
وام ازدواج اولویت بانک ها شد
خریدار  بعداز آنکه صــف وام ازدواج طبق اذعان 
مسئولان بانک مرکزی به ۵۰۰ هزار نفر رسید وزیر 
اقتصاد اعلام کرد: پرداخت وام ازدواج جزو اولویت 

اصلی بانکهاست.
 وام ازدواج و پیچ و خم هــای ثبت نام تا دریافت آن 
توســط بانک ها یکی از دغدغه های اصلی زوجین 
است که در ماه های اخیر در صف طولانی دریافت 
این تســهیلات قرار دارند.تا یکی دو ماه قبل حتی 
امکان ثبت نام درسامانه وام ازدواج وجود نداشت 
و متقاضیان برای ثبت نام بایدهفته ها منتظر می 
ماندند تا سامانه بازشود و آنها بتوانند حداقل ثبت 

نام کنند.
البته بعد از اولتیماتوم کمیسیون اصل 9۰ مجلس 
به بانک مرکزی، این مشــکل تا حدودی حل شد 
ومتقاضیان می توانند 24 ســاعته در سامانه وام 

ازدواج و فرزند ثبت نام کنند.
ولی حتی بعــد از اینکــه ثبت نام هم انجام شــد 
نمی توان خیلی به تســریع در فرایند دریافت این 
وام دلخوش بودچراکه بعد از ثبت نام در ســامانه 
باید چندین هفته منتظر تایید شــعبه ماند! یکی 
از متقاضیان وام ازدواج می گوید: دو ماه اســت در 
ســامانه ثبت نام کرده  ام ولی هنوز شــعبه تایید 
نشــده اســت.او می گوید: وقتی به شعبه بصورت 
حضوری مراجعه کردم و علت تاخیــر در تایید را 
ســوال کردم، گفتند که منابع نداریم و شاید یک 

سال هم طول بکشد!
صف طولانــی وام ازدواج مشــکل دیرینه ای در 
سیســتم بانکی اســت که همواره هم با یک دلیل 
یا بهانه از ســوی بانکی ها همراه بوده است؛ بانک 
ها مدعی هســتند منابع ندارند که بتوانند از عهده 
پرداخت این حجم از تســهیلات تکلیفی ازدواج و 
فرزند آوری بر بیایند.  البته مجلسی ها خیلی با این 
دلایل موافق نیستند ومعتقدند بانک ها کم کاری 

می کنند وگرنه مشکل شان منابع نیست!
در جلســه ای که طی مــاه های قبل بــه همین 
منظور در کمیســیون اصــل 9۰ مجلس با حضور 
رئیس کل ومعاونان بانک مرکزی برگزار شده بود، 
مشکلات پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزند مورد 
رســیدگی قرار گرفت ولی در نهایت تنها عایدی 
این جلسه، باز شــدن ســایت ثبت نام وام بود. اما 
تصمیمی بــرای تامین منابع بــه منظور پرداخت 

وام به متقاضیــان اتخاذ نشــد.طبق اعلام معاون 
اداره اعتبارات بانک مرکــزی، متقاضیان در صف 
قطعی وام ازدواج 348 هزار نفر هســتند و با توجه 
به فراهم شــدن پیش ثبت نام، 1۰4 هــزار نفر هم 
در صف ذخیره قرار دارند و بانک مورد نظر خود را 
انتخاب کرده اند تا بلافاصله با تعلق گرفتن سهمیه 
به بانک هــا به صورت اتوماتیــک وارد صف قطعی 
شــوند. به گفته جلالی نزدیک به 4۰ هزار نفر نیز 
هنوز بانک عامل خود را انتخاب نکرده اند؛ بنابراین 
درحال حاضر حدود ۵۰۰ هزار نفــر متقاضی وام 
ازدواج هستند.بانک مرکزی اخیراً اعلام کرده که 
از ابتدای سال جاری تا تاریخ 8 آذر ماه تعداد 4۵۰ 
هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ 
1،۵۰1،96۵ میلیارد ریال توسط شبکه بانکی به 
متقاضیان پرداخت شده اســت که این تسهیلات 
نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته حدود 29 

درصد رشد داشته است.
هرچند آمار بانک مرکزی بیانگر رشد 29 درصدی 
پرداخت این تســهیلات از ســوی بانکهاســت 
ولی روایــت جوانانی که الان در صــف وام ازدواج 
قراردارند و ترســی که شــعب بانکی در دلشــان 

انداخته خیلی با این آمار همخوانی ندارد.
عبدالناصــر همتی وزیــر اقتصاد قبــلًا گفته بود 
وام ازدواج در بانــک هــا درحال پرداخت اســت 
و در گفتگوی ویژه خبری شــب گذشته بار دیگر 

در اینبــاره گفت: همه بانک ها اولویــت خود را در 
پرداخــت وام ازدواج گذاشــتند و امیدواریم این 
روند حل شــود.به گزارش تســنیم، طبق مصوبه 
کمیســیون تلفیق بودجه 14۰4، رقم وام ازدواج 
در سال آینده برای زوج های بالای 2۵ سال، 3۰۰ 
میلیون تومان و برای زوج های زیر 23 ســال 3۵۰ 

میلیون تومان خواهد بود.
همچنیــن طبــق مصوبه ایــن کمیســیون، وام 
فرزنــدآوری در ســال آینده 1۰ درصــد افزایش 
می یابد. به طور مثال، فرزند اول 4۰ میلیون تومان 
در ســال قبل بود که در ســال آینده 44 میلیون 

تومان می شود.
مجلســی ها در تلفیق درحالی ســقف وام ازدواج 
ســال آینده را برای زوج های بالای 2۵ سال 3۰۰ 
میلیون تومــان در نظــر گرفته اند کــه مبلغ وام 
ازدواج 14۰3 با توجه به ســن متقاضیان نیز بین 
3۰۰ تا 3۵۰ میلیون تومان بود.به نظر می رســد 
عدم تغییر رقــم وام ازدواج و تغییر جزئی رقم وام 
فرزندآوری در ســال آینده، در راســتای تسریع 
و تسهیل پرداخت این وام ها باشــد؛ اما باتوجه به 
افزایش تعداد افراد در صــف وام ازدواج و فرزند تا 
پایان سال و کندی پرداخت این تسهیلات توسط 
بانک ها خیلی بعید بنظر می رســد در سال آینده 
حتی با وجود عدم تغییر وام ازدواج شــاهد تسریع 

در پرداخت این تسهیلات باشیم.

گزارش آمار تفصیلی صنعت برق کشور ویژه توزیع 
نیروی برق در سال 14۰2 از کاهش ۰.4۵ درصدی 
تلفات شــبکه توزیع بــه رغم افزایــش 11۷ هزار 

کیلومتری طول شبکه در این سال حکایت دارد.
به نقل از توانیر مرکز آمار معاونت تحقیقات و منابع 
انسانی شرکت توانیر با ارسال گزارش آمار تفصیلی 
صنعت برق ویژه بخش توزیع نیروی برق در ســال 
14۰2، از کاهــش ۰.4۵ درصدی تلفات شــبکه 

توزیع برق کشور در پایان سال گذشته خبر داد که 
به این ترتیب تلفات تک رقمی بخش توزیع به رقم 
9.6۷ درصد کاهش یافته است.فروش انرژی بخش 
توزیع طی سال گذشــته با 16 هزار و 234 میلیون 
کیلو وات ســاعت افزایش، به رقم 332 هزار و 818 
میلیون کیلو وات ساعت رســید و تعداد مشترکان 
نیز با پیوســتن 948 هزار مشــترک جدید به 4۰ 
میلیون و ۵68 هزار مشــترک بالغ شد.این گزارش 

از افزایش بیش از 11۷ هزار و ۷۵۷ کیلومتری طول 
خطوط فشار ضعیف و متوســط شهری و روستایی 
طی یک ســال گذشــته حکایت دارد. همچنین با 
افزوده شدن 29 هزار و 91۵ دستگاه ترانسفورماتور 
جدید، تعداد ترانسفورماتورهای منصوبه در شبکه 
توزیع برق کشور به 8۵6 هزار و 892 دستگاه رسید 
که افزایش 3 هــزار و ۵22 مگاولت آمپری ظرفیت 

ترانسفورماتورها را به همراه داشت.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران مطرح کرد

سه ابهام سامانه ارز تجاری
عارف در جلسه هیات عالی مولدسازی عنوان  کرد

  مکانیسم های تشویقی بیشتری 
برای معرفی املاک مازاد در نظر گرفته شود
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
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                               ورزشــی
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قالیباف در نشست مشترک مجلس و قوه قضاییه:
  هماهنگی و همکاری قوای مقننه و قضاییه

 در بالاترین سطح قرار دارد

در گفت وگوی تلفنی با بشار اسد مطرح شد
کید پزشکیان بر استمرار حمایت ایران   تأ

از دولت و ملت سوریه

وزیر امور اقتصادی و دارایی مطرح کرد
 جذب ۱.۲ میلیارد دلار سرمایه خارجی 

در دو سال گذشته

 رئیس مرکز ملی فضای مجازی تأکید کرد
وم ایجاد زمینه حکمرانی در هوش مصنوعی لز

معاون ارزی بانک مرکزی:
خ ارز در مرکز مبادله تعیین دامنه نوسان ۵ درصد نر
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همه برای اقتصاد، اقتصاد برای همه
 حمید دهقانان، کارشناس اقتصادی   مســیر تحــول و توسعه ساختارهای 
اجتماعی، اقتصادی و سیاســی ایران در صده ها و حتی دهه های گذشــته و 
به خصوص نیم قرن اخیر، همواره شاهد بروز فراز و نشیب هایی در عرصه های 
گوناگون شکل گیری تمدن ایرانی- اسلامی بوده اســت. در پیمودن این راه، 
عواملی چون فقــدان چهارچوب های مدیریتی نظام مند و شــفاف اقتصادی، 
پیچیدگی های سیاســی در درون کشــور و برون مرزها، جغرافیای سیاسی 
حساس و به تبع آن تعامل با ســایر تمدن ها و همســایگان و همچنین وجود 
افکار، باورها و فرهنگ های مختلف و متنوع در پهنه ی کشــور، بر دشواری این 

حرکت و قوام یافتن نهاد دولت – ملت در این آب و خاک افزوده است.

یادداشت

درخواست ترکیه برای تبادل انرژی با ایران

صفحه 8

 مدیرکل دفتر غرب آسیای سازمان توسعه تجارت 
گفت: مجموع صادرات غیرنفتی ایران به عراق به 8 
میلیارد و 2۰۰ میلیون دلار رسیده که پیش بینی 

می شود در پایان امســال، میزان صادرات ایران به 
عراق به سطح بی ســابقه 11 میلیارد دلار برسد.

عبدالامیر ربیهاوی گفت: در هفت ماهه امسال، 

صادرات غیرنفتــی به عراق بــه ۷ میلیارد و 288 
میلیون دلار رســید که در مقایسه با مدت مشابه 

پارسال افزایش 36 درصدی داشته است.

 روابط عمومي اداره كل بندر ودريانوردي خرمشهر

 آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي  آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي 
 شماره  شماره 1414//14031403      

موضوع  مناقصه :  تهيه ،حمل ونصب پارتيشن بندي سالن مسافربري خلج 
فارس     

- شرايط شركت كنندگان: شركت كنندگان بايد داراي شرايط ذيل باشند :
1-  پيشنهاد دهندگان بايد داراي شخصيت حقوقي باشند )ارائه تصوير اساسنامه 

و روزنامه رسمي شامل آگهي تاسيس وآخرين تغييرات ( 
2-ارائه تصوير پروانه بهره برداري يا پروانه  كسب مرتبط با موضوع اساسنامه 

وموضوع مناقصه از وزارت صمت
در صورت عدم احراز شرايط فوق ، سايرپاكات مناقصه گران  توسط كميسيون 

مورد بررسي قرار نخواهد گرفت .
- محل، مهلت و نحوه دريافت دفترچه مناقصه : خريداران اسناد در صورت 
تمايل مي توانند ازروز سه شنبه مورخ 13 / 9 / 1403 لغايت ساعت 17:00 
روز دوشنبه مورخ 19 / 9 / 1403  با مراجعه به  سامانه تداركات الكترونيكي 
شماره  به  را  مناقصه  اسناد   www.setadiran.ir آدرس  به  )ستاد(  دولت 

2003005867000022 به صورت رايگان دريافت نمايند.  
- محل و مهلت تسليم پاكت پيشنهادها : كليه شركت كنندگان در مناقصه 
مي توانند ازروز سه شنبه مورخ 20 / 9 / 1403  لغايت ساعت 15:00 روز شنبه 
مورخ 1 / 10 / 1403  اسناد و پيشنهادات خود را  در3  فايل الف ، ب ، ج 
 www.setadiran.ir در سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس
بارگذاري نمايند . و همچنين نسبت به تحويل فيزيكي ) پاكت الف ( به دبيـرخانـه 
به آدرس: خرمشهر- خيابان مولوي – اداره كل بندر و دريانوردي خرمشهر صندوق 

پستي 6414665576  اقدام و رسيد دريافت نمايند.

- محل و زمان بازگشايي پاكت پيشنهادها : پيشنهادهــاي متقاضيــان 
/ 1403  در محـل دفتـر   10 / راس ساعـت 10:00 روزيكشنبه مـورخ  2 
جلســات به آدرس خرمشهر- خيابان مولوي – ميدان مولودي – اداره كل بندر و 

دريانوردي خرمشهر مفتوح مي گردد.
شايان ذكر است پاكات پيشنهاد دهندگاني بازگشايي خواهد شد  ، كه ضمن 
رعايت نحوه دريافت اسناد نام شركت در ليست خريداران اسناد در سامانه تداركات 

الكترونيكي دولت )ستاد(  ثبت شده باشد . 
- سپرده شركت در مناقصه: مناقصه گران بايد ضمانتنامه بانكي بدون قيد و 
شرط و قابل تمديد به دفعات به مبلغ 122 / 049 / 754 / 6 ريال يا اصل فيش 
واريز وجه به حساب 690100004101064571214879 بانك مركزي – بنام 

سازمان بنادر و دريانوردي – تنخواه گردان پرداخت بندر خرمشهر ارائه نمايند.
- توضيحات: 

 مدت اعتبارپيشنهادها: مدت اعتبار پيشنهادها حداكثر3 ماه مي باشد.
   اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر 

در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت ها :
   خرمشهر - خيابان مولوي – ميدان شهيد مولودي – اداره كل بندر و دريانوردي 

خرمشهر  
 مناقصه گران در صورت داشتن هر گونه سئوال  مي توانند با تلفن هاي ذيل 

تماس حاصل شود.
   تلفن : امور حقوقي 53507026 

 دستگاه نظارت : 53507158

شناسه آگهی: 1839490      سازمان بنادر ودريانوردي 
اداره كل بندر ودريانوردي خرمشهر

 شهرداری نگور

آگهی تجديد مزايدهآگهی تجديد مزايده
 شهرداری نگور در نظر دارد به استناد بند 1 مصوبه شماره 48 مورخ 1403/07/25 شورای اسلامی شهر نگور تعداد 4 دستگاه خودرو متعلق به شهرداری نگور را با مشخصات جدول ذيل از 
طريق مزايده حضوری )حراج( بفروش برساند تاريخ برگزاری مزايده راس ساعت 10 صبح روز يکشنبه مورخ 1403/09/25 درمحل نقليه شهرداری نگور می باشد متقاضيان ميتوانند با واريز مبلغ  
500،000،000 ريال به شماره حساب شهرداری نزد بانک ملی در مزايده شرکت نمايند برنده موظف است 50 درصد بهای مورد مزايده را در محل برگزاری مزايده و الباقی را ظرف مدت 24 ساعت به 
حساب 3100002762004  بنام شهرداری نگور نزد بانک ملی واريز نمايد و تا زمان وصول 100 درصد مبلغ مزايده شهرداری از تحويل مورد مزايده امتناع می ورزد، هم چنين برنده موظف است حداکثر 

ظرف يکماه از تاريخ برگزاری مزايده نسبت به انتقال مورد مزايده اقدام نمايد.

وضعیت 
فعلی

وضعیت سند شماره موتور شماره شاسی مدل شماره پلاک نوع خودرو ردیف

نیاز به تعمیر دارند ADW0534N NAD086A442B103538 1384 85-584ب13 کامیون دوکابین آتش نشانی- بادسان 1

نیاز به تعمیر دارند 0580773556P373 NAVL420124TX00113 1385 85-248ب29 160/L42LE8-کامیون زباله کش مان 2

نیاز به تعمیر دارند 002840 1403707 2005 21642-چابهار سواری پژو-407 3

نیاز به تعمیر دارند 83M0601307 NAD45ACO00025468 1384 95-569ق11 کامیون کمپرسی رنو-میدلام 16/270 4

جهت بازديد با مسئول نقليه شهرداری نگور هماهنگ نماييد.
شماره تماس: 09155452527 عبدالله چيداز

شماره تماس شهرداری نگور: 05435378032

ولی گرفت تلفات شبکه توزیع برق کشور سیر نز

صادرات به عراق از ۸ میلیارد دلار عبور کرد

صفحه 3



سخنگوی شورای نگهبان:

قانون اساسی محور تعامل قوا و سند انسجام ملی است

قالیباف در نشست مشترک مجلس و قوه قضاییه:

 هماهنگی و همکاری قوای مقننه و قضاییه در بالاترین سطح قرار دارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در گفت وگوی تلفنی با بشار اسد مطرح شد
کید پزشکیان بر استمرار حمایت ایران   تأ

از دولت و ملت سوریه
رئیس جمهور حفــظ حاکمیت و تمامیــت ارضی ســوریه را راهبرد 
منطقه ای ایران دانســت و ضمن تأکید بر استمرار حمایت و پشتیبانی 
از دولــت و ملت ســوریه، گفت: بر این باوریم که ســوریه بــار دیگر بر 
توطئه های صهیونیستی بر علیه امنیت و ثبات این کشور فایق خواهد 

آمد و در این مسیر ما نیز در کنار دولت و ملت سوریه ایستاده ایم.
»مسعود پزشــکیان« در گفت وگوی تلفنی با بشار اسد رئیس جمهور 
ســوریه با بیان اینکه ایران با جدیت و دقت تحولات سوریه را پیگیری 
و دنبال می کند، بر آمادگی کشورمان برای هرگونه کمک و همکاری با 
دولت ســوریه برای عبور از بحران فعلی تأکید کرد و گفت: امیدواریم با 
درایت، قدرت و صلابت جنابعالی، کشور سوریه آنچنان که از شرایطی 
به مراتب ســخت تر از این برهه عبور کرده اســت، از ایــن مرحله نیز با 

موفقیت و پیروزی عبور خواهد کرد.
وی در ادامه بــه تلاش های دیپلماتیک وزیر امور خارجه کشــورمان و 
همچنین رایزنی خود با سران کشورهای منطقه برای ایجاد هم افزایی 
و هم بستگی در مقابله با تروریسم اشاره کرد و گفت : ما قطعاً با همکاری 
و تعامل با کشــورهای اسلامی تلاش صهیونیســت ها برای برهم زدن 
وحدت و انسجام در میان مسلمانان و گســترش تروریسم و ناامنی در 

منطقه را ناکام خواهیم گذاشت.

رئیس جمهور، حفــظ حاکمیــت و تمامیت ارضی ســوریه را راهبرد 
منطقه ایران دانست و ضمن تأکید بر اســتمرار حمایت و پشتیبانی از 
دولت و ملت ســوریه، تصریح کرد: بر این باوریم که ســوریه بار دیگر بر 
توطئه های صهیونیستی بر علیه امنیت و ثبات این کشور فایق خواهد 

آمد و در این مسیر ما نیز در کنار دولت و ملت سوریه ایستاده ایم.

تحرکات اخیر تروریست ها بخشی از تلاش آمریکا و اسرائیل 
برای تجزیه سوریه است

»بشــار اســد« رئیس جمهور ســوریه نیز در این گفت وگــوی تلفنی 
از تمــاس دکتر پزشــکیان رئیس جمهــور و همچنیــن تلاش های 
دیپلماتیــک دکتر عراقچــی وزیر امــور خارجه کشــورمان در اعلام 
همبستگی با دولت و ملت ســوریه و کمک به حل بحران در این کشور، 
گفت : مواضع ایران در حمایت و پشــتیبانی از ســوریه مربوط به امروز 
نیست و در سال های بسیار ســخت جنگ در کشور ما که همه ما را تنها 
گذاشته بودند این جمهوری اســلامی ایران بود که در کنار ما ایستاد و 

امروز این شما هستید که این مسیر شرافتمندانه را ادامه می دهید.
وی در ادامه به دست های پشــت پرده تحرکات تروریست ها در شمال 
سوریه اشــاره کرد و گفت : این اتفاقات مرحله جدید از جنگی است که 
با نقشه های آمریکایی و صهیونیستی بر علیه استقلال و امنیت سوریه 
در جریان است و هدف اصلی آنها تجزیه ســوریه و ایجاد یک کشور در 

شمال کشور ما با عاملیت اسرائیل و آمریکاست.
رئیس جمهور سوریه با بیان اینکه کشــورهای منطقه باید بدانند آنچه 
امروز از آن به عنوان محور مقاومت یاد می شــود، محــوری در تقابل با 
دشمنی و سیطره غرب بر منطقه ما اســت و اگر این محور آسیب ببیند 
یا استقلال کشــورهای این محور دچار خدشه شوند، دیگر کشورها نیز 
از آســیب ها و پیامدهای آن در امان نخواهند بود افزود: آمریکا و رژیم 
صهیونیســتی با اینگونه اقدامات بدنبال بازترســیم نقشه و مرزهای 
منطقه ما به نفع اهداف و منافع صهیونیستهاســت و در این میان ما به 
عنوان محور مقاومت گزینه ای جز پیروزی در این جنگ در مقابل خود 
نمی بینیم و اطمینان داریم با حمایت و پشتیبانی کشورهای منطقه از 

جمله ایران آن را محقق خواهیم کرد.

عارف در جلسه هیات عالی مولدسازی عنوان  کرد
 مکانیسم های تشویقی بیشتری برای معرفی 

املاک مازاد در نظر گرفته شود
 معاون اول رئیس جمهور گفت: تلاش شــود تا با معرفی سازوکارهای 
تشــویقی، وزارتخانه ها و دســتگاه های دولتی، رغبت بیشتری برای 
مولدســازی املاک مازاد خود داشته باشند. در ســی و نهمین جلسه 
هیات عالی مولدســازی که در دفتر محمدرضا عارف معاون اول رئیس 
جمهور و با حضور اعضای هیات عالی مولدســازی برگزار شــد، درباره 
املاک مازاد ســازمان برنامه و بودجه و وزارتخانه های »کشــور، امور 
اقتصادی و دارایی، راه و شهرســازی، دادگســتری، علوم، تحقیقات و 
فناوری و وزارت آموزش و پرورش« تصمیم گیری شــد.این املاک در 
استان های آذربایجان غربی و شرقی، قم، مرکزی، کرمانشاه، گلستان، 
اردبیل، تهران، اصفهان، بوشــهر، کردســتان، خوزســتان، سمنان، 
خراسان رضوی، البرز و ایلام، به عنوان املاک مازاد شناخته شده بودند 

که با فروش و یا تهاتر آنها، مولدسازی صورت می گیرد.
عارف در این جلســه دســتور داد دبیرخانه، گــزارش دقیق و جامعی 
درباره میزان درآمدهای حاصله از مولدســازی و نقاط قوت و ضعف آن 
آماده کند تا با ارزیابی نتایج جلســات برگزار شده، راهکارهای تسریع و 

افزایش دقت و ارزش افزایی در این حوزه بررسی شود.
معاون اول رئیس جمهور همچنین گفت: باید تلاش شــود تا با معرفی 
ســازوکارهای تشــویقی، وزارتخانه ها و دســتگاه های دولتی، رغبت 

بیشتری برای مولد سازی املاک مازاد خود داشته باشند.
عارف همچنین در این جلســه، بعد از معرفی املاک مازاد وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری برای تامین مالی ســاخت و یا تکمیل خوابگاه های 
دانشجویی متاهلی گفت: هیات عالی مولدســازی در زمینه ساخت و 
تکمیل خوابگاه ها و خصوصا خوابگاه های دانشــجویان متاهل نهایت 

همکاری را دارد.

با حکم پزشکیان
نورالدین آهی مشاور رئیس جمهور در امور 

تشکل ها شد
 رئیس جمهــور در حکمــی »نورالدین آهی« را به ســمت »مشــاور 

رئیس جمهور در امور تشکل ها و احزاب« منصوب کرد.
 مســعود پزشــکیان در حکمی ضمن انتصاب نورالدین آهی به سمت 
»مشــاور رئیس جمهــور در امور تشــکل ها و احــزاب« تصریح کرد: 
ضمن بهره مندی از ظرفیت صاحب نظران و اندیشــمندان این حوزه و 
هم افزایی موثر با تشــکل ها و احزاب مختلف، نسبت به پیشبرد اهداف 
دولت در توسعه عقلانیت سیاسی و تعمیق وفاق ملی در کشور مجدانه 

کوشا باشید.
در متن حکم رییس جمهور آمده است: نظر به مراتب تعهد، شایستگی 
و سوابق ارزشــمند جناب عالی، به موجب این حکم به سمت »مشاور 

رئیس جمهور در امور تشکل ها و احزاب« منصوب می شوید.

تریبون

 مدیرکل حقوق بشــر و زنان وزارت امور خارجه ضمن 
انتقاد از رویکرد مداخله جویانه و سیاســی اروپا گفت: 
تلاش عامدانه پارلمان اروپا برای سیاه نمایی تحولات 

اجتماعی ایران مسیری اشتباه و تکراری است.
مرضیه افخم مفــاد قطعنامه اخیر پارلمــان اروپا در 
خصوص وضعیت زنان در جمهوری اســلامی ایران را 
برآمده از رویکردی مداخله جویانه وکاملا سیاسی این 

نهاد اروپایی توصیف کرد.
افخم ضمن محکوم کــردن این قطعنامــه مغرضانه، 
با اشاره به نقش فعال و پیشــرو زنان در پیشرفت همه 
جانبه کشــورمان تصریح کرد: روند روشــن افزایش 
مشــارکت اجتماعی و حضور پویا و اثرگــذار زنان در 

عرصه هــای مختلــف اجتماعی،اقتصادی 
و سیاســی و مبتنی بــر آمار رو به رشــد و 
مســتندات دقیق، گواه واقعیت های امروز 
جامعه ایران هستند که قطعنامه های غرض 
ورزانه از این دســت، نمی تواند مسیر مثبت 
حضور و فعالیت زنان و دختران در جمهوری 
اســلامی ایران را وارونه نشــان دهد یا آن را 

نادیده انگارد.
وی در ادامه افــزود: در حالی که خشــم افکار عمومی 
دنیا به ویژه در جوامع اروپایی نسبت به تداوم حمایت 
دولت هایشــان از رژیمی کــه متهم بــه جنایت علیه 
بشریت و نسل کشی است و آمار کشتار زنان و کودکان 

بیگناه در غزه در صدر آن قرار دارد، متاسفانه 
پارلمان اروپــا که خود را نماد دمکراســی و 
آیینه دغدغه های مردم اروپا میداند، چشم 
و گوش خود را براعتراضات مردمی نسبت به 
کارنامه سیاه رژیم آپارتاید اسراییل و تضییع 
حقوق ملت مظلوم فلســطین بسته است و 
کماکان از رویکــردی مغرضانــه، دوگانه و 

سیاسی پیروی می کند.
مدیرکل امور زنان و حقوق بشر وزارت خارجه با اشاره 
به اهداف سیاســی بانیان و تنظیم کننــدگان اینگونه 
قطعنامه های غیر مســتند و یک ســویه گفت: تلاش 
عامدانه پارلمــان اروپا برای ســیاه نمایــی تحولات 

اجتماعی ایران مسیری اشــتباه و تکراری است و این 
نهاد اروپایی برای حفظ اعتبــار و احترام به مردم خود 
می تواند بازتاب صدا و مطالبات درســت افکار عمومی 
جوامع اروپایی برای محکومیت و اعتراض به کشــتار 
ســازمان یافته زنان و کودکان بیگناه فلسطینی باشد 
و توقف جنایات ومجازات ســران رژیم صهیونیستی را 

دنبال کند.
پارلمــان اروپا در روز پنجشــنبه 28 نوامبــر )8 آذر( 
قطعنامه ای ضدایرانــی تصویب کرد. ایــن قطعنامه 
به مداخله در امور داخلی ایــران پرداخت و اتهامات و 
ادعاهایی در ارتبــاط با وضعیت اجتماعــی و زنان در 

ایران مطرح کرد.

حقوق

خریدار  سخنگوی شورای نگهبان گفت: 
»قانون اساســی« محور تعامل قوا و ســند 

انسجام ملی است.
هــادی طحان نظیــف عضو حقوقــدان و 
سخنگوی شــورای نگهبان به مناسبت روز 
بزرگداشت قانون اساسی که مصادف با 12 
آذر سالروز تصویب قانون اساسی جمهوری 
اســلامی ایران در ســال 13۵8 است، در 
برنامه تلویزیونی »صــف اول« حضور یافت 
و در این بــاره و همچنین درباره شــورای 
نگهبان و انتخابات میــان دوره ای مجلس 
شورای اســلامی به بیان ســخنان و نکاتی 

پرداخت.
وی ابتدا با عرض تســلیت به مناسبت ایام 
فاطمیــه گفت: پــس از پیــروزی انقلاب 
اســلامی اقــدام مبنایــی بــرای تدوین و 
تصویب قانون اساســی جمهوری اسلامی 
ایران صورت گرفت. مردم کــه در پیروزی 
انقلاب اسلامی نقش داشــتند، به انتخاب 
نمایندگان مجلس خبــرگان تدوین قانون 
اساســی پرداختند و پــس از تدوین قانون 

توسط نمایندگان، به آن رأی دادند.
این استاد دانشــگاه در همین رابطه توضیح 
داد: امام خمینــی )ره( پیــش از پیروزی 
انقلاب اســلامی به دکتر حســن حبیبی 
مأموریــت دادند کــه متــن پیش نویس 
قانون اساســی را آماده ســازد که ایشــان 
یک پیش نویس تهیه کــرد. پس از پیروزی 
انقلاب اســلامی دو دیــدگاه دربــاره آن 
پیش نویس مطرح شــد. برخی می گفتند 
که همین پیش نویس به رأی مردم گذاشته 
شود و برخی نظرشــان این بود که مجلس 
خبرگان تدوین قانون اساســی )مؤسسان( 
تشکیل و پس از تدوین نهایی به رأی مردم 
گذاشته شود که در جلســه ای که خدمت 
امام برگزار شد، نظر دوم پذیرفته و اجرایی 

شد.وی درباره نقش مردم در تصویب قانون 
اساســی نیز گفت: با نگاهی به سیر تصویب 
قانون اساسی مشاهده می کنیم که مردم در 
میانه میدان بودند. بدین منظور می توان به 
آرشــیو روزنامه های آن دوره مراجعه کرد. 
طبق اخبار منتشر شــده آن دوره، از سوی 
مردم 4 هزار پیشــنهاد به دبیرخانه مجلس 
خبرگان تدوین قانون اساســی ارسال شد 
که عده ای در آن دبیرخانه مشغول تنظیم و 
انتقال آن پیشنهادها به نمایندگان مجلس 

بودند.
طحان نظیف در همیــن زمینه به خاطرات 
یکی از نماینــدگان آن مجلس نیز اشــاره 
کرد و گفت: در خاطرات یکی از نمایندگان 
آمده اســت که گفتــه مــن در آن ایام به 
روســتایی در حوزه انتخابیــه ام که مرزی 
بود، مراجعه کردم. تصورم این بود که مردم 
من را نمی شناســند، اما نه تنها مردم من را 
می شــناختند بلکه با من محاجه می کردند 
که چرا شما درباره فلان اصل، آن اظهارنظر 
را کردید؛ این خاطره نشان دهنده آن است 
که مردم آن دوره چقدر پیگیر موضوع قانون 
اساســی بودند.وی بیان کــرد: متن قانون 
اساســی پس از برگزاری چندین جلســه 
در روز 24 آبان 13۵8 نهایی شــد. متن به 
مدت دو هفته در اختیار مــردم قرار گرفت 
تا آن را بررســی کنند. ســپس همه پرسی 
در روزهــای 1۰ و 11 آذر 13۵8 برگــزار و 
نتیجه همه پرســی در روز 12 آذر اعلام شد 
که اکنون این روز به عنوان روز بزرگداشت 

قانون اساسی شناخته می شود.

 قانون اساسی زیرساخت های خوبی 
فراهم آورده است

ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
ســوال مجری عنوان کرد: قانون اساســی 

ســامان دهنده قوا و دســتگاه ها در کشور 
اســت. بیش از 4۵ ســال از اســتقرار نظام 
جمهوری اســلامی در ایــران می گذرد و 
کشــور با وجود پیش آمدن ســخت ترین 
شــرایط، هیچگاه با بن بســت مواجه نشده 

است.
وی در همیــن رابطه به شــهادت آیت الله 
رئیســی رئیس جمهور ســابق و برگزاری 
انتخابــات زودهنــگام ریاســت جمهوری 
در ابتدای تابســتان امســال اشــاره کرد 
و گفــت: قانون اساســی مترقی مــا برای 
شــرایط مختلــف پیش بینی هایــی دارد. 
پس از شــهادت رئیس جمهور، براســاس 
قانون اساســی معاون اول عهــده دار امور 
شــد، شــورایی متشــکل از معاون اول و 
رؤســای قوای مقننه و قضائیه نیز تشکیل 
شــد و انتخابات ظرف مدت ۵۰ روز پس از 
درگذشــت رئیس جمهور برگزار شد؛ همه 
این ها نشــان دهنده قوت نظام سیاســی 

ماست که برآمده از قانون اساسی است.
طحان نظیــف گفــت: قانــون اساســی 
زیرســاخت های خوبی برای کشور فراهم 
آورده و برای شــرایط عــادی و غیرعادی 
همچون شــهادت رئیس جمهور سابق که 
بدان اشاره شد، پیش بینی هایی کرده است.

وجوه افتخارآمیز قانون اساسی
ایــن عضــو حقوقــدان شــورای نگهبان 
همچنین اظهار داشــت: یکی از وجوه قابل 
افتخار قانون اساسی، فصل »حقوق ملت« 
است. البته حقوق ملت محدود به آن فصل 
نیست و در جای جای قانون اساسی درباره 

حقوق ملت سخن گفته شده است.
وی اضافــه کرد: بســیاری از مشــکلات با 
مراجعه به قانون اساســی و تفاســیری که 
در مواقع تداخــل و تزاحم با درخواســت 
شــخصیت های ذی صلاح از سوی شورای 
نگهبان ارائه می شــود، ابهامــات را از بین 

می برد.
طحان نظیف عنــوان کــرد: بهره گیری از 
ظرفیت احزاب و گروه های سیاسی یکی از 

ظرفیت های قانون اساسی است.
وی با اشــاره به اصل 43 قانون اساســی که 
دارای 9 ضابطــه بــرای تأمین اســتقلال 
اقتصادی جامعه و ریشــه کن کــردن فقر 
و محرومیت و بــرآوردن نیازهای انســان 
در جریان رشــد، با حفظ آزادگی اوســت، 
گفت: این اصل کم و کاســتی ندارد و اگر با 

اشکالاتی مواجه هستیم در حوزه اجراست.
این عضو حقوقدان شــورای نگهبان درباره 
احیای حقوق عامه هم گفــت: این موضوع 
در قانون اساسی آمده است که خوشبختانه 
قوه قضائیه در ســال های اخیر نگاه ویژه ای 
به این موضوع داشته است. موضوع نظارت 
نیز در کنار تقنین که در قانون اساسی آمده 
است، در سال های اخیر مورد توجه مجلس 

شورای اسلامی قرار گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: قانون اساسی در حوزه 
حکمرانی مردمی نیز ظرفیت های بسیاری 
دارد. اصــل 44 قانون اساســی در همین 

رابطه می باشد.
دکتــر طحان نظیف در همیــن رابطه اصل 

48 قانون اساســی را هم مورد اشــاره قرار 
داد مبنــی بر اینکــه »در بهره بــرداری از 
منابع طبیعی و اســتفاده از درآمدهای ملی 
در ســطح اســتان ها و توزیع فعالیت های 
اقتصادی میان اســتان ها و مناطق مختلف 
کشور، باید تبعیض در کار نباشد، به طوری 
که هر منطقه فراخور نیازها و استعداد رشد 
خود، ســرمایه و امکانات لازم در دسترس 

داشته باشد.«
وی همچنیــن اعلام کــرد: طبــق قانون 
اساســی هر کدام از شــهروندان می توانند 
نســبت به مصوبات در هر سطحی )البته به 
غیر قوانین عادی( به دیــوان عدالت اداری 
اعتراض و شــکایت کنند. وجه قانونی این 
اعتراض در دیــوان عدالت اداری بررســی 
می شــود و در خصــوص وجــه فقهی این 
موضوع از فقهای شــورای نگهبان استعلام 
گرفته می شــود. فقهای شــورای نگهبان 
گاهی اوقات برای بررســی یــک اعتراض و 

شکایت، ساعت ها وقت می گذارند.
سخنگوی شــورای نگهبان در جمع بندی 
این هــا  تمــام  گفــت:  صحبت هایــش 
ظرفیت های قانون اساســی هســتند که 
برخی از آن ها اجرا شــده و برخــی از آن ها 
هنوز به خوبی فرصت اجرا پیدا نکرده است. 
بنابراین قانون اساسی ظرفیت های فراوانی 
دارد که به خوبی به آن ها توجه نشده است. 
قانون اساسی هنوز حرف های زیادی برای 
گفتن دارد.سخنگوی شــورای نگهبان در 
پاسخ به ســوال مجری در خصوص موانع و 
مشکلات در خصوص اجرای برخی قوانین 
گفت: برخی از اصول قانون اساســی به طور 
مســتقیم قابلیت اجرایــی دارد، اما برخی 
از آن هــا نیازمند قانون عادی اســت که در 
برخی از اصول نیز آمده اســت که ترتیبات 

آن توسط قانون مشخص می شود.

وپا در خصوص وضعیت زنان در ایران مداخله جویانه و سیاسی است قطعنامه پارلمان ار

خریدار  رئیس مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر این که هماهنگی و همکاری قوای 
مقننه و قضاییه در بالاترین سطح قرار دارد 
گفت: قوای ســه گانه باید بــا همدلی برای 

حل مشکلات مردم تلاش کنند.
 محمد باقر قالیباف روز دوشنبه در نشست 
مشترک مجلس و قوه قضاییه ضمن تاکید 
بر رفع اشــکالات حکمرانی در بخش های 
مختلف اظهار داشــت: قوا مکلف به همدلی 
و همکاری برای یک هــم افزایی به منظور 
ایجــاد ارزش افزوده بیشــتر بــرای مردم 

هستند.
وی با تاکید بر این که در ســه سال گذشته 
قوای قضاییــه و مقننــه در اوج همکاری با 
یکدیگر بوده انــد، افزود: البتــه کارهای بر 
زمین مانده ای هم وجــود دارد که باید این 

کارها انجام شده و مشکلات حل شود.
قالیباف خاطرنشــان کرد: در بحث حمایت 
از قوه قضاییه به ویژه در زمان بررسی بودجه 
ما این حمایت را بــرای خود یک وظیفه می 
دانیم چون نقــش قوه قضاییــه در اجرای 

عدالت موثر است.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی اظهار 
داشــت: من زمانــی در نیــروی انتظامی 
مشــغول خدمت بودم و به عنــوان ضابط 
قضایی با بخش های مختلف قــوه قضاییه 
ارتباط داشــتم که در این ارتباط مســائل 
مربوط به منابع انســانی و مسائل کالبدی 
در دستگاه قضا قابل قبول نبود، از زمانی که 
در مجلس مشــغول خدمت شدم به خاطر 
شــناختی که از مسائل و مشــکلات در قوه 
قضاییه پیدا کردم وظیفه خودم می دانستم 

که نسبت به این موضوع اقدام کنم.
قالیباف خاطرنشــان کرد: ما سعی کرده ایم 
در برنامه هفتم بــه موضوعات مربوط به قوه 
قضاییه توجه داشته باشــیم و در این راستا 
مجدداً قول می دهم که بتوانیم برنامه هفتم 
را به گونه ای پیش ببریم که مشــکلات قوه 
قضاییه که در واقع مشــکلات مردم اســت 
مرتفع شــود و قوه قضاییه که یک نهاد و قوه 
تاثیرگذار اســت مشــکلاتش در این حوزه 

برطرف شود.وی خاطرنشــان کرد: یکی از 
منابع پایدار ما در شــرایط فعلی که باید به 
عنوان یک ثروت به آن توجه داشــته باشیم 
و آن را بهینه کنیم و بــا ایجاد ارزش افزوده 
زمینه را بــرای بهره بری حداکثــری از آن 
فراهم کنیم بحث مولدســازی اســت، هم 
اکنون شــرایطی در قوه قضاییه وجود دارد 
که با توجه به کمبود بودجه دولت این تولید 
در درون دســتگاه قضا امکان پذیر اســت و 
تمام بسترهای قانونی آن نیز وجود دارد و در 
برنامه هفتم نیز به آن پرداخته شــده است، 
از قوه قضاییه تقاضا دارم تــا به این موضوع 

توجه ویژه داشته باشد.

قوه قضاییه در بهبود حکمرانی نقش 
بی نظیری دارد

وی با بیان این کــه قوه قضاییــه در بهبود 
حکمرانی نقــش بی نظیــری دارد، گفت: 
اگــر از من ســوال کنند بزرگتریــن منبع 
فســاد کجاســت من می گویم ناکارآمدی 
در دستگاه ها. فســاد از ناکارآمدی، ضعف 

مدیران، ضعف یک رفتار سیستمی،نداشتن 
یک برنامه دقیق، نداشــتن یک نقشه راه و 
امثال این موارد ایجاد می شــود و زمینه را 

برای نفوذ مفسدین فراهم می  کند.
وی افزود: نظــارت مجلس با نظــارت قوه 
قضاییه کاملًا متفاوت اســت، نظارت ما در 
مجلس از جنس کنترل نیســت اما جنس 

نظارت در قوه قضاییه کنترلی است.
قالیباف خاطرنشــان کرد: درخواست من 
از رئیس قوه قضاییه این اســت تــا در کنار 
کارگروه هــای دیگر کارگروه مشــترکی را 
برای رسیدگی به پرونده های نظارتی ارجاع 
شــده از ســوی مجلس همچون تحقیق و 
تفحص، پرونده های مربــوط به ماده 234 
آیین نامه داخلــی مجلس و غیــره در قوه 
قضاییه تشــکیل شود و مســئولان نظارت 
خاص بر پرونده های نظارتی مجلس داشته 

باشند.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی اظهار 
داشــت: قطعاً قــوه قضاییــه در ادامه این 
نظارت می توانــد موثر عمل کنــد و البته 

تــداوم نظارت و همــکاری در ایــن زمینه 
وظیفه ماست.

وی افزود: یکی از مسائل در حوزه اقتصادی 
امنیت، سرمایه و یک موضوع دیگر مدیران 
ما هستند ما شجاعت را از مدیران گرفته ایم 
ما در حین اینکــه باید با متخلــف و مجرم 
برخوردی عادلانــه و البته محکم داشــته 
باشــیم، بایــد از مدیرانی که امیــن و قوی 

هستند حمایت قاطع داشته باشیم.
 قالیباف خاطر نشان کرد: در جلسات اخیر 
سران ســه قوه مقرر شــد تا هر یک از قوا به 
موضوع ســرمایه گذاری ها توجه داشــته 
باشــند.وی افزود: در مجلس یازدهم و در 
حوزه مبــارزه با فســاد، قانــون حمایت از 
افشاگران فساد به تصویب رسید به نظر من 
این قانون آنطور که باید و شاید جای خود را 
پیدا نکرده که این مســاله کار قوه قضاییه و 
مجلس اســت که بتوانند این کار مردمی را 

دنبال کنند.
قالیباف خاطرنشــان کــرد: مــا برخی از 
مواقع مبارزه با فســاد را سیاسی می کنیم، 

برای اینکه با فســاد مقابله شــود نباید کار 
به گونه ای باشــد که برای مقابله با فســاد 
اقتصادی، فســاد سیاســی شــکل گیرد 
و عده ای بــرای اینکه فســاد سیاســی را 
مرتکب شوند پروژه فساد اقتصادی تعریف 

می کنند تا مرتکب فساد سیاسی شوند.
رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
اینکه بعد از روز آتش بس داعش به ســوریه 
حمله می کند یک مســاله اتفاقی نیست، ما 
برای مقابله با جنگ ترکیبی باید کارآمدی 
مســائل اقتصادی و انســجام اجتماعی را 

مورد توجه ویژه قرار دهیم.
وی افزود: مــا امروز موضوعاتــی داریم که 
باید با آن توجه داشته باشــیم، یکی از این 
موضوعات بحث اتبــاع بیگانه اســت این 
موضوع مهمی است که حتماً مجلس و قوه 

قضاییه در این بخش نقش دارند
قالیبــاف خاطرنشــان کرد: رهبــر معظم 
انقلاب این موضوع را مطالبه کرده اند و اگر 
اشــتباه نکنم مخاطب مقام معظم رهبری 
در ایــن موضوع قوه قضاییه بوده اســت که 
امنیت روانی جامعــه را مخصوصاً در حوزه 

فضای مجازی باید مدنظر قرار دهد.

با فیلترینگ کنونی مخالفم
رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
حکمرانــی در فضای مجــازی یک موضوع 
واقعی است که در همه کشورها این موضوع 
وجود دارد که ایــن کار باید انجام شــده و 
محقق شــود.وی افزود: من بــا فیلترینگی 
کــه الان در حال انجام اســت مخالفم، این 
روش غلط اســت اما آنچه که واجب اســت 
حکمرانــی در فضــای مجازی اســت، کم 
امنیتی روانی جامعه را گرفته و هم کســب 
و کار اقتصادی ما را به هــم زده و هم تربیت 
و اخلاق خانــواده را دچار اشــکال کرده و 
دشمن مانند ســال 14۰1 از همین جا سوء 
استفاده امنیتی می کند.وی تصریح کردک 
این ها موضوعات بسیار مهمی است که قوه 
قضاییه و مجلس و دولت همگی باید به این 

به آن توجه داشته باشیم.
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همه برای اقتصاد، اقتصاد برای همه
 حمیــد دهقانان، کارشــناس اقتصادی   مســیر تحول و توســعه 
ســاختارهای اجتماعی، اقتصادی و سیاســی ایران در صده ها و حتی 
دهه های گذشــته و به خصوص نیم قرن اخیر، همواره شاهد بروز فراز و 
نشیب هایی در عرصه های گوناگون شکل گیری تمدن ایرانی- اسلامی 
بوده اســت. در پیمودن این راه، عواملی چون فقــدان چهارچوب های 
مدیریتــی نظام مند و شــفاف اقتصادی، پیچیدگی های سیاســی در 
درون کشــور و برون مرزها، جغرافیای سیاسی حســاس و به تبع آن 
تعامل با سایر تمدن ها و همســایگان و همچنین وجود افکار، باورها و 
فرهنگ های مختلف و متنوع در پهنه ی کشور، بر دشواری این حرکت 

و قوام یافتن نهاد دولت – ملت در این آب و خاک افزوده است.
یکی از مهم ترین چالش های حاکمیتی در کشــور در ســنوات اخیر، 
دستیابی به الگوی حکمرانی اقتصادی مطلوب، شایسته و کم ریسک به 
منظور خروج دستگاه های دولتی و نهادهای حاکمیتی از تصدی گری 
در بنگاه های اقتصادی کشــور و ایجاد روابط تعاملی سازنده و مبتنی بر 

رویکرد برد - برد با فعالان اقتصادی واقعی بخش خصوصی بوده است.
اساساً در بســیاری از کشورهای در حال توســعه و نظام های اقتصادی 
توسعه یافته، بنگاه داری و تصدی گری اقتصادی دولت در اغلب صنایع 
و حوزه ها، به واسطه ی تفاوت و ناهمگونی ذاتی ساختارهای مدیریتی 
دولتی با الزامات و قواعد فعالیت های اقتصــادی، عملکردی نامطلوب 
و غیرقابــل قبول به بــار آورده که سال هاســت گفتگوهــا و نقدهای 

کارشناسی مفصلی در این رابطه، مطرح و منتشر می گردد.
مسیر رشد و توســعه ی اقتصادی ایران نیز از این قاعده مستثنی نبوده 
و حتی پیش از پیروزی انقلاب اســلامی ایران موضوع خروج دولت از 
بنگاه داری و واگذاری شــرکت های دولتی بــه بخش خصوصی مطرح 
بوده است که البته روند مورد اشاره در سال های ابتدایی پیروزی انقلاب 
بنا به ملاحظات آن دوره نه تنها متوقف شــد، بلکه مسیری برعکس را 
طی نمود و مالکیت و مدیریت بســیاری از کارخانجات صنعتی بزرگ 
و موفق کشــور مصادره شــد و از بخش خصوصی به بخــش دولتی و 
نهادهای حاکمیتــی منتقل گردید. بــا این حال و بــا فروکش کردن 
التهابات سال های دهه ی 6۰ و کمرنگ شدن ملاحظات شرایط خاص 
آن دوران، آرام آرام راهبرد خــروج از بنگاه داری و دوری از تصدی گری 

اقتصادی مجدداً بر روی میز دولت ها بازگشت.
تحلیل های آماری نشــان می دهد که پیش از پیروزی انقلاب اسلامی، 
بنگاه های دولتی حدود 3۰ درصد از تولید ناخالص داخلی کشــور را به 
خود تخصیــص داده بودند که پس از انقلاب، با توجه به سیاســت های 
اقتصادی جدید، این میزان بــه طور قابل توجهــی افزایش یافت و در 
دهه های 6۰ و ۷۰ به بیش از ۵۰ درصد رســید. این تغییرات بزرگ در 
ساختار اقتصادی کشور، موجب بروز چالش های فراوانی در مدیریت و 

بهره وری بنگاه های دولتی شد.
با تدویــن چهارچوب و مبانــی قانون اجرای سیاســت های کلی اصل 
چهل و چهــارم )44( قانون اساســی و تصویــب آن در مجلس هفتم 
شورای اســلامی در اواخر ســال 1386 و در دوران دولت نهم، راهبرد 
هوشمندانه ای در جهت واگذاری بنگاه های اقتصادی دولتی به بخش 
خصوصی آغاز گردید اما در پیاده ســازی و اجرا با مشــکلاتی عمیق و 
اشــتباهاتی فاحــش و راهبردی مواجــه گردید که به طــور خلاصه، 
نتیجه ی آن فــارغ از حصول به برخی موفقیت های مــوردی و گذرا، به 
طور کلی توقف عملیات جاری بســیاری از کارخانجات، ورشکستگی 
آن ها و به ورطه نابودی کشیده شدن بنگاه های واگذار شده به بخش به 

اصطلاح خصوصی بود.
با مراجعه بــه نقطه نظرات کارشناســان و صاحب نظــران اقتصادی، 
عواملی همچون نبود ســاز و کار منســجم و قواعد و ضوابط شــفاف و 
قانون مبنا، عدم شفافیت در فرآیندهای واگذاری و بی تجربگی دستگاه 
اجرایی کشــور در این رابطه را می توان از علل اصلی شکســت راهبرد 
فوق برشــمرد که البته توجه و مداقه در منویات مقــام معظم رهبری 
)مدظله العالی( در این رابطه نیز موید این امر می باشــد. به عنوان مثال 
ایشان در بهمن ماه سال 14۰2 و در نشستی با برخی از تولیدکنندگان 

و فعالان اقتصادی کشور فرمودند:
 در این سا ل های گذشته، بعد از آنکه سیاست های اصل 44 را بنده ابلاغ 
کردم و اصرار کردم و دنبال کــردم، کارهای بی قاعده ای را دیدیم انجام 
گرفت که بر اثر عــدم نظارت بود. کارهای بدی انجــام گرفت، کارهای 
غلطی انجام گرفت؛ هم به منابــع ارزی و ریالی ضربه خورد، هم به خود 
آن بنگاه ها ضربه خورد و نتیجتاً به مردم ضربه خورد؛ یک عدّه ای ســو 
استفاده کردند. نظارت دولت حتمی اســت، لازم است، بایستی حتماً 
انجام بگیرد. بنابراین، آنچه ما نفی می کنیم دخالت دولت اســت؛ وَالّا 
نظارت دولت را مــا لازم می دانیم.همچنین، معظم له در بیانات دیگری 
در دیدار با جمعی از کارگران صنایع مختلف کشــور در اردیبهشت ماه 
ســال 14۰1 اینگونه فرمودند: فــرض کنید کارخانــه ای را دولت به 
یک نفری واگذار می کنــد، او به جای اینکه کارخانــه را مدیریتّ کند، 
ابزارهایش را می فروشــد، کارگرها را بیرون می کنــد، زمینش را مثلًا 
می خواهد هتل بســازد؛ خب اینجا کارگرها می آیند بیرون و اعتراض 

می کنند. این ها مهم است؛ این ها خیلی مهم است.
علاوه بر موارد فوق الذکر، بارها و بارها در طول سنوات متمادی تذکرات 
و انتقادات جــدی در رابطه با شــکل و مدل جلب مشــارکت مردم در 
اقتصاد کشــور و واگذاری تصدی گــری بنگاه های اقتصــادی دولتی 
به فعالان واقعی بخش خصوصی، توســط مقام معظم رهبری خطاب 
به سیاســت گذاران و مســئولان دســتگاه های اجرایی کشور مطرح 
شده اســت که این مهم بذل توجه بیش ازبیش به طرح ریزی راهبردی 

دقیق و مدل سازی کارآمد مردمی سازی اقتصاد را نمایان می سازد.
پس از عبور از فراز و نشــیب های واگذاری های نسنجیده ی بنگاه های 
اقتصــادی و کارخانجات تولیدی و صنعتی دولتــی به بخش های فاقد 
صلاحیت فنــی و به اصطلاح خصوصــی و وارد آمــدن لطمات جدی 
و بعضاً جبران ناپذیر به چرخه ی صنعت کشــور کــه در بالا به اختصار 
بدان اشاره شــد، ادامه ی روند واگذاری تصدی گــری دولت در اقتصاد 
به بخش خصوصی، این بار از آن ســوی بام ســقوط کرد و از بیم تکررا 
مجدد اشتباهات گذشته و با هدف اعمال سیاست های کنترلی دقیق تر 
بر فرآیندهای واگذاری و حصــول اطمینان از تــداوم یافتن عملیات 
اجرایی بنگاه های واگذارشده، محور اصلی این واگذاری ها بر بخش های 
غیردولتی اما حاکمیتی و شــبه دولتی و نهادهــای عمومی غیردولتی 
متمرکز گردید و در نتیجه آش شلم شــوربای اقتصاد نه شرقی، نه غربی 
دولتی ایران به قصــد بیرون آمدن از چاله ی خصوصی ســازی، به چاه 
بنگاه داری شبه دولتی افتاد، گویی به قول معروف و صدالبته بلاتشبیه، 

بی نوا از ترس عقرب جراره به مار غاشیه پناه جست.
ماحصل این تجربه نیز چیزی جز آشــفتگی و ناکارآمدی بیشتر و افت 
بهره وری اقتصادی نبود که ســرانجام آن گریز بیش ازپیش سرمایه ی 
بخش خصوصی واقعی کشــور اعــم از منابع مالی و تــوان مدیریتی از 
بنگاه ها و کارخانجات و صنایع تولیدی دولتی بود.آسیب شناسی وقایع 
فوق الذکر به طور حتم مثنوی هفتاد منی خواهد بود خارج از مجال این 
نوشــتار با این حال توجه مجدد به منویات مقام معظم رهبری پیرامون 
متعادل سازی این نوســانات سیاســت گذاری اقتصادی به طور حتم 
می تواند راهگشا باشد. ایشــان در دیدار با جمعی از مسئولان نظام در 
فرودین ماه ســال جاری اینگونه فرمودند: دولت در مسائل اقتصادی، 
ســتادی عمل کند؛ هدایت کند؛ در مســئله ی آمایش ســرزمینی، 
مسئله ی نوع فعّالیّت اقتصادی که باید هر جا انجام بگیرد، نظارت کند، 
مراقبت کند که تخلفّی به وجود نیاید. عامل هم مردم ]باشــند[. مردم 
هم عمل اقتصادی را انجام بدهند؛ یعنــی تفکیک بین وظایف دولت و 
وظایف مردم. راه ورود مردم در عرصه های اقتصادی بایستی باز بشود؛ 

این، کشور را نیرومند می کند، اقتصاد را باثبات می کند.
ادامه در صفحه بعد

یادداشت

ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایــران مکانیزم 
معاملات ســامانه ارز تجــاری و گروه های مشــمول 

معاملات در این سامانه را تشریح کرد.
اصغر بالســینی - ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران - درباره »راه اندازی رســمی ســامانه ارز تجاری 
مرکز مبادله ایــران« گفت: ســامانه ارز تجاری مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران که اخیرا بطور رسمی فعالیت 
خود را آغاز کرده، قبلا »مکررا« آزمایش شده و از سوم 
آذر سال جاری، بصورت رسمی برای خرید و فروش ارز 
راه اندازی شده است.وی افزود: این سامانه، سیستمی 
اســت که تســویه معاملاتی در آن صورت می گیرد؛ 
تمام فرآیندها اعم از معامله، جورســازی و مچینگ و 
پس از معامله را در خود دیده و همزمان مجموعه ای از 

ارتباطات را با سایر سامانه ها طراحی کرده است.
سخنگوی مرکز مبادله در پاسخ به سوال خبرنگار ایسنا 
مبنی بر نحوه فعالیت ســامانه ارز تجاری تشریح کرد:  
در گام اول صادر کننده که دارای ارز اســت ســفارش 

فروش خود را به بانک عامــل ارائه می کند و 
بانک وجود این میــزان ارز را تایید می کند. 
بنابراین اگر صــادر کننده ای کالایی را صادر 
کرد، سامانه نســبت به وجود این میزان ارز 
حاصل از صــادرات اطمینان حاصل می کند 
و در مقابل وارد کننده پس از ثبت سفارش و 
اخذ تخصیص معتبر، معادل ریالی را از طریق 

بانک عامل به حســاب معاملاتی مرکــز مبادله واریز 
می کند. بنابرین، ریســک طرفین معامله در این بازار 

عملا حذف شده و به صفر رسیده است.
بالســینی ادامه داد: در رابطه با مکانیزم کلی معاملات، 
ذکر این نکته مهم اســت کــه صادر کننــده حداقل 
قیمت مورد نظر خود و وارد کننــده حداکثر قیمت را 
اعلام می کند. در حقیقت فروشــنده اعلام می کند که 
از یک نرخ مشــخص، ارز خود را ارزان تر نمی فروشد و 
خریدار نیز از قیمت اعلامی بالاتــر، ارز مورد نیاز خود 
را خریداری نمی کند. بنابرایــن، خرید و فروش هایی 

)عرضه و تقاضاهایی( که باهم فصل مشترک 
نزدیک تری دارند، منطبق می شوند و عملا 
»تطبیق ســفارش ها« در جلسه معاملاتی 
رخ می دهد و متعاقب آن، تســویه پایاپای به 
ثمر می نشیند. بدین ترتیب معادل ریالی ارز 
خریداری شده به حساب صادر کننده واریز 
و ارز خریداری شــده در حســاب عامل وارد 
کننده قرار می گیرد.وی افزود: براین اســاس، بدیهی 
اســت که یک قیمت پایانی برای روز معاملاتی وجود 
دارد که میانگین وزنی تمام معاملات روز اســت و این 
قیمت، مبنای نــرخ ابتدایی و آغازیــن برای معاملات 

فردا )نرخ فردایی( یا روز معاملاتی بعدی خواهد بود.
ســخنگوی مرکز مبادله گفت: ایــن معاملات قبلا به 
عنوان ارز اشــخاص و توافقی شــناخته شده است. در 
این سامانه دو دســته افراد قرار دارند. عرضه کنندگان 
ارز و خریداران ارز. فروشندگان یا عرضه کنندگان ارز 
کسانی هســتند که قبلا رفع تعهد صادراتی خود را با 

واگذاری کوتاژ صادراتی خود انجــام می دادند؛ اما در 
نقطه مقابل، خریداران یا متقاضیان ارز کسانی هستند 
که در فیش تخصیص ارز آنها محــل تامین ارز، مرکز 

مبادله ارز و طلای ایران قید شده است.
وی با اشاره به فرآیند جدیدی که در این سامانه در نظر 
گرفته شــده است خاطرنشــان کرد: نکته مهم در این 
رابطه این اســت که صادر کننده و واردکننده، بصورت 
شــخص در این ســامانه حضور ندارند، بلکه طی عقد 
قرارداد عاملیت با بانک عامل یا کارگزار )که به انتخاب 
خودشان صورت می گیرد(، این بانک ها به نمایندگی از 
صادرکننده و واردکننده کار خرید و فروش ارز را انجام 

می دهند.
سخنگوی مرکز مبادله ایران ادامه داد: مطابق مکانیزم 
این ســامانه، خریدار باید از قبل، معــادل ریالی ارز را 
تامین کرده باشــد. در نقطه مقابل نیز، صادرکننده یا 
عرضه کننــده ارز اذعان کرده کــه در مقصد صادراتی 

خود، ارز اعلام شده را در اختیار دارد. 

مبادله

خریدار  وزیر امور اقتصــادی و دارایی با 
بیان اینکه جذب ســرمایه ما تا حدودی کم 
است، گفت: در دو سال و هشت ماه گذشته 
جذب سرمایه در کشــورمان 2.1 میلیارد 

دلار بوده است.
عبدالناصر همتــی در گفتگوی ویژه خبری 
در خصوص دلایل غیر علنی بودن جلســه 
روز گذشته مجلس و دولت گفت: غیرعلنی 
بودن این جلسه بیشتر از این بابت بود که ما 
راحت تر بتوانیم با نمایندگان صحبت کنیم 
و به نظر من جلسه خیلی خوب بود جلوه ای 
از وفاق و همدلی بیــن دولت و مجلس بود و 
بحث های خیلــی مختلفی انجام شــد که 
خود من هــم بخش های مهــم اقتصادی و 
شاخص های کلان اقتصادی را توضیح دادم. 
آقای رئیس جمهور هــم صحبت کردند و از 
طرف مقابل هم رؤسای کمیسیون اقتصادی 
و برنامــه بودجــه صحبت کردنــد، رئیس 
مجلس صحبت کردند چنــد تا از نماینده ها 
صحبت کردند بــه نظر من جلســه خیلی 
خوبی بود و مسائل مهمی را رد و بدل کردیم 
و با توجه به اینکه ایــن دوره هم دولت و هم 
مجلس هر دو چهار سال با هم هستند به نظر 
من برای شروع خیلی خوب است که مسائل 
گفته بشــود بحث ها گفته بشــود و انشالله 
بتوانیم به تصمیمات استراتژیک برسیم. به 
نظرم با همراهی مجلس خیلی از مشکلات 
را می توانیم از حل کنیم، امیدوارم با وفاق و 

همدلی کارهای کشور را پیش ببریم.

در اجلاس سرمایه گذاری ریاض 
چه گذشت؟

همتی در پاسخ به سوالی در خصوص دلایل 
حضور و دســتاوردهای اجلاس ســرمایه 
گذاری ریاض گفت: در واقع اجلاس جهانی 
سرمایه گذاری که در ریاض برگزار شده بود 
دو تا فرصت خوب بود برای مــا یکی اینکه 
به هرحال دو هزار پانصد تا از کارشناســان 
و مدیــران اصلی در حوزه ســرمایه گذاری 
از سراســر دنیا بودند حداقل بیســت وزیر 
شــرکت کرده بودند صحبت هــای خوبی 
هم بقیــه وزرا کــرده اند هم بنــده مواضع 
کشــورمان را آنجا مطرح کردم در ارتباط با 
جذب سرمایه به کشــور به نظر من رخداد 
مهمی بــود.وی افزود، ما نیــاز داریم که در 
این زمینه یک مقدار بیشــتر فعال بشویم و 

بتونیم سرمایه خارجی به کشورمان جذب 
کنیم. در کنارش هــم ملاقات های خوبی با 
وزرای اقتصاد و وزیر ســرمایه گذاری دولت 
عربستان سعودی داشتم بحث های خیلی 
خوبی داشــتیم در مورد گســترش روابط 
اقتصادی، برای تحکیم روابط سیاسی مان 
تاکید کــردم که این نوع روابــط اقتصادی 
می تواند بســیار ســازنده باشــد و انشالله 

بتوانیم ادامه بدهیم.

استفاده از پیمانکاران ایرانی
 در پروژه های کشورهای در حال 

توسعه با دستور صندوق اوپک
به گفته وزیــر اقتصــاد، صنــدوق اوپک 
مقرر کــرد که در ســرمایه گذاری هایی که 
در کشــورهای در حال توســعه می کند از 
مشــاورین و پیمانکاران ایرانی هم استفاده 
بکنند برای پروژه هایشان در مجموع به نظر 
من سفر خوبی بود و ان شــاءالله که بتوانیم 
بحث هایی کــه کردیم و نتایجــی گرفتیم 
بتوانیم در عمل به یک مراحل اجرایی تری 

برسانیم و ازش بهره مند شود کشور ما.

وضعیت جذب سرمایه گذاری خارجی 
خوب نیست

وزیــر اقتصاد در خصــوص آمارهای جذب 

ســرمایه گفــت: وضعیت جذب ســرمایه 
گــذاری خارجی خــوب نیســت، ببینید 
واقعیتش این اســت که به خاطر شــرایط 
تحریم و قرار داشــتن در لیست سیاه اف ای 
تی اف یــک مقــدار ســرمایه خارجی در 
کشورمان را محدود کرده است. ولی داریم 
برنامه ریزی می کنیم مثــلًا در همان دیدار 
در همان اجلاس مــن ملاقاتی بــا رئیس 
اجرایی مجمع تشــویق ســرمایه گذاری 
مذاکرات مفصلی داشــتیم.وی افزود، قرار 
شد کارشناس هایشــان بیایند برای اینکه 
بتوانند تکنولوژی هــای جدید، روش های 
جدید و خلاقیت های جدیــدی که الان در 
دنیا برای جذب سرمایه دارد اتفاق می افتد 

را منتقل کنند به کارشناسان ما.

تقدیر از دولت سیزدهم بابت 
عضویت ایران در بریکس و گسترش 

روابط با همسایگان
وزیر اقتصــاد گفت: البته خوب اســت من 
اینجا یاد بکنم از دولت ســیزدهم که واقعاً 
تلاش خوبــی کردند که ما عضــو بریکس 
بشــویم در ارتباط با روابط با همســایگان 
اقدامــات خوبی شــده بود مــا آن را داریم 
با قدرت ادامــه می دهیم به نظــر من قابل 
رســیدن به یک نتایج خیلی خوبی اســت 

مثلًا اتحادیه اقتصادی اوراسیا که ما دیگر از 
امسال عضو ناظرش می شویم، یکی دو هفته 
دیگر تشکیل می شــود آن همه خیلی مهم 
است روابط با همســایگان در جنوب خلیج 
فارس برایمــان خیلی مهم اســت، روابط 
با عراق و ترکیه برایمان خیلی مهم اســت 
کشــورهای مختلفی که در دور و اطرافمان 
هســتند داریم مذاکراتی را پیش می بریم 

جزو سیاست های اصلی است.

سال گذشته 700 میلیون دلار سرمایه 
خارجی جذب شد

به گفته همتی، ســرمایه گــذاری خارجی 
مان متأســفانه خیلی کم بوده، مثلًا ســال 
گذشــته یک چیز نزدیک ششصد هفتصد 
میلیــون دلار بوده و این ششــصد هفتصد 
میلیون دلار اصلًا با حجم اقتصاد ما تناسب 
ندارد. کشــورهایی مثل ترکیه و عربستان 
ســال گذشــته یکی دوازده میلیارد یکی 
ده میلیــارد دلار جذب ســرمایه خارجی 

داشتند.
همتی در پاســخ بــه ابهامــی در خصوص 
اینکه، مجموعاً در دولت یازدهم و دوازدهم 
حــدود 9.۷ د میلیارد دلار ســرمایه جذب 
شــده، گفت: نه صحت ندارد در دو ســال و 
هشــت ماه گذشته کل جذب ســرمایه در 

کشور مان، جذب سرمایه خارجی یک و دو 
دهم میلیارد دلار بوده است.

وی افزود: یک موقع اســت یک اشــتباهی 
همه می کنند جلب سرمایه با جذب سرمایه 
فرق می کنــد مثلًا جلب ســرمایه تفاهمی 
می آییم انجام می دهیم ولــی آن باید بیاید 
بنشــیند روی زمین یعنی پول بشــود و یا 
تجهیزات بشود بیاید بنشیند؛ بنابراین خیر 
در جذب ســرمایه موفق نبودیم البته این 
مفهومش این نیســت که مثلًا ما هم خیلی 
موفق می شویم من گفتم محدودیت تحریم 
و اف ای تی اف را داریم ولی تمام تلاشــمان 
را می کنیم برنامه هایی داریم که ان شاءالله 

بتوانیم به یک رقم بهتری برسیم.
همتی در پاسخ به ســوالی در این رابطه که 
کدام یــک از تحریم و اف ای تــی اف نقش 
مؤثرتری برای سرمایه گذاری داشته است 
گفت: خوب معلوم است تحریم خوب خیلی 
تأثیر دارد ولی خوب اف ای تی اف هم خیلی 
بی تأثیر نیســت، اما بعضی هــا می گویند 
که خوب وقتــی تحریم هســت اف ای تی 
اف دیگــر به قــول معروف صد که هســت 
نود هســت دیگر می گویم خیــر اینطوری 
نیســت. تحریم، تمرکز می کند الان فرض 
کنید تحریم هــای آمریکا تمرکز کرده روی 
برخــی شــرکت ها و برخی صــادرات ما و 
برخی اشخاص ولی اف ای تی اف تحریمش 
شــامل همه مردم ایران می شود یعنی این 
دانشــجویانی که در خارج هم حســاب باز 
می کنند شــامل آنها هم می شود یعنی من 
می توانم بگویم با اف ای تی اف همه ملت را 

دارید تحریم می کنید.
وی افزود: مــا نباید اجازه بدهیــم که ان ها 
بگویند ایران مثلًا پول شــویی می کند ما که 
پول شویی نمی کنیم برای چه این اتهام به ما 
بسته شــود، پس بنابراین یکی این است که 
در دنیا هیچکس دوســت ندارد که برود در 
لیست سیاه، چون همه به آن نگاه بهش نگاه 
می کنند دومی که توجیهی می دهیم دست 
آمریکایی ها کــه تحریم هایشــان را توجیه 
می کنند ســوم اینکه بالاخره دانشجویان، 
مردم، فعالین ایرانی کســانی کــه بالاخره 
هویت ایرانــی دارند در دنیا دچار مشــکل 
می شوندا گرفتار می شــوند بنابراین به همه 
این دلایلــی که عرض می کنــم تحریم یک 
بحث است، ای اف تی اف هم یک بحث است. 

سخنگوی مرکز مبادله اعلام کرد؛ جزئیات جدید سامانه ارز تجاری

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران مطرح کرد

سه ابهام سامانه ارز تجاری
خریدار  رئیس کنفدراســیون صادرات 
ایران معتقد است تعیین نرخ، هزینه نقل و 
انتقال پول و اینکه با توجه به شرایط تحریم 
بانک ها چه میــزان امــکان دریافت وجوه 
صادراتــی را در بازارهــای مختلف جهانی 
دارند، سه ابهامی اســت که هنوز در رابطه با 
فعالیت ســامانه ارز تجاری مرکز مبادله ارز 
و طلا رفع نشــده اســت. اواخر اردیبهشت 
ماه بانک مرکــزی اعلام کرد کــه با هدف 
تســریع در رفع تعهد ارزی و برگشــت ارز 
صادرکنندگان خرد بخــش خصوصی و در 
راستای عمق بخشــی به  بازار رسمی ارز در 
راســتای سیاســت تثبیت ارزی، تصمیم 
گرفته بــا همــکاری وزارت صمــت، تالار 
ارز اشــخاص )بازار ارز توافقی( را در  مرکز 
مبادله ارز و طلای ایــران راه اندازی کند تا 
صادر کنندگان خرد بخــش خصوصی، ارز 
خود را با قیمت توافقی در این بازار رســمی 
و ضابطه مند عرضه کننــد و بانک مرکزی 
نیز در این بســتر رســمی به عنوان ناظر و 
رگولاتور حضور داشته باشــد.حالا به نظر 
می رســد این تصمیم در قالب ســامانه ارز 
تجاری در حال اجرایی شدن است. سامانه 
ارز تجاری مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران 
از سوم آذر ســال جاری، به صورت رسمی 
برای خرید و فروش ارز راه اندازی شــده و از 

ســوم دی ماه همه واردکنندگانی که از ارز 
نیمایی اســتفاده نمی کنند، باید ارز خود را 
از ســامانه ارز توافقی دریافت کنند.در این 
رابطه محمد لاهوتی - رئیس کنفدراسیون 
صادرات ایران - اظهار کرد: موضوع سامانه 
بــازار مبادلــه ارز و طلا تقریبا اوایل ســال 
جاری توســط بانک مرکــزی کلید خورد. 
بر این اســاس در مرکز مبادله طلا و ارز در 
یک طرف صادرکنندگان ارز خود را عرضه 
در طرف دیگر وارد کنندگان تقاضای ارزی 
خود را بعد از ســفارش ارائه می کنند. بین 
صادر کننده و وارد کننده بانک ها  به عنوان 
بانک های عامل، دریافــت وجه صادراتی و 

پرداخت ارز وارداتی را انجام خواهند داد.
به گفته وی نحوه قیمت گــذاری هم طبق 
اعــلام بانک مرکــزی، به صــورت توافقی 
بین صادر کننــده و وارد کننده خواهد بود. 
البتــه این به ایــن معنی نیســت که صادر 
کننــده و وارد کننــده ارتباط مســتقیم 
داشته باشــند، بلکه فقط با اعلام کف قیمت 
توسط صادرکننده و ســقف قیمت توسط  
واردکننــده، نرخ هــا اعلام می شــود و در 
همان محــدوده قیمتی کــه صادرکننده و 
واردکننده وکالــت دادند کــه ارز فروخته 
یا خریداری شــود، بانک های مرکز مبادله 
این معاملات را انجــام خواهند داد. کارگزار 

این نقــل و انتقال هم بانک هایــی خواهند 
بود کــه اگر صــادر کننــده ارز را در اختیار 
نماینــده آن بانــک در هر جای دنیــا قرار 
دهد، گواهی ســپرده ارزی دریافت می کند 
و با ارائه گواهی ســپرده ارزی که مشخص 
می کند این پول نزد کدام بانک اســت، این 
پول به وارد کننده واگذار می شــود.رئیس 
کنفدراســیون صادرات ایران با بیان اینکه 
موضوع نــرخ یکی از موضوعات چالشــی و 
اساسی در ســامانه ارز تجاری است؛ چرا که 
بانک مرکزی معتقد اســت که نرخ توافقی 
خواهد بود، امــا از آن جایی کــه به هر حال 
خود بانک مرکزی هم عرضــه کننده ارز در 
این بازار اســت و می خواهــد ارز خودش را 
عرضه کند، قطعاً یک رقابــت نابرابری بین 
حجم ارز ارائه شده توســط بانک مرکزی و 
صادرکنندگان کوچک و متوســط به وجود 
خواهد آمد و این موضوع در قیمت گذاری و 
در تعیین و کشف قیمت تاثیر خواهد داشت 
و ممکن اســت همان اتفاقی که در شــروع 
آغاز به کار ســامانه نیما اتفــاق افتاد، یعنی 
تعیین نرخ توســط بانک مرکــزی، مجدداً 
تکرار شــود.وی افزود: با توجه به اینکه بارها 
و بارها مسئولان بانک مرکزی اعلام کردند 
که نرخ ارز آزاد را قبــول ندارند، بعید به نظر 
می رســد  این فرصت را بدهند که نرخ ارز در 

این مرکز به صورت واقعا توافقی و بر اســاس 
اعلام صادرکننده و تقاضای خریدار کشــف 
شود و احتمالاً مجدداً ما با مشکل نرخ ارزان 
برای فروش کالاهایی که هیچگونه ارز ارزان 
یا انــرژی ارزان قیمت اســتفاده نمی کنند، 
مثل کالاهای کشاورزی و کالاهای صنعتی 
مواجه خواهیــم بود.لاهوتی بــا بیان اینکه 
دغدغه دیگر صادرکنندگان و واردکنندگان 
این است که هزینه نقل و انتقال پول در این 
مرکز چقدر خواهد بود که تــا به امروز هنوز 
به صورت مشــخص و شــفاف اعلام نشده، 
تصریح کرد: نکته سوم هم این است که باید 
ببینیم تا چه میــزان بانک ها امکان دریافت 
وجــوه صادراتــی را در بازارهــای مختلف 
جهانی دارند، بــا توجه بــه تحریم ها روند 
دریافت پول را چگونــه از صادر کننده کلید 

خواهند زد و آیا طرف های تجاری صادراتی 
امکان حواله پول به این بانک ها یا شرکت ها 
را دارند یا خیر. به نظر می رســد تا زمانی که 
این موضوعات شفاف نشود، قضاوت در مورد 
اینکه این سامانه کمکی به افزایش صادرات، 
رفع تعهد ارزی و شناســایی نرخ واقعی ارز 
خواهد کرد یا نه امکان پذیر نیســت.رئیس 
کنفدراســیون صادرات ایران با بیان اینکه 
بر اساس تجربه به نظر می رسد مسئله نرخ، 
اصلی ترین موضوع چالشی این مرکز است، 
گفت: البته جلسه ای امروز در اتاق بازرگانی 
برگزار خواهد شد و مسئولان بانک مرکزی 
و مرکز مبادله جهت شــفاف ســازی و رفع 
ابهامــات در اتاق حاضر خواهند شــد و باید 
ببینیم  امروز موضوعاتی که دغدغه فعالان 

اقتصادی است برطرف می شود یا نه.
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صندوق بازنشستگی کشوری به عنوان نهادی بیمه ای - مالی فرانسلی 
با در اختیار داشــتن منابع مالی پایه ای ذی نفعان خود در طی بیش از 
نیم قرن پس از تأسیس، با برخورداری از سبدی از دارایی های متنوع به 
ارزش تقریبی ۵،۰۰۰ میلیارد ریال همواره بازیگری مؤثر در چرخه ی 
اقتصادی کشور بوده اســت. در اختیار داشتن مالکیت و مدیریت تعداد 
زیادی از خوش نام ترین و بزرگ ترین بنگاه های اقتصادی کشــور جزو 
افتخارات صندوق بازنشســتگی کشــوری بوده که البته همین امر بر 

سنگینی بار مسئولیت این صندوق افزوده است.
با عنایت به اهتمام سیاســت گذاران، تصمیم ســازان و تصمیم گیران 
راهبردهای کلان اقتصــادی و در مجموع نظــام حکمرانی اقتصادی 
کشــور به حرکت خردمندانه و مؤثر در مســیر واگذاری اقتصاد کشور 
به فعالان توانمند و اهلیت سنجی شــده ی بخــش خصوصی که تجلی 
آن در نام گذاری شــعار ســال 14۰3 به نام جهش تولید با مشــارکت 
مردم متبلور است، صندوق بازنشستگی کشــوری نیز با درک عمیق و 
پیش دستانه ی الزامات و قواعد این مســئله و با الگوبرداری از تجربیات 
گذشته ی نظام حکمرانی اقتصادی کشور تلاش نمود تا زیرساخت های 
لازم به منظور ایجاد شــراکت های راهبردی و مبتنی بــر رویکرد برد - 
برد با فعالان اقتصــادی واقعی بخش خصوصــی را در بخش اقتصادی 

صندوق بازنشستگی بازنشستگی کشوری طرح ریزی نماید.
به تبع وجود تعاملات مختلف مابین این صندوق با بنگاه های اقتصادی 
تابعه، مقوله ی کلیدی سیاســت گذاری در بخش بنگاه داری، مدیریت 
بهینه ی این دارایی هــا و نیز حرکت به ســمت خــروج از بنگاه داری 
شــبه دولتی و در نتیجــه مردمی ســازی بخش اقتصــادی صندوق 
بازنشستگی کشوری در دستور کار ویژه قرار گرفته است که طرح ریزی 

نقشه راه دستیابی به اهداف مورد نظر در حال انجام می باشد.
در تدوین سیاست های بالادســتی و قوانین و مقررات و الزامات اجرایی 

مردمی سازی اقتصاد می بایست به قواعد ذیل توجه ویژه نمود:
در مردمی سازی اقتصاد دولتی و شــبه دولتی، ضروری است تا مالکیت 
توأمان بــا مدیریت بنگاه به بخــش خصوصی فعــال و توانمند منتقل 
گردد، نه اینکه برای جبران کسری بودجه ی دولتی، صرفاً به منابع مالی 
موجود در دست بخش خصوصی چشــم طمع دوخت. به عبارت دیگر 
نباید از یاد برد که عامل اصلی مولد و زاینده در بخش خصوصی، توان و 

قابلیت های مدیریتی است و نه صرفاً منابع مالی.
مشــارکت اقتصادی با مردم بر دو محور بهره گیــری از منابع مالی در 
اختیار آحاد جامعه و ایجاد شــراکت های راهبــردی حقوقی با فعالان 

اقتصادی داخلی و خارجی استوار است.
 بــه منظور اســتفاده از منابــع مالــی و نقدینگی موجــود در جامعه 
می بایســت زیرســاخت قانونی لازم در طریق بازار ســرمایه و یا سایر 
ابزارها و پلتفرم های تســهیل گر در حوزه ی اقتصاد دیجیتال تدوین و 
عملیاتی گردد. از طرف دیگر ضروری است تا با تدوین قوانین و مقررات 
بالادستی و شیوه نامه های شفاف و کارآمد، قابلیت ایفای نقش به عنوان 
شــریک تجاری قابل اعتماد، امانت دار و با حسن نیت در بخش دولتی، 
شبه دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی ایجاد گردد و سازوکار لازم به 
منظور شکل گیری و پایدارسازی اینگونه شراکت های راهبردی میان 

دو طرف استقرار یابد.
در انجــام واگذاری هــا به بخــش خصوصی و خــروج از بنــگاه داری 
شبه دولتی، ضروری است تا مبتنی بر قواعد سهام داری و بدون دخالت 
مســتقیم در مدیریت شــرکت و تصدی گری، نظارت دقیق و اجرایی 
حاکمیتی صورت پذیرفته و نیز سازوکار اعمال این نظارت بر عملکرد و 

عملیات اجرایی شرکت با دقت فراوان حفظ گردد.
مبتنی بر قواعد و مبانی فوق الذکر، طرح ریزی مــدل و الگویی بهینه و 
کم ریســک به منظور مشــارکت با بخش خصوصی و تعاونی کشور در 
راســتای واگذاری مالکیــت و مدیریت بنگاه های اقتصــادی تابعه در 
صندوق بازنشســتگی کشــوری در حال پیگیری و پیشــبرد بوده که 
نتیجه ی آن فراهم سازی زیرساخت های مورد نیاز جهت مردمی سازی 
اقتصاد مبتنی بر رویکرد ســهام داری غیرمداخلــه ای و با هدف احیا و 

رونق بخشی به بنگاه های اقتصادی خواهد بود.

افزایش حقوق دستیاران شاید با تاخیر اما حتما 
پرداخت می شود

معاون دانشجویی وزارت بهداشت گفت: ممکن است بعضی دانشگاه ها 
با تاخیر افزایش مبالغ حقوق دستیاری را اعمال کنند ولی در هر صورت 

پرداخت خواهد شد و جای نگرانی نیست.

مسعود حبیبی معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت در رابطه 
با افزایش حقوق دستیاران آموزشــی اظهار کرد: دولت آقای پزشکیان 
بر این موضوع تاکید بسیار داشــتند و عمده مشکلات دستیاری جدای 
از سختی کار، ساعت های کاری نامشخص و زیاد، بحث های مالی است.

وی افزود: از طرفی دیگر انتظارات کاری بســیاری از دستیاران دارند و 
آن طور که باید، زحمات آن ها جبران نمی شود.

حبیبی مطــرح کرد: کار ارزشــمندی که در دولت جدید انجام شــد، 
حقوق دستیاران تخصصی از 12 میلیون به 1۷ میلیون برای مجردان و 
متاهلان از 1۵ میلیون به 23 میلیون افزایش پیدا کرد و دستیاران فوق 
تخصص ما نیز از 14 میلیون بــه 19 میلیون برای مجردان و متاهلان از 

1۷ میلیون به 2۵ میلیون افزایش پیدا کرد.
وی ادامه داد: در مورد اینترن ها و کارورزان نیز مجردان از 3.۵ میلیون 
به 6میلیون و متاهــلان از ۵میلیون به 1۰ میلیــون افزایش پیدا کرده 

است.
معاون فرهنگی و دانشــجویی وزارت بهداشــت درباره اینکه این رقم 
اعمال شده یا خیر، گفت: متأسفانه بعضی دانشگاه ها هنوز این مبالغ را 
اعمال نکرده اند ولی ابلاغ شده و از زمان ابلاغ که مهرماه بود، دانشگاه ها 
موظف اند مبالغ را پرداخت کنند و ممکن اســت بعضی دانشــگاه ها با 
تأخیر این مبالغ را اعمال کنند ولی در هر صورت پرداخت خواهد شــد 
جای نگرانی نیست و ممکن اســت با تأخیر باشــد ولی ما به تفاوت ها 

حتماً پرداخت خواهد شد.
وی در پاســخ به این ســوال که موضــوع تســهیلات رفاهی برای 
دســتیاران و دانشــجویان دانشــگاه های علوم پزشــکی در لایحه 
بودجه 14۰4 چگونه دیده شــده اســت، اظهار کرد: افزایش ردیف 
بودجه با یک اســم خاص، کار راحتی نیســت ولی دولت در تلاش 
است و وزارت بهداشــت نیز درخواست خود را داده است که در سایر 
ردیف ها این مبلغ گنجانده شــود و امیدواریم مجلس نیز کمک کند 
که این مشکل دستیاران و دانشجویان دانشــگاه های علوم پزشکی 

رفع شود.

یادداشت

دادستان کل کشور گفت: بعد از آغاز جنایت اخیر رژیم دیوار
صهیونیستی، با اعلام جرم دو پرونده تشکیل شده و در 

دادستانی تهران در حال رسیدگی است.
حجت الاســلام محمد موحدی آزاد در جلسه علنی و 
غیررسمی مشــترک مجلس شورای اســلامی و قوه 
قضائیــه، گفت: کنشــگری فعال در گســترش نفس 
نهاد دادستانی کل کشــور و همکاری مؤثر با نهادهای 
مســئول اعم از داخلی و خارجی در امور بین المللی از 

جمله اقدامات ما بوده است.
وی ادامــه داد: به عنوان نمونه، آلودگــی آب رودخانه 
ارس ناشــی از رفتارهــای مجرمانــه و در مغایرت با 
دستورالعمل ها و استانداردهای زیست محیطی یکی 
از دغدغه های ذهنی بهره برداران از منافع این رودخانه 
در کشورهای ذینفع بوده و اســت. پیگیری رفع مراکز 

آلوده کننده از طریق همکاری دادســتانی 
کل ارمنســتان و روســیه به ایجاد کارگروه 
همکاری دادســتانی های کل کشــورهای 
ســاحلی دریای خزر یعنی ایران، روســیه، 
قزاقســتان، ترکمنســتان و آذربایجان به 
منظــور مقابله بــا جرایم زیســت محیطی 
به صورت مشــترک و تشــریک مساعی از 

اقداماتی بوده که انجام دادیم .دادســتان کل کشور با 
اشــاره به پیگیری تحقق تثبیت بهره برداری از حقآبه 
رودخانه ارس، گفــت: پس از اقدامات سدســازی در 
کشــور ترکیه و تأمین حقوق اتباع مرزنشــین ایران، 
احداث دیوار مرزی از طریق دســتگاه های دیپلماسی 

داخلی و دادستانی کل کشور انجام شد.
حجت الاســلام موحدی آزاد بیان کــرد: موضوع رأی 

دیــوان بین المللی دادگســتری علیه رژیم 
جعلــی صهیونیســتی در قالــب برگزاری 
جلســات با حضور دســتگاه های اجرایی و 
امنیتــی و مکاتبــات ذیربط بــا وزارت امور 
خارجه، معاونت امور بین المللی قوه قضائیه 
و انجام ســایر اقدامــات مورد نیــاز در این 
خصوص پیگیری شــد.وی تصریح کرد: بعد 
از آغاز جنایت اخیر رژیم صهیونیســتی با اعلام جرم، 
دو پرونده تشکیل شــده و در دادستانی تهران در حال 
رسیدگی است.دادستان کل کشور تاکید کرد: تلاش 
به منظور بالا بردن ســطح علمی و شایستگی اخلاقی 
ضابطان دادگستری از طریق همکاری با واحدهای زیر 
مجموعه قوه قضائیه، انعقــاد تفاهم نامه های همکاری 
مشــترک در امر برگزاری دوره های آموزشی و اجرای 

برنامه هــای کارگاهی و ضابطه منــد کردن مداخلات 
مأمورین در عرصه های مقابله و پیشگیری از وقوع جرم 

از جمله اقداماتی بوده که انجام دادیم.
وی اظهار کــرد: تاکید بــر اجرای قوانیــن مربوط به 
ســلامت روانی جامعــه، اعتلای فرهنــگ عمومی و 
ارتقای هویت ملی با ملاحظه افزایش کارایی اقدامات 
و تحقق اهداف ملی پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
و برقراری انضبــاط جمعی در حوزه هــای مربوط به 
بانــوان، تلاش به منظــور حفظ امنیت گردشــگران، 
مراقبت و صیانت از آثار فرهنگی ثبت شده در فهرست 
آثار ملی و جهانی از طریق هدایــت مؤثر ضابطان عام 
و خاص دادگستری در مســیر تحقق سیاست توسعه 
صنعت گردشگری کشور از جمله کارهایی بوده است 

که انجام دادیم.

دادستان

خریدار  پژوهشــگر حوزه آســیب های 
اجتماعی گفت: استفاده از مشروبات الکلی 
در نمایش خانگی به یــک بحران فرهنگی 
تبدیل شــده و علنی کردن یک ســری از 
معضلات اجتماعی خود یــک مجوز برای 

انجام دادن آن رفتار خواهد شد.
شبکه های سریال ســازی نمایش خانگی 
فعالانه در حــال کار و تولید ســریال های 
مختلف با چاشنی خشــونت و ابتذال است. 
از آنجا که ظاهراً مســئولان و ناظران رسانه 
سر در برف کرده اند و نمایش خانگی گاهی 
ابتذال را با طعم خشــونت و گاهــی هم با 
چاشــنی طنز و هیجان به خورد خانواده ها 
می دهد. برخــی تولیدات این شــبکه ها به 
قدری نــازل و آلــوده به ابتذال اســت که 
نمی توان در جمع خانواده آنها را تماشا کرد.

تا چندی پیش شــاهد ســیگار کشــیدن 
مستمر مردها در این فیلم و سریال ها بودیم 
و آهسته آهسته ژست سیگار کشیدن برای 
جذب مخاطب به زنان هم کشــیده شــد تا 
جایی که نمایش سیگار کشــیدن زنان در 
سریال ها عادی شــد غافل از اینکه این روند 
ممکن است منجر به عادی سازی این رفتار 
ناسالم شــود. وقتی یک شخصیت محبوب 
و قابل احترام در حال ســیگار کشــیدن به 
تصویر کشیده می شود، این رفتار به تدریج 
به عنوان یک عادت عــادی و قابل قبول در 
ذهن بیننــدگان جای می گیــرد. به ویژه، 
تأثیر این نمایش ها بر زنان و دختران جوان 
که در جستجوی هویت و الگوهای رفتاری 

هستند، نگران کننده است.
روایت های زنــان مختلف نشــان می دهد 
که نمایش ســیگار کشــیدن زنان تأثیرات 
متفاوتــی بر آن ها داشــته اســت. از تغییر 
نگرش ها نســبت به ســیگار کشــیدن تا 
نگرانی هــای خانوادگــی و تأثیــرات بــر 
فرزندان، این صحنه ها می توانند پیامدهای 

منفی زیادی داشته باشند.
امــا در برنامه های جدیــد نمایش خانگی 
شاهد عادی سازی مصرف مشروبات الکلی 
هســتیم، چندی پیش بود که مسمومیت و 
مرگ عده ای بر اثر مشروبات الکلی خبرساز 
شــد. تحت تأثیر قرار گرفتن افــراد جامعه 
خصوصاً نوجوانــان از هنجارشــکنی ها و 
قبح زدایی و عادی سازی آشکار سریال های 
شــبکه نمایش خانگی نمی تــوان نادیده 

گرفت و نمی توان اثــرات مخرب این رهایی 
و بی قیدی محصولات نمایشی پلتفرم ها را 

انکار کرد.

عادی سازی مصرف الکل
 در نمایش خانگی

ســید کمیل حســینی جامعه شــناس و 
پژوهشــگر حوزه آســیب های اجتماعی 
مطرح کرد: امــروزه تبلیغ و عادی ســازی 
مصــرف الــکل در نمایش خانگــی را بین 
مخاطبان شاهد هســتیم. این روند دلایل 

مختلفی را شامل می شود.
حســینی ادامه داد: گاهی اوقات کسانی که 
کار رسانه انجام می دهند به یک سری نکات 
و ریزه کاری ها دقت نمی کنند. با فرض اینکه 
معیار ایــن نوع نقض قانون و عادی ســازی 
کردن در ســریال های نمایش خانگی برای 
بیان و معرفی یک شــخصیت خبیث است 
که الکل مصــرف می کند. بــرای این مورد 
اســتدلالی وجود دارد که سازنده می گوید 
من الــکل را تبلیغ و مخاطب را تشــویق به 
مصرف الــکل نکرده ام بلکه بــرای بیان آن 

کاراکتر منفی از الکل استفاده کردم.
پژوهشگر حوزه آسیب های اجتماعی افزود: 
یک نکتــه مهم در این نوع طــرز فکر وجود 
دارد و آن این اســت که یک رســانه دارای 

پیام هــای آشــکار و دارای پیام های پنهان 
است. پیام آشــکار در یک ســریال ممکن 
است این باشــد که مصرف الکل مضر است 
و عوارض دارد اما در پیام پنهان این موضوع 
در ناخودآگاه مخاطب شــکل می گیرد که 
برای آرامش پیدا کردن، کم شدن استرس 
و عصبانیت از الکل می توان اســتفاده کرد و 
مصرف الکل برای لذت است. این خود یک 
دلیل برای افزایش مصــرف الکل در جامعه 

خواهد بود.

نباید معضلات اجتماعی را علنی 
نمایش دهیم

وی اظهار داشــت: ممکن اســت بعضی از 
فیلم ســازان تفکر دیگری داشــته باشند و 
بگویند این بخشی از واقعیت جامعه است و 
باید نشان داده شود. این استدلال مناسبی 
برای ساخت چنین فیلم هایی کافی نیست. 
لزومی نــدارد که بــرای واقعی ســاختن 
و ملمــوس بودن یــک فیلم عیــن همان 
معضلات را به طور علنی در صحنه های فیلم 
جای دهیم.حسینی ادامه داد: گاهی اوقات 
علنی کردن یک سری از معضلات اجتماعی 
خود یک مجوز برای انجام آن رفتار ناســالم 
در جامعه خواهد شد. باید این نکته را گفت 
که بعضی نشر ندادن برخی آسیب ها، از نشر 

دادنش آســیب کمتری را بــه جامعه وارد 
می کند. ایــن به معنای بی تفاوتی نســبت 
به آن معضل اجتماعی نیســت اما راه حل 
درســت کردن آن معضل هــم این روش 

نخواهد بود.

الکل نباید در رسانه دیده شود
پژوهشــگر حوزه آســیب های اجتماعی 
راهکار کاهش یافتن مصرف الکل را اینگونه 
توضیح داد: الکل نباید در رسانه دیده شود. 
اگر در رســانه به صورت علنی دیده شود از 
این طریق بار ارزشــی و وجهــه اجتماعی 
پیدا خواهد کرد و مخاطب فکر می کند این 
یک راه حل برای برطرف کردن مشــکلات 

زندگی و به آرامش رسیدن است.
وی اظهــار داشــت: راه مقابله بــا چنین 
محتوایی این اســت که رسانه های دیگری 
محتواهایی تولید کنند که اشاره به عوارض 
و مضــرات الکل بــرای مخاطبین داشــته 
باشد. همچنین داشــتن یک برنامه درست 
برای پیشــگیری، آموزش و آگاهی یکی از 
ملزومات برای کاهش پیــدا کردن الکل در 

جامعه است.
حســینی اذعان کرد: به همین ســبب باید 
بــرای محتواهایــی که از نمایــش خانگی 
پخش می شــود یک قاعده و قانون گذاشت 

و باید از یک فیلتر رد شــوند تــا نتوانند هر 
محتوایی را برای مخاطب تولید کنند.

وی خاطر نشــان کرد: گاهی اوقات بعضی 
افــراد می گویند ایران اگر مصــرف الکل را 
در کشــور آزاد کند، آســیب کم می شود و 
می تواند بهتر کنترلش کنــد اما باید گفت 
که این تفکر به شــدت غلط اســت. زیرا ما 
همچنان جز کشورهایی هستیم که مصرف 
الکلشان پایین اســت و آزاد کردن الکل نه 
تنها کمکی به کنترل بهتــر افراد در جامعه 
نمی کند بلکه بــه غیر از آن تعــداد خاص 
مصرف کننده افراد بیشــتری را دچار این 

معضل می شود.

افزایش موارد مسمومیت با الکل
راضیه کشاورز ملکی سرپرست گروه تجویز 
و مصرف فراورده های ســلامت ســازمان 
غذا و دارو، نیز با اشــاره بــه افزایش موارد 
مسمومیت با الکل در ســطح کشور، تأکید 
کرد که مصرف مشــروبات الکلی تقلبی، به 
ویژه آن هایــی که حاوی متانول هســتند، 
می تواند خطرات جانــی و جدی را به دنبال 
داشــته باشــد. متانول، نوعی الکل سمی 
است که در مشروبات الکلی قاچاق، ضدیخ 
و برخــی از حلال ها وجــود دارد و می تواند 
علائم اولیــه مســمومیت را در مدت زمان 
کوتاهی بروز دهد. وی ادامه داد: علائم اولیه 
مســمومیت با متانول معمولاً بیــن نیم تا 
چهار ساعت پس از مصرف ظاهر می شود و 
شامل تهوع، استفراغ، درد شکمی، سردرد، 
گیجی و خواب آلودگی اســت. متأسفانه در 
این مرحله بســیاری از بیماران به پزشــک 

مراجعه نمی کنند.
مصــرف  و  تجویــز  گــروه  سرپرســت 
فراورده های ســلامت ســازمان غذا و دارو 
همچنین به علائم اصلی مســمومیت اشاره 
کرد که ممکن است بین 6 تا 24 ساعت بعد 
از مصرف الکل بروز کند. این علائم شــامل 
اختلالات بینایــی مانند تــاری دید، دید 
برفکی، تغییر میدان بینایــی، ترس از نور، 
دوبینی و حتی کوری کامل است. او هشدار 
داد که پس از گذشــت 24 ساعت، وضعیت 
بالینی فرد مســموم به طور جدی وخیم تر 
می شود و ممکن است به تشنج و اغما منجر 
شــود که در نهایت می تواند منجر به مرگ 

شود.

خریدار   بررســی بخش نخســت لایحه 
بودجه سال آینده در حالی از 11 آذرماه در 
صحن علنی مجلس شــورای اسلامی آغاز 
شــده اســت که با رویکرد عدالت آموزشی 
و ارایه خدمــات بهتر به مــدارس مناطق 
محــروم بندهایی در این لایحــه گنجانده 

شده است.
عدالت آموزشی یکی از محورهایی است که 
رئیس جمهور از ابتــدای دولت به آن تاکید 
ویژه داشته و در ماه های گذشــته بارها در 
نشست های مختلف از نبود عدالت آموزشی 
و دسترســی برابــر همه دانش آمــوزان به 

امکانات تعلیم و تربیت انتقاد کرده است.
به اعتقــاد مســعود پزشــکیان، آموزش 
و پــرورش تاکنــون آنگونه کــه باید مورد 
توجه قــرار نگرفته و اقدامات انجام شــده 
در زمینــه تامیــن نیازمندی هــا و ارتقای 
کمی و کیفی آن نیز عــلاوه بر ناکافی بودن، 
عمدتاً متوجه بخش ســخت افزاری بوده و 
بخش نرم افزاری، نیروی انســانی، محتوا و 
روش های آموزشی به شــدت مورد غفلت 

قرار گرفته است.
کارشناســان هــم معتقدند کــه عدالت 
آموزشــی به معنــای تأمین و گســترش 
برابــری فرصت ها از جملــه توزیع معلمان 
باکیفیت و ماهــر در همه مناطق کشــور، 
آگاه  کردن برنامه ریزان نســبت به اهمیت 
و نتایج برابری فرصت های آموزشی، حذف 
کلیشه های جنسیتی از برنامه های درسی 
و تامین مناسب فضای آموزشی و پرورشی 

به ویژه در مناطق کم برخوردار است.
در این راســتا، اصل ســی ام قانون اساسی 
اعلام کرده اســت که »دولت موظف است 
وســایل آموزش و پرورش رایــگان را برای 
همه ملت تــا پایان دوره متوســطه فراهم 
کند و وســایل تحصیلات عالی را تا سر حد 
خودکفایی کشــور به طور رایگان گسترش 
دهد.«براین اســاس، فراهم کردن شرایط 
و امکانات آموزش بــرای همه دانش آموزان 
به طور یکســان از جمله مولفه های تحقق 
عدالت آموزشــی اســت و در این خصوص 
کارشناسان آموزشــی معتقدند که میزان 
تراکم کلاس های درس اهمیت بســیاری 
دارد چرا که در کلاس هــای باتراکم بالا هر 
دانش آموز زمان کمتــری برای یادگیری را 

در اختیار دارد.
در همین راســتا، گزارش کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ســال 14۰4 کل کشور نشان 
می دهــد که بندهایــی از این گــزارش به 
نوسازی و بهسازی مدارس اختصاص یافته 
اســت که می تواند به برقــراری عدالت در 

تعلیم و تربیت کمک کند.
یکی از این بندهای الحاقی به تبصره 2 ماده 
واحده این لایحه که به »تامین مالی داخلی 
و خارجی« در سال آینده اشاره دارد، امکان 
اســتفاده از منابع مالی باقیمانده از ســال  
14۰2 را تمدید کرده اســت که ســازمان 
نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور 
یکی از سازمان هایی اســت که اجازه یافته 
بابت یارانه قیمت هــای تکلیفی از دولت در 

چهارچوب قوانین و مقررات مربوط تا پایان 
ســال 14۰2 را با بدهی اشخاص یادشده به 

بانک ها یا مؤسسات اعتباری تسویه کند.
همچنین در تبصره 3 این لایحه که به »نفت 
و روابط مالی آن با دولــت« اختصاص دارد 
نیز بندی در ارتباط با مدارس افزوده شــده 
است که بر اساس آن، بخشــی از مواد اولیه 
قیر )وکیوم باتوم( مورد نیاز برای نوســازی 
مــدارس را در اختیــار وزارت آمــوزش و 

پرورش قرار دهد.
طبق این بند الحاقی، وزارت نفت در ســال 
14۰4 مکلف اســت معادل مبلغ 2۵۰ هزار 
میلیارد ریــال نفت خام از محــل منابع در 
اختیار شــرکت ملی نفت ایران را در اختیار 
پالایشگاه ها قرار داده و معادل آن از ابتدای 
ســال 14۰4 مواد اولیه قیر) وکیوم، باتوم( 
با پنجاه درصــد قیمت بهابــازار )بورس( 
به صورت ماهانــه در اختیــار وزارت راه و 
شهرســازی به نمایندگــی از برخی نهادها 

قرار گیرد که بر این اســاس ســهم وزارت 
آموزش و پرورش برای نوســازی مدارس و 
پردیس های دانشــگاه فرهنگیان و شهید 

رجایی ۵ درصد اعلام شده است.
همچنین در بند ۵ الحاقی بــه تبصره 8 که 
به »آموزش، پژوهش و فرهنگ« اختصاص 
دارد نیز چنین آمده اســت: در راستای بند 
)ت( ماده )92( قانون برنامه هفتم پیشرفت 
به منظور تخریب و بازسازی و مقاوم سازی 
و تامیــن تجهیزات آموزشــی مــدارس و 
دانشگاه ها، دولت مکلف است 2 دهم واحد 
درصــد از محل مالیــات بــر ارزش افزوده 
موجود را بــه آموزش و پرورش )ســازمان 
توسعه و نوســازی و تجهیز مدارس کشور و 
دانشــگاه های فرهنگیان، شهیدرجایی( و 

فنی و حرفه ای اختصاص دهد.
تســهیلات دیگری کــه برای مــدارس در 
بودجه در نظر گرفته شــده است، به تبصره 
14 یعنی تبصره »برق و انرژی هســته ای« 
باز می گردد؛ در بند 3 الحاقی به این تبصره 
آمده اســت: در اجرای بند»پ« ماده )46( 
قانون برنامــه هفتم پیشــرفت و به منظور 
شــکل گیری بــازار بهینه ســازی مصرف 
انرژی، دولت از طریق سازمان بهینه سازی 
و مدیریــت راهبردی انرژی مکلف اســت 
نسبت به صدور گواهی صرفه جویی انرژی 
برای مــردم، بخش خصوصــی و همچنین 
طرح های بهینه ســازی انرژی اقداماتی را 
انجام دهــد که یکی از این اقدامات شــامل 

سازمان نوسازی مدارس کشور می شود.

براین اساس، دولت از طریق سازمان بهینه 
ســازی و مدیریت راهبــردی انرژی مکلف 
است که از طریق وزارت نیرو تا سقف پنجاه 
هزار میلیارد ریــال در طرح های تولید برق 
تجدیدپذیر و افزایش بازدهی نیروگاه های 
حرارتی موجــود و همچنین تا ســقف ۵۰ 
هزار میلیــارد ریال در طرح هــای تعویض 
خنک کننده )کولر( آبی و گازی فرسوده با 
خنک کننده )کولر( کم مصــرف با اولویت 
مدارس و مراکز نیروهای مســلح و بســیج 
اختصاص دهد.همچنین دولــت از طریق 
وزارت نفت مکلف اســت که تا ســقف 6۰ 
هزار میلیارد ریــال در طرح های جایگزینی 
و نصب بخاری کم مصرف و بهسازی سامانه 
)سیســتم( گرمایشــی در موتورخانه های 
موجود با اولویت مــدارس و مراکز نیروهای 

مسلح و بسیج اختصاص دهد.
یکی دیگر از تســهیلات پیش بینی شــده 
برای حوزه آموزشــی در بودجه سال آینده 
به تبصره 1۵، تبصره تســهیلات تکلیفی و 
اشــتغال اختصاص دارد؛ در بخش مصارف 
این تبصره پیش بینی شــده که از رقم یک 
میلیون میلیارد ریال منابع قرض الحســنه 
بانکی پیش بینی شــده، معادل 4۰۰ هزار 
میلیارد ریال بــه طور مســاوی در اختیار 
هیأت امنای حساب های استانی پیشرفت 
و عدالت قرار خواهد گرفــت و از این محل 
در نهایت 1۰ هــزار میلیارد ریــال از محل 
به صندوق مــدارس غیردولتی اختصاص 

می یابد.

ونده درباره جنایات اخیر رژیم صهیونیستی تشکیل شده است دو پر
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انتشار فراخوان اولین جشنواره عکس و فیلم 
تهران »لاله زار«

فراخوان اولین جشــنواره عکس و فیلم تهران »لالــه زار« که با هدف 
معرفی جاذبه های دیدنی و گردشگری تهران است، منتشر شد.

 به نقل از روابــط عمومی رویداد، اولین جشــنواره عکس و فیلم تهران 
»لاله زار« به همت »تهران ایمیجز« -اســتارتاپ تولید محتوا و گشت 
و گذار در تهران- با همکاری منطقه فرهنگی و گردشــگری عباس آباد 

برگزار می شود.
معرفی جاذبه های و دیدنی های گردشــگری شــهر تهــران، معرفی 
جاذبه های تاریخی و فرهنگی )آثار باســتانی، معماری سنتی(، معرفی 
و نمایش زندگی مردم و فرهنگ های محلی، معرفی و نمایش جشن ها 
و مراسم و سنت های محلی، ترویج گردشگری پایدار و مسئولیت پذیر، 

ترویج گردشگری شهری و مدرن از جمله اهداف این جشنواره است.
در توضیح بخش هــا و قوانین اولین جشــنواره عکــس و فیلم تهران 

»لاله زار« آمده است:
بخش مسابقه عکسدر سه محور »جاذبه های گردشگری و دیدنی های 
تهران« شــامل مکان های دیدنی و گردشــگری، خانه های تاریخی، 
موزه ها، پروژه های شهری گردشــگری و …، »مردم تهران« متشکل 
از زندگی مســتند مردم تهران، کســب و کار، تفریــح، ورزش، افراد و 
فرهنگ ها، حضور در مراکز شــهری و... و »تور حضوری در جاذبه های 
گردشگری و محلات شــهر تهران« که در زمان برگزاری جشنواره در 

تهران برگزار می شود، است.
در بخش مسابقه فیلم و مالتی مدیا، تولیدمحتواکنندگان می توانند دو 
فیلم با موضوع شــهر تهران، محلات، مکان های تاریخی، گردشگری و 

دیدنی و مردم تهران تا ۵ دقیقه ارسال کنند.

فیلم  افراد دارای معلولیت به »سینماحقیقت« 
می آید؟

دبیر مســابقه »روایت تصویری ارغــوان« از انتشــار 1۰ فیلم برتر این 
رویداد با عنوان »ارغوان« به صورت یک فیلم مســتقل خبر داد و ابراز 
امیدواری کرد این فیلم بتواند در جشــنواره »ســینماحقیقت« دیده 

شود.
مسابقه »روایت تصویری ارغوان« به دبیری رضوان سرمد کارگردان و 
مستندساز و به همت انجمن مستندسازان سینمای ایران و با همکاری 
مجتمع آموزشی نیکوکاری رعد، ســایت هاشور، دانشگاه آزاد اسلامی 
فرشتگان و بانک شهر، از 1۰ تا 16 تیر برگزار شد اما به بهانه 12 آذر روز 
جهانی معلولان، رضوان سرمد دبیر مسابقه »روایت تصویری ارغوان« 

از وضعیت تولید محصولات هنری در رابطه با جامعه معلولان گفت.
رضوان ســرمد در گفتگو با خبرنگار مهر دربــاره بازخوردهای عمومی 
مســابقه »روایت تصویری ارغــوان« بیان کرد: در زمــان نمایش آثار 
منتخب در هاشــور بازدید از فیلم ها خیلی خوب بــود. فیلم ها بیش از 
چهار هزار بار دیده شدند و بیش از شــش هزار کامنت دریافت کردیم. 
معتقدیم هرچه بیشتر دیده شــدن روایت های افراد دارای معلولیت به 
آگاهی جامعه و بهبــود کیفیت زندگی این افراد کمــک خواهد کرد و 
هدف اصلی این مســابقه هم از ابتدا همین بوده است. به همین دلیل، 
طبق وعده ای که در فراخوان داده بودیم، 1۰ فیلم برتر مسابقه در کنار 
هم، با نام »ارغوان« به صورت یک فیلم مســتقل منتشر شد و تاکنون 

نمایش هایی هم برای این فیلم گذاشته شده است.

وی، یکی از بزرگترین مشــکلات افــراد دارای معلولیــت در ایران را 
نداشتن آگاهی جامعه از شرایط زیستی آن ها دانست و گفت: متاسفانه، 
ســاختار فرهنگی، اجتماعی و زیرساخت های شــهری ما به صورتی 
اســت که این افراد از جامعه جدا می مانند، منزوی می شــوند و ارتباط 
آن ها با جامعه و ارتباط جامعه با آن ها قطع شده است. پس شاید اولین 
قدم برای بهبود زندگی این افراد برقراریِ این ارتباط باشــد. من از این 
فرصت اســتفاده می کنم و از متولیان فرهنگی، دبیران جشــنواره ها و 
حتی برگزار کنندگانِ جلساتِ فیلم در هر شکل و اندازه ای درخواست 
می کنم برای هرچه بیشــتر دیده شدن داســتانِ زندگیِ افراد دارای 
معلولیت این فیلم را نمایش بدهند چون این فرصتی است که می شود 
برای آگاه ســازی جامعه دربــاره زندگی با معلولیت انجــام داد. ما این 
درخواســت را از دبیر هجدهمین دوره جشنواره »سینماحقیقت« هم 
داشــتیم و حالا امیدواریم با همکاری محمد حمیدی مقدم، در طول 

برگزاری این جشنواره یک نمایش ویژه برای این فیلم بگیریم.
این فیلمســاز درباره میزان اثرگذاری این رویــداد بر جامعه معلولان و 
افراد کم تــوان عنوان کــرد: کارهای فرهنگی تاثیرش زود مشــخص 
نمی شود ولی به هر حال ما امیدواریم با برگزاری هرساله این مسابقه و 
به مرور دیده شدن داســتان زندگی افراد دارای معلولیت، جامعه را روز 

به روز بیشتر در این زمینه آگاه کنیم.
وی از نادیده گرفته شــدن جامعه معلولان در تصمیمات مســئولان 
کشــوری گلایه کرد و گفت: واقعیت این اســت با اینکه در حدود 12 
درصد جامعه ایران دارای معلولیت هســتند و تعــداد قابل توجهی از 
افراد جامعه را تشــکیل می دهند اما همان طور که گفته شــد این افراد 
در ایران به شدت نادیده گرفته شــدند و این در تمام سطوح وجود دارد. 
این شرایط با تصمیمات مسئولانِ کشــوری ارتباط مستقیم دارد؛ این 
مشکلات از مدرسه شروع و در تمام ابعاد زندگی این افراد دیده می شود 
تا حدی که شرایط به صورتی اســت که حتی به ندرت آن ها را در سطح 
جامعه می بینیم. برای مثــال، در حالی که در دنیــا راهکارهای خیلی 
ساده ای برای استفاده از سرویس حمل و نقل عمومی برای افراد دارای 
معلولیت وجود دارد، در ایران عملًا استفاده از مترو و اتوبوس برای این 
افراد غیرممکن است و خب این شــرایط تغییر نخواهد کرد مگر اینکه 

مسئولانِ شهری تصمیمات مناسبی اتخاذ کنند.
ســرمد توضیح داد: واقعیت این اســت که مخاطبان اصلی این مسابقه 
مردم هســتند و نه مســئولان چون ما معتقدیم ابتدا لازم است جامعه 
آگاه باشد تا مطالبه مناســب داشته باشــد و یک جامعه آگاه است که 
می تواند صدای این افراد را بالاخره به گوش مسئولان برساند و از آن ها 

بخواهد وظایف شان را در قبالِ شهروندان به درستی انجام بدهند.
وی درباره اینکه آیــا رویدادهای هنری حال حاضر کشــور، نیازهای 
جامعه معلولان را بــرآورده می کند، گفت: قطعاً خیــر. باید درباره این 
موضوع رویدادهای مختلفی برگزار و در موردشان بیشتر صحبت شود 
چون به اعتقاد من، دیدن این افراد و شنیدن صدایشان اولین قدم برای 

بهبود شرایط است.
دبیر مسابقه »روایت تصویری ارغوان« درباره اینکه این رویداد ادامه دار 
خواهد بود یا خیر و برنامه های آینده رویداد عنــوان کرد: ما امیدواریم 
این اتفاق بیفتد و مســابقه »روایت تصویری ارغوان« بتواند ســال ها 
ادامه پیدا کند اما این مسابقه به صورت مســتقل برگزار می شود و نیاز 
به حمایت های مالی و اجتماعی دارد که اگــر بتوانیم این حمایت ها را 

جذب کنیم، حتماً این مسیر را ادامه خواهیم داد. 

قاب

آلبوم »آتش نهان« با آهنگســازی بابک زرین و صدای 
پرواز همای از روز دوشــنبه دوازدهم آذر در دسترس 

مخاطبان قرار گرفت.
به نقل از امور رســانه ای پروژه ، جدیدترین اثر »پرواز 
همای« که موســیقی و تولیــد آنرا »بابــک زرین« از 
موزیسین های سرشــناس ایرانی بر عهده داشته، 12 

آذر ماه روانه بازار موسیقی کشور شد.
»پرواز همای« به مناسبت انتشــار این اثر موسیقایی 
که به تهیه کنندگی محمدرضا پیشــگاهی منتشــر 
شده، گفت: موسیقی در ایران دیگر از دسته بندی های 

معمول خارج شده و نمی توان سبک و قالب 
مشــخصی را برای آن تعریف کرد. به نظرم 
هنرمندان ایرانــی هر کدام مُهــر و امضای 
شــخصی خود را روی آثارشــان دارند و این 
موضوع به مرور در حال تکثیر اســت. آلبوم 
»آتش نهــان« برگرفته از حــال و هوای این 
روزهای ماست که در برگیرنده ی مفاهیمی 

ست که حتما مرور زمان باعث ارتباط جدی مخاطب با 
آن خواهد شد و بسیار دوست اش دارم.

بابک زریــن آهنگســاز آلبــوم و از موزیســین های 

سرشــناس ایرانی نیــز درباره اثــر جدید و 
همکاری با »پرواز همای« گفت: آلبوم »آتش 
نهان« بیش از سه سال برای تولید و چیدمان 
اش زمان صرف شده و همه تلاش من ارتباط 
درست موســیقی و صدا و مفاهیمی بود که 
تلاش کردیم به آنهــا بپردازیم. من معتقدم 
این آلبوم به لحاظ محتوایــی یکی از جدی 
ترین آثاری ســت که تولید کرده ایم و پــرواز همای با 

انرژی بالا و بسیار قدرتمند آنرا خوانده است.
این آلبــوم در 9 قطعه به نــام های»دلربایی«، »برکه 

رویا«، »عشــق وعقــل«، »آتش نهــان«، »ماه من«، 
»آخرین فریاد«، »خســته«، »گریه کردم«، »حکایت 
دل« با همکاری هنرمندانی چــون معین برزه، مجید 
افشاری، محمدرضا یار، صابر قدیمی و حافظ در بخش 

شاعران و ترانه سراها منتشر شده است.
موزیســین ها و نوازنده های سرشناســی چون علی 
جعفری پویان، میــلاد عالمی، حامــد کرمانی، اهورا 
خدامی، بردیا کیارس، ناصــر رحیمی، مهرداد عالمی، 
هادی اســماعیلی، عادل اصغرزاده نیز در این آلبوم به 

عنوان نوازنده حضور داشتند.

کارگردان »گاراژ« با اشــاره به مضمون خانوادگی این 
نمایش گفت این اثر به دور از شــعارزدگی به مقوله ای 
اجتماعی به شکل کمدی-تراژدی می پردازد و با شیوه 

اجرایی تلفیقی مخاطب را با خود همراه می کند.
کیانوش ایازی کارگــردان نمایــش »گاراژ« که این 

روزها در تالار مولوی روی صحنه اســت درباره ویژگی 
های این اثر نمایشی گفت: نمایشــنامه »گاراژ« چند 
ســال پیش نوشــته و پس از نگارش، در چهار مرحله 
با فاصلــه زمانی مختلف بازنویســی شــد. این پروژه 
بــا همراهی عرفــان پورمحمدی شــکل گرفــت و با 

بازنویسی ها متن اولیه دچار تغییراتی اساسی شد. این 
کار ابتدا در حد یک ایده اجرایی بود و بعد سراغ قصه و 
فضایی که درام و ارتبــاط آدما و لایه های دراماتیک اثر 
را شــکل می دهد، رفتم. با تکمیل نمایشنامه تصمیم 
گرفتــم »گاراژ« را امســال در قالب اجــرای عموم به 

جشنواره تئاتر مقاومت و جشنواره تئاتر فجر ارائه کنم.
در این اثر دوچرخــه ای در گاراژ یک خانــه در آبادان 
وجود دارد. به واســطه اتفاقاتی کــه باعث قطعی برق 
آبادان می شــود، خانواده تصمیم بــه ایجاد مکانیزمی 

برای تامین برق خانه می گیرند. 

موسیقی

گاراژ

خریدار  نشست رسانه ای دست اندرکاران 
رویــداد موســیقایی »کلارا« دوشــنبه 
دوازدهم آذر بــا حضــور مدیرعامل خانه 
موسیقی در تالار اجتماعات این نهاد صنفی 

برگزار شد.
 نشست رسانه ای دســت اندرکاران رویداد 
موســیقایی »کلارا« روز دوشنبه دوازدهم 
آذر با حضور حمیدرضا نوربخش مدیرعامل 
خانه موســیقی و کلارا بوکوچاوا نوازنده و 
مدرس پیانو در تالار اجتماعــات این نهاد 

صنفی برگزار شد.
حمیدرضــا نوربخــش مدیرعامــل خانه 
موســیقی در ابتدای این نشســت خبری 
با ارائــه توضیحاتــی از نحوه همــکاری و 
حمایت خانه موســیقی ایران در برگزاری 
این فســتیوال پیانونوازی بیــان کرد: این 
فســتیوال موســیقایی به نــام خانم کلارا 
بوکوچــاوا نوازنده و مدرس پیانو از کشــور 
گرجستان نامگذاری شده است. هنرمندی 
که در زمان اقامت در ایران سرمنشا خدمات 
زیادی در حوزه آموزش موســیقی به ویژه 
در گروه ســنی کودک و نوجوان بوده است. 
وی همچنان نیز به فعالیت مشــغول است و 
هم چنان نیز تلاش می کند تا با اســتفاده از 
ظرفیت های موسیقایی کشورمان فعالیت 

های خوبی را انجام دهد.
وی افــزود: فســتیوال »کلارا« در ســال 
گذشته با حمایت و مشارکت خانه موسیقی 
برگزار شــد و امســال هم بار دیگر در قالب 
یک همکاری مشــترک روز بیستم و بیست 
و هفتم دی میزبان مخاطبانی خواهیم بود 
که از تهران و دیگر شــهرهای کشور در این 
رویداد حضور پیدا مــی کنند. این در حالی 
است که در روز بیست و هشــتم دی نیز ما 
مراسم اختتامیه را در فرهنگسرای نیاوران 

برگزار می کنیم.
مدیرعامــل خانه موســیقی اظهــار کرد: 
بــرای ثبت نام شــرکت کنندگان ســایت 
خانه موســیقی از هم اکنون آماده ثبت نام 
هنرمنــدان متقاضــی شــرکت کننده در 

پنج گروه سنی اســت. در این راه ابتدا یک 
انتخاب اولیــه انجام می شــود و پس از آن 
شــرکت کنندگان مــی تواننــد در آزمون 
نهایی شــرکت کنند. در این مسیر جوایزی 
هم بــرای برگزیدگان در نظر گرفته شــده 
که میزان جوایز بین 3 تا 1۰ میلیون تومان 
است. این در حالی است که برگزیدگان این 
رویداد علاوه بر عضویت در خانه موســیقی 
در ارکسترهای مهم کشــور نیز حضور پیدا 

می کنند.
نوربخش بیــان کــرد: متاســفانه اکنون 
رویدادهــای مختلفی در حوزه موســیقی 
برگزار می شــود که برگزیدگان بسیاری از 
آنها به حال خود رها می شــوند. خود من در 
زمانی که دبیر جشنواره موسیقی فجر بودم 
هم به ایــن موضوع تاکید داشــتم که گروه 
های برگزیده نباید به حال خود رها شــوند. 
این موضوع بســیار مهمی اســت و بنده به 
عنوان کســی که در اداور مختلف جشنواره 
ها به عنوان داور و دبیر حضور داشتم، تاکید 

دارم که برگزیــدگان این رویــداد نباید به 
حال خود رها شــوند. در این راه سعی بر این 
است که ساماندهی داشته باشیم تا بتوانیم 

از این ظرفیت ها بهترین استفاده را بکنیم.
این خواننــده و مدرس موســیقی در ادامه 
این نشست رسانه ای تصریح کرد: موسیقی 
در ایــران وضعیت تثبیت شــده ای ندارد و 
متاســفانه در این زمینه مظلوم واقع شــده 
است. ما هم در این ســال ها به عنوان صنف 
و نهاد خانه موســیقی پیگیری ها، جلسات، 
تعامل و برنامه ریزی هایمان را انجام دادیم 
تا بتوانیم در بهبود شرایط کارهایی را انجام 
دهیم. در این راه وقتی شورای عالی انقلاب 
فرهنگی به موسیقی ورود پیدا می کند، می 
تواند نشــان دهنده امیدواری هایی باشد. 
کما اینکــه در این حوزه ما شــاهد تدوین 
سند موســیقی بودیم که می تواند با تمام 
انتقاداتی که ما هم به آن داریم دربرگیرنده 
وجوه ارزشمندی باشد و نشان دهنده قدم 
هایی برای پذیرفته شــدن هنر موســیقی 

اســت. فرآیندی که حتی وزارت آموزش و 
پرورش را به رعایــت نکاتی در حوزه تربیت 
شنوایی ملزم کرده که می تواند دربرگیرنده 
ابعاد مختلفی هم باشــد. البته که ما شاهد 
ناهنجاری هایی در این زمینه هســتیم که 

هنر موسیقی را با چالش مواجه کرده است.
وی افــزود: امیدوارم با ســرعت تکنولوژی 
خیلی از مسائل در موســیقی حل شود و ما 
شــاهد اتفاقات موثری در عرصه موسیقی 
باشــیم. مســیری که می تواند در تشکیل 
کنســرواتوارهای مختلف نیز نقش داشته 

باشد.
کلارا بوکوچاوا نوازنده و مــدرس پیانو هم 
در بخش دیگری از این نشســت گفت: این 
فســتیوال به نام من نیســت. اما چون در 
چند سال پیش فســتیوالی به نام »کلارا « 
در کشــور بلژیک برگزار می شد من بسیار 
اتفاقی به این نام برخوردم و برایم جالب شد 
که بتوانم در این راه رویدادی را برگزار کنم. 
در این مســیر ابتدا با تعدادی از شاگردانم 

ســعی در برگزاری فســتیوال داشتیم اما 
بعدها به واســطه اقامت طولانی ام در ایران 
تصمیم گرفتم که از نوازندگان جوان کشور 
ایران برای حضور در یک رویداد بین المللی 

دعوت کنیم.
وی افزود: آنچه برای ما بسیار اهمیت دارد، 
تلاش برای برگزاری یک رویداد استاندارد 
در حد و اندازه های جهانی اســت که بر این 
مبنا تصمیم داریم کارهایی از آهنگســازان 
نامدار موســیقی دوره کلاسیک را به عنوان 
محور اصلی انتخاب کنیــم. چرا که آثار این 
آهنگســازان دربرگیرنــده اهمیت زیادی 
اســت که می بایســت روی آنهــا تمرکز 
بیشتری داشــت.مدیر هنری این فستیوال 
پیانونوازی توضیح داد: تمــام تلاش ما این 
اســت که برای برگزیدگان رویــداد برنامه 
ریزی هایی برای اجرای عمومی آثارشــان 
داشــته باشــیم. البته من به دلیــل اینکه 
اهل گرجستان هســتم در دوره های قبل 
برگزیدگان را برای اجرا به گرجســتان می 
بردم اما تمــام برنامه ریزی و تلاشــم این 
است که بتوانم شرایطی را برای اجرای آثار 

برگزیدگان در ایران داشته باشیم.
بوکوچــاوا در بخش پایانــی صحبت های 
خود با معرفی تقی ضرابــی، خانم جاکاروا 
و خودش به عنوان اعضــای هیئت داوران 
فســتیوال تصریح کرد: حدود بیست و سه 
سال پیش به ایران امدم و باید اذعان کنم که 
نوازندگان ایرانی بسیار هنرمندان باهوشی 
هستند که می توانند بهترین کارها را تولید 
کنند. اما این هنرمندان نیازمند معلم های 
درستی هســتند که بتوانند پرورش دهنده 

این هنرمندان با استعداد باشند.
جشــنواره رقابتی نوازندگی پیانو »کلارا« 
با هدف کشــف و شناسایی اســتعدادهای 
درخشــان هنری، پــرورش و معرفی آن ها 
به جامعه هنری، ایجاد بســتر مناسب برای 
فعالیت هــای حرفه ای نوازنــدگان جوان، 
حمایت مــادی و معنــوی از برگزیدگان و 

هنرمندان مستعد و جوان برگزار می شود.

واز همای و بابک زرین شنیدنی شد »آتش نهان« پر

ماجرای خانواده ای که در »گاراژ« از دوچرخه برق تولید می کنند!

به بهانه روز جهانی معلولین

وم داون چطور نقش اول فیلم شد یک بازیگر سندر
سید امیر شایان حقیقی  محمدابراهیم 
شــهبازی کارگردان فیلم کوتــاه »بدرود 
پاریس« از روند شــکل گیری ایده و تولید 
این فیلم کوتاه و تجربــه بازی گرفتن از یک 

بازیگر سندروم داون گفت.
محمدابراهیم شــهبازی کارگــردان فیلم 
کوتاه »بدرود پاریس« که جایزه مؤسســه 
بهشــت امام رضا )ع( را از چهــل و یکمین 
جشنواره فیلم کوتاه تهران دریافت کرده و 
ســیدمرتضی قدیری بازیگر سندروم داون 
فیلم نیز برگ زرین چهره برگزیده بهترین 
دســتاورد هنری را برای بــازی در فیلم به 
دست آورده است درباره ویژگی های این اثر 
گفت: »بدرود پاریــس« یک قصه و فیلم در 
رابطه با بنیان خانواده اســت و شاید درنگاه 
اول به نظر برســد بر یک کودک ســندروم 
داون تمرکــز کرده ایم چرا که شــخصیت 
اصلی ما یک نوجوان ســندروم داون است 
امــا زمانی که بــه عمق قصه رجــوع کنید 
متوجه می شــوید قصه ما بر حفــظ بنیان 
خانواده به هر قیمتــی تاکید دارد و پدری را 
شاهد هستیم که می خواهد مهاجرت کند 
ولی ســندروم داون بودن پســرش مانع از 
مهاجرتی می شود که ســال ها آرزوی آن را 
در سر داشته اســت. در نهایت این خانواده 
اســت که برای او اولویت پیدا می کند حتی 
به قیمت از دســت رفتن تمام آینده ای که 

این پدر انتظار آن را داشته است.
وی در رابطه با انتخاب این ســوژه و شــکل 
گیــری فیلمنامه ایــن اثر گفــت: من یک 

قصه ملودرام اجتماعــی راجع به مهاجرت 
داشــتم که هر 2 کاراکتر فیلم کاراکترهای 
غیرمعلــول بودند و یــک قصه ملــودرام 
معمولی داشــتم که ســال ها علاقه مند به 
ســاخت آن بــودم اما احســاس می کردم 
این داســتان من شــبیه قصه هــای دیگر 
است؛ نیاز اســت مرور کنم من سال ها است 
که کار مســتند انجام می دهــم و الان نیز 
مستندســازی می کنم. در مســیر مستند 
ســازی یک کار راجع به بچه های سندروم 
داون انجام دادم و بعــد از آن بود که تصمیم 
گرفتم یکی از کاراکترهای فیلم را از حالت 
عادی خــارج و نوجــوان ســندروم داونی 
را جایگزین کنــم. به همین واســطه قصه 
خاص تر شــد همچنین به دلیــل علاقه به 
سینمای دهه ۷۰ فرانسه یک ایده ویژوالی 
به ذهنم رســیده بود که به کار اضافه شــد. 
مجموعه این موارد قصه ای با فراز و فرودها و 
جذابیت های بالاتر از نسخه اول فراهم شد و 

مجاب شدم آن را تولید کنم.
این کارگردان با اشــاره به حضــور بهترین 
عوامل پشــت دوربین فیلمش یادآور شد: 
من خیلی خوشبخت بودم که بهترین های 
ســینمای ایران پشــت دوربین مــن قرار 
گرفتند به عنوان مثال ســعید براتی پشت 
دوربیــن به جــای فیلمبرداری بــه نوعی 
نقاشــی می کند و آرزوی هر کارگردان این 
اســت که این چنین تیمی داشــته باشد. 
وقتی پتانســیل به این خوبی پشت دوربین 
فیلم قرار گرفت، تلاش کردم از آن به خوبی 

بهره ببرم. خوشــبختانه هر یــک از عوامل 
فیلم اثر جدی بر کار گذاشتند.

وی با اشاره به یکی از جدی ترین چالش های 
تولید این اثر، گفت: کارکــردن با بچه های 
ســندروم داون ســخت اســت و در همان 
ابتــدای کار کل گروه جبهــه می گیرند که 
هر برداشت را باید ۵۰ بار ضبط کنیم و قرار 
اســت در تولید این اثر کلی مشکل داشته 
باشــیم اما هرچه کار جلوتــر رفت مرتضی 
قدیری بازی خارق العــاده ای را به نمایش 
گذاشــت و این بازی لحظات درخشــان و 
ارزشمندی ایجاد کرد. حتی مواردی پیش 

آمد که ما هم غافلگیر شدیم. 
همان طــور که مرتضــی قدیــری جایزه 
بهترین بازیگری چهل و یکمین جشــنواره 
فیلم کوتاه را گرفت می تــوان گفت یکی از 
بزرگتریــن غافلگیری ها و دســتاوردهای 
این فیلم بــازی مرتضی قدیــری در کنار 
محمدرسول صفری هنرمند بود. صفری در 

طول فیلمبرداری خیلی به مرتضی قدیری 
کمک کرد.

این فیلمســاز با اشــاره به این که چالش ها 
در سینما کوتاه فراوان اســت، عنوان کرد: 
اگر گفتند یک نفر با 3 میلیــارد فیلم کوتاه 
ســاخته اســت باید تعجب کرد، در فضای 
فیلم کوتــاه بحث مالی نداریــم و بچه های 
مــا بــا حداقــل هزینه هــا کار می کردند. 
چالش اول کارهای کوتاه مساله پول است. 
بالاخره انجمن سینمای جوانان هم بودجه 
محدودی دارد و اگر دوســتان مــن از من 
دستمزد می خواستند شــاید این اثر تولید 

نمی شد.
وی افــزود: اگر تاکید می کنــم پول نداریم 
ولی بــر این مســاله هــم تاکیــد دارم که 
حتماکار کنیــد و اوج خلاقیت خــود را به 
نمایش بگذارید، باید از ایــن روند حمایت 
کنیم؛ اگر دوســتان ما در آثــار خلاقیت به 
خرج می دهند و از فرم های قدیمی ســینما 
فاصله می گیرند باید حمایت و دیده شوند. 
اگر توجه کنید در شعار جشــنواره امسال 
رویاپردازی و دنیای خیــال مورد تاکید بود 
اما بازهم به فیلم های رئال جایزه داده شــد 
درحالی که باید به فیلم هایی با ایده های نو 

اهمیت و بها داده شود.
شهبازی در پایان با اشاره به اینکه این فیلم 
در رابطه با خانواده است، گفت: می خواهم از 
یکی از اعضای تأثیرگذار خانواده ام تشــکر 
کنم که اگر نبود این مســیر برای من میسر 

نمی شد.

 همه می گویند در ســینما پول نیســت اما 
همسر من پشت من ایستاد و از من حمایت 

کرد و برای ساخت این فیلم پشت من بود.
در خلاصه داستان این فیلم آمده است: 
»افشین نوجوان ســندروم داونی است 
که قرار اســت به همراه پدرش بابک به 
فرانسه مهاجرت کنند اما در لحظات آخر 
اتفاقــی غیرمنتظره همه چیــز را تغییر 

می دهد.«
عوامــل فیلم »بــدرود پاریــس« عبارتند 
از نویســنده و کارگردان: محمــد ابراهیم 
شــهبازی، بازیگران: محمدرسول صفری، 
ســید مرتضی قدیــری، آذیــن فهیمی، 
بهزاد خلج، ســیمین بهفر، میثم معتمدی 
بازیگر خردســال: ســتین خان محمدی، 
مدیر فیلمبردار ی: ســعید براتی، مشــاور 
کارگردان: فاطمــه افضلی، دســتیار اول 
کارگــردان و برنامه ریــز: فــراز عمومی، 
طــراح صحنه و لبــاس: مهدی ســعیدی، 
طراحی و چهره پــردازی: شــهراد زندیه، 
مدیــر تولید: بهنــود محمدی پــور، مدیر 
صدابــرداری: میثم معتمــدی، طراحی و 
ترکیب صــدا: محمدحســین ابراهیمی، 
تدوین: محمدابراهیم شــهبازی، منشــی 
صحنه: سپیده کریمخانی، طراحی و اجرای 
جلوه های بصری: کامیار شفیع پور، محمد 
ابراهیم شــهبازی اصلاح رنــگ و نور: فائزه 
نظیری، عکاس: رز ارغوان، طراح پوســتر: 
روژان ایرجی، تهیه کننــده: محمدابراهیم 

شهبازی )انجمن سینمای جوانان ایران(.
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میدان

خریدار  وزیر ورزش بــا تاکید بر اهمیت 
ورزش پاک گفت: به دنبال این هســتیم که 
قانون ســخت گیرانه  داخلی برای دوپینگ 
لحاظ کنیم و از این به بعد دوپینگ به منزله 

جرم تلقی شود.
 به نقــل از پایــگاه خبــری وزارت ورزش 
و جوانــان، در فاصلــه 6۵۵ روز مانــده به 
بازی های آســیایی ناگویا نشست تخصصی 
فدراسیون ووشو به ریاســت وزیر ورزش و 

جوانان در محل وزارتخانه برگزار شد.
دنیامالــی در این نشســت اظهار داشــت: 
امیدوارم بــه برکت همین ایــام بتوانیم به 
صورت متمرکز کنار ورزشکاران باشیم که 
آنها بتوانند در میادین مختلف موفق شوند و 

منجر به عزت ملی و خوشحالی مردم شود.
وزیر ورزش و جوانان با اشــاره به شــرایط 
سخت ووشــو در سال های گذشــته اظهار 
داشت: ووشــو در سالیان گذشــته شرایط 
دشــواری داشــت و بــه لحــاظ امکاناتی 
ورزشــکاران این رشته به ســختی تلاش 
می کردند. الان نســبت به گذشته شرایط 
خیلی بهتر شــده ولی بازهم کافی نیســت 
و باید شــرایط بهتــری برای درخشــش 
ووشــوکاران فراهــم کنیــم. باید شــأن 
ورزشکاران حفظ شــود و امکانات درخور 

این فدراسیون را فراهم کنیم.
وی همچنین با اشاره به تحلیل هایی که در 
این جلســه برای حضور ووشو در بازی های 
آسیایی مطرح شد خاطرنشان کرد: درباره 
این رشــته و موفقیت های کســب شده در 
این جلسه صحبت شــد اما من اعتقاد دارم 
مســئولیت روی دوش رشــته هایی چون 
ووشو بســیار سخت اســت. انتظار از ووشو 
بسیار بالا است و همین امر کار ووشو را برای 
بازی های آسیایی ناگویا ســخت می کند. 
ووشو در برخی سال ها نوسان داشته ولی به 
طور کل در چند سال گذشته توانسته سیر 

صعودی را حفظ کند.
دنیامالی همچنین با اشاره به وضعیت رشته 
کوراش اظهار داشــت: تــلاش می کنیم با 
تعاملی که با اســتاندار و مسئولین خراسان 
شــمالی خواهیم داشــت زمینه توسعه و 
رشد این رشته را فراهم کنیم چراکه رشته 
کوراش ظرفیت بالایی در کشــور ما دارد و 
مهد این رشته در اســتان خراسان شمالی 
است. کوراش برای ما بســیار حائز اهمیت 
است و هدف ما این اســت که در بازی های 
کشورهای اســلامی نتیجه درخور را کسب 
کنیم. بــه دنبال یــک کار ویژه در رشــته 

کوراش هستیم.
وی با اشــاره به موفقیت های به دست آمده 
توسط بانوان در این رشــته تالو و ساندا در 
سال های گذشته اظهار داشــت: در حوزه 
بانوان انتظارها از رشــته ووشــو بالا است. 
پیــش از درخشــش بیشــتر درخصوص 
خواهــران منصوریان بود ولــی الان حوزه 

بانوان گسترده تر شده است.
 انتظار ما از فدراســیون ووشو این است که 
حوزه بانوان همچنان در محوریت باشــد. 
مدال نقــره و برنز هم برای مــا اهمیت دارد 
ولی هیچ وزنی به ما نمی دهد. این مدال طلا 

است که تعیین کننده است.
دنیامالی بیان کرد: روحیه جنگندگی بانوان 
ایران در رشــته های ووشــو باید به صورت 
ویژه به آن پرداخت شــود و ما می توانیم از 
این طریق تصویر بهتــر و واقعی تری از زنان 
ایران را در دنیا نشــان دهیــم. وقتی انتظار 
داریم که ووشــوکاران در مســابقات موفق 
شوند باید حمایت بیشتری نیز از آنها انجام 
شود. مسابقات جوانان تاشکند برای ما حائز 
اهمیت است و باید در رشته های مختلف در 

تاشکند بدرخشیم.
وزیر ورزش و جوانــان همچنین در بخش 
دیگــری از صحبت هــای خــود خطــاب 
بــه مدیــران وزارت ورزش، کمیتــه ملی 
المپیک و فدراســیون های ورزشی با اشاره 
به اهمیــت موضوع مبــارزه بــا دوپینگ 
خاطرنشــان کرد: به دنبال این هستیم که 

قانون ســخت گیرانه  داخلی برای دوپینگ 
لحــاظ کنیم و از ایــن به بعــد دوپینگ به 
منزله جرم تلقی شــود چراکه ورزش پاک 
برای ما مهم اســت. فدراسیون های جهانی 
قوانینــی را درخصــوص دوپینگ تصویب 
کردند که خیلی سخت گیرانه است و شامل 
فدراســیون ها، ورزشــکاران، مربیان و در 

نهایت کشورها خواهد شد.
وی گفت: هدف ما این اســت کــه با وضع 
قوانین داخلی تــا حد زیــادی از دوپینگ 

پیشگیری کنیم. 
تست های ما چند برابر خواهد شد و شورای 
عالی دوپینگ نیز به زودی برگزار می شــود 
که چند وزیر در آن عضو هســتند. در بحث 
مبارزه بــا دوپینگ هدف ما این اســت که 
بتوانیم بازدارنده باشــیم . باید شــرایطی 
را ایجاد کنیم که ورزشــکاران به ســمت 
دوپینگ نرونــد و درخصوص اســتفاده از 

مکمل ها دقت بیشتری داشته باشند.

خسروی فا: عملکرد فدراسیون ووشو 
روبه جلو است

خسروی وفا رییس  کمیته ملی المپیک در 
این نشست ضمن اشــاره به عملکرد مثبت 
این فدراسیون گفت: فدراســیون ووشو از 
کادر مجرب،فنی و ظرفیت ورزشــی بالایی 
برخوردار است و در بازیهای آسیایی ناگویا 

می توان روی این فدراسیون حساب کرد.
وی افزود: این فدراسیون حرکت رو به جلو 

دارد و تا به امروز توانســته خوب عمل کند 
،این فدراسیون از ظرفیت بالایی برخوردار 
است و قطعا شاهد درخشــش ورزشکاران 
فدراسیون ووشــو در بازیهــای آســیایی 

2۰26خواهیم بود.
خســروی وفا تاکید کرد: با توجه به ظرفیت 
 های موجود در ووشو و توان مدال آوری این 
فدراسیون در بودجه ســال آینده قطعا این 

فدراسیون را ویژه خواهیم دید.

سید محمد شروین اسبقیان: 
ورزشکاران در مورد دوپینگ آگاهی 

داشته باشند
در ادامه نشســت ســید محمد شــروین 
اســبقیان معاون توســعه ورزش قهرمانی 
با تاکید بــر موضوع دوپینــگ و هماهنگی 
لازم با فدراســیون پزشــکی ورزشی اظهار 
داشت: فدراسیون ها و ورزشــکاران باید با 
با فدراسیون پزشکی ورزشــی ارتباط ویژه 

داشته باشند.
قهرمانــان و ورزشــکاران بایــد در مورد 
دوپینگ آگاهی کامل داشــته باشند تا در 

میادین ورزشی دچار مشکل نشویم.
وی موضــوع فرهنگی را در فدراســیون ها 
مورد توجــه قرار داد و افزود: باید پیوســت 
فرهنگی در رویدادها به صورت جدی انجام 
شود و نباید از این  مهم قافل شویم و نظارت 
بر اردوهای تیم های  ملــی و رفتار حرفه ای 

ورزشکاران را در دستور کار قرار دهیم.

فریبا محمدیان: بانوان  ووشوکار 
اتفاقات خوبی را در بازیهای آسیایی 

رقم خواهند زد
در ادامه این نشست فریبا محمدیان معاون 
توســعه ورزش بانوان با اشــاره بــه برنامه 
 محورو هدفمند بودن عملکرد فدراســیون 
ووشــو اظهار داشــت: از زحمــات رییس 
فدراســیون و کادر فنی این فدراسیون در 
حهت عملکرد مثبــت در بحث مدال آوری 
قدردانی میکنم و امیدوارم همواره شــاهد 

درخشش ورزشکاران این رشته باشیم.
وی ادامه داد: روند مدال آوری فدراســیون 
ووشــو طی 4دوره اخیر که 16 سال است، 
روند پایداری بوده اســت و در رشــته تالو 
،ساندا و کوراش در بازیهای آسیایی 2۰26 
از بانوان بــا توجه به ظرفیــت  های موجود 
توقع مدال آوری داریم و ان شاءالله اتفاقات 

خوبی در ناگویا رقم خواهد خورد.

امیرصدیقی: تلاش می کنیم و 
 می جنگیم که بتوانیم بهترین نتیجه 

را کسب کنیم
در ادمه ایــن نشســت امیرصدیقی رییس 
فدراســیون ووشــو با اشــاره به عملکرد 
این رشــته اظهار داشــت: در چهــار دوره 
گذشته در بازیهای اســیایی 2۰22 ایران با 
کســب ۷مدال بهترین نتیجه را در بازیهای 
آسیایی هانگژو کســب کردو رتبه دوم را از 
نظر تعداد مدالها را تیم ملی کشــورمان از 
آن خود کردند.وی ادامــه داد: رقیب اصلی 
ایران در این رشته تیمهای کشورهای چین 
و ازبکستان هســتند که برای اینکه بتوانیم 
بیشــترین مدال و بهترین نتیجه را کسب 
کنیم باید از ســد این دو تیم بگذریم.تلاش 
میکنیــم ومی جنگیم که بتوانیــم نتیجه 
خوب کســب کنیم.امیرصدیقــی حضور 
مربیان ایرانــی را در راس تیمهای ملی این 
فدراســیون مورد توجه قــرار دادو افزود: 
افتخار میکنیم که کسب این مدال  آوریها با 

هدایت و رهبری مربیان ایرانی کسب شد .
رییس فدراســیون ووشــو برای حضور در 
بازیهای آســیایی 2۰26برنامه ریزی های 
لازم صــورت گرفته و تــلاش داریم در این 

رویداد مهم از نام ایران دفاع کنیم.
امیرصدیقی با اشــاره به زیرســاخت های 
لازم بــرای این رشــته گفت:بــرای بهبود 
در  را  کمپ تیمهای ملــی  زیرســاخت ها 
بحنورد راه اندازی کردیم،تا ورزشــکاران با 

فراغ بال راحت تری به ورزش بپردازند.

دارنــده مدال طــلای مســابقات انجمــن حرفه ای 
اســکواش بازان جهان اعتقاد دارد که کســب سهمیه 

المپیک از بازی در این مسابقات سخت تر است.
فرشــته اقتداری، عضو تیم ملی اســکواش ایران، به 
ارزیابی عملکــرد خود در دو مســابقه اخیر پرداخت و 
اظهار کرد: در مسابقات هند که جز رقابت های آزاد به 
شمار می آید موفق شــدم در جدول 32 نفره به مرحله 
نیمه نهایی صعود کنم. در این مســیر ابتدا برابر مقابل 
آنیکا دوبی از هند به برتری رسیدم و در دور دوم مقابل 
جانت ویدیهی از هند به پیروزی دســت پیدا کردم. در 
ادامه 3 بر صفر مقابل کالت ســلطانا، بازیکن انگلیسی 
الاصل کشور مالت برنده شدم تا در مرحله نیمه نهایی 

به مصاف آناهاتا سینگ دارنده رنکینگ 9۰ 
جهان از هند بروم که متأســفانه در این بازی 
نتیجه را 3 بر یک واگذار کردم و به مدال برنز 

این مسابقات دست پیدا کردم.
وی افزود: درســت یــک روز پــس از پایان 
رقابت ها برای شــرکت در مسابقات کشوری 
و یا همان جایزه بــزرگ در ایران راهی اهواز 

شــدم، هر چند از نظر جســمی و روحی خیلی خسته 
بودم ولی در این مســابقات هم حاضر شــدم و عنوان 
قهرمانی را به دســت آوردم. پاداش مسابقات کشوری 
16۰۰ دلار بود که بین 8 بازیکن برتر تقسیم شد. هدفم 
از حضور در مسابقات بیشتر ارتقای رنکینگ بود که تا 

حدودی هم موفق شدم.
دختر تاریخ ســاز اسکواش با اشــاره به آغاز 
رقابت های لیگ برتر زنان ایران از دی 14۰3 
گفت: در حال حاضــر نزدیک ترین رویدادی 
که داریم مســابقات لیگ خواهد بود. ســال 
گذشــته کنار تیم یزد بود که فصل خوبی را 
کنار هم سپری کردیم به همین خاطر امسال 
هم صحبت هایی انجام شده تا در کنار یزدی ها حضور 
داشته باشم. برنامه دقیق مسابقات را فدراسیون اعلام 
نکرده ولی فکر می کنم اوایل دی دور نخست مسابقات 

آغاز شود.
اقتداری با گلایه از میزان قراردادها در لیگ اســکواش 

توضیح داد: اگر بخواهــم واقعیت را بگویم تا 2 ســال 
گذشــته رقم قرارداد ما در لیگ بین 1۰ تا 2۰ میلیون 
تومان در چرخش بود. سال گذشته اتفاق خوبی رخ داد 
و این عدد کمی بهتر شد البته نه به قدری که بخواهیم 
خودمان را با سایر رشته های دیگر مقایسه کنیم. برای 
این فصل هم این امیدواری وجــود دارد که با توجه به 
المپیکی شدن این رشته و ســایر مسابقات بین المللی 
که شــرکت می کنیم وضعیت کمی تغییر کند و شاهد 

اتفاقات مثبتی باشیم.
عضو تیم ملی اســکواش زنان ایران خاطر نشان کرد: 
میــزان قراردادهای ما به قدری پایین اســت که حتی 

هزینه یک سفرمان هم نمی شود. 

اسکواش

دختر تاریخ ساز اسکواش: کسب سهمیه از بازی در المپیک سخت تر است

فوتبال ملی زنان و ثبت بدترین عملکرد تاریخ

چه خبر از پیشرفت های خیالی آقای تاج؟
خریدار  بیــش از 6۰۰ روز از آخرین برد 
ملی فوتبال زنان ایران می گــذرد و در این 
مدت، ملی پوشــان در 1۰ بازی پیاپی ناکام 
در کســب پیــروزی بوده اند که ایــن آمار 
وضعیت بحرانی تیم ملی را به خوبی نشــان 

می دهد.
 فیفادی نوامبر در حالی بــرای فوتبال ملی 
زنان ایــران به پایان رســید کــه به دعوت 
فدراســیون فوتبال اردن، ملی پوشان عازم 
شهر امان شــدند تا 2 بازی تدارکاتی با تیم 
ملی زنان اردن داشــته باشــند؛ آن هم در 
حالی کــه اردنی ها خود را بــرای حضور در 
مسابقات قهرمانی غرب آسیا آماده می کنند 
اما فعــلًا رویدادی در تقویــم تیم ملی زنان 
دیده نمی شــود. نکته مهم آنکه آخرین بار 
حدود 6 ماه قبــل بود که در تهــران، زنان 
ملی پوش در 2 بازی دوستانه برابر بلاروس 
قرار گرفته بودند و این بار امید داشتند برابر 
حریف آسیایی خود بتوانند پیروزی کسب 
کنند و موقعیت شــان در رنکینــگ فیفا را 

بهبود بخشند.
قامــت  در  ایــران  زنــان  ملــی  تیــم 
شــصت وچهارمین تیمِ دنیا و زنــان اردن 
به عنــوان هفتادوچهارمین تیــمِ آخرین 
رنکینگ فیفــا، در فاصلــه 3 روز با یکدیگر 
2 مســابقه تدارکاتــی برگــزار کردند که 
عملکرد زنان فوتبال ایران ناامیدکننده بود؛ 
به طوری که بازهم تیم ملی رنگ پیروزی را 

به خود ندید و بعد از تســاوی بدون گل در 
یک بازی ســرد و بی روح، ملی پوشــان در 
بازی دوم، در واپسین لحظات تساوی 1-1 
را با شکست 2 بر یک عوض کردند تا فیفادی 
نوامبر با یک تساوی و یک باخت برای زنان 

فوتبال ایران به پایان برسد.

خیز اردنی ها برای گرفتن یک رکورد 
ویژه از ایران!

زنان فوتبال ایران در حالی نتوانستند برابر 
اردن پیروزی کســب کنند کــه این تیم، 
تکراری تریــن حریف تیم ملی محســوب 
می شــود؛ چرا که تا پیش از فیفــادی ماه 
نوامبــر، دو تیــم 1۰ بــار یکدیگــر پیکار 
داشتند که ۵ برد ســهم تیم زنان ایران و 3 
پیروزی ســهم تیم زنان اردن بود و 2 بار هم 
مصاف هایشان بدون برنده به پایان رسیده 
بود. یک برد و یک تساوی در فیفادی اخیر، 
باعث تضعیف آمار تیم ملی زنان ایران مقابل 
اردن شــد و حالا برتری ملی پوشــان برابر 
حریف غرب آسیایی شان بســیار شکننده 
اســت؛ به طوری که در 12 بازی، ۵ بار زنان 
ایران برنده شــده اند، 4 برد ســهم اردنی ها 
بوده و 3 بار هم دیدارهــای دو تیم با نتیجه 

تساوی خاتمه یافته است.
تیم ملی زنان ایران در طول عمر 19 ســاله 
خود )بعد از ورود رســمی به رنکینگ فیفا(، 
فراز و فرودهای پرشماری را تجربه کرده اما 

آنچه مشخص است، مقطع کنونی، بدترین 
مقطع تاریخ تیم ملی است؛ چرا که هیچ گاه 
سابقه نداشــته تیم ملی زنان ایران در 1۰ 
بازی پیاپی برنده نشــود اما ایــن اتفاق در 
حال حاضر رخ داده اســت. ملی پوشان بعد 
از کســب پیروزی برابر میانمار در دور رفت 
مرحله نخســت انتخابــی المپیک 2۰24 
پاریس، دیگر طعم برد را نچشــیده اند و در 
1۰ بازی اخیر، 8 شکست و فقط 2 تساوی را 
تجربه کرده اند تا هم بدترین عملکرد تاریخ 
تیم ملی زنان ثبت شــود و هــم از آخرین 
پیروزی، یک ســال و ۷ مــاه و 2۷ روز یا به 

عبارت بهتر، 6۰۷ روز بگذرد!

تیمی که سرانجام یادش آمد گل بزند!
ملی پوشــان فوتبال ایران نه تنها در زمینه 
کســب پیروزی ناموفق عمل کرده اند بلکه 

آمار گلزنی شــان هم ناامیدکننده است. تا 
پیش از دوئل روز گذشته زنان اردن و ایران، 
شــاگردان مریم آزمون در 8 بــازی پیاپی 
نتوانسته بودند به رقبا گل بزنند که سرانجام 
گلزنی افسانه چترنور برابر اردن باعث شد تا 
این طلسم مهم شکســته شود؛ به طوری که 
بعد از گلی که نگین زنــدی مقابل میانمار 
دور برگشــت مرحلــه نخســت انتخابی 
المپیک 2۰24 پاریس به ثبت رسانده بود، 
تیم ملی زنان روز گذشــته مجدداً موفق به 
گلزنی شد و طلســم 8۷4 دقیقه گل نزدن 
خود را شکســت کــه این رکــورد منفی، 
بیشــترین دقایق متوالی گل نزدن در تاریخ 

فوتبال ملی زنان ایران بود!

آزمون و حمله به رکورد سیاهی که 
برای خودش است!

مریم آزمون در مقاطع مختلفی ســکان دار 
تیم ملی فوتبال زنان بــوده و حالا در حالی 
بدترین عملکرد تاریخ تیم ملی را در مقطع 
کنونی رقم زده که تیمِ تحــت هدایت او در 
حال حمله به رکورد قدیمی است. هر چند 
در تاریخ فوتبال ملی زنان ســابقه نداشــته 
که این تیم 1۰ بازی پیاپــی را بدون برد به 
پایان ببرد اما ســابقه ثبت 6 شکست پیاپی 
وجود داشته که حدود ۵ سال قبل این آمار 
منفی با هدایت مریم آزمون به ثبت رســید. 
در مقطــع کنونی، تیم ملی زنــان ۵ باخت 

پیاپی را متحمل شده و تحمل یک شکست 
دیگر می تواند رکورد منفی به ثبت رســیده 
در سال 1388 را تکرار کند! تیم ملی در آن 
مقطع به تیم های ملــی هند، میانمار و نپال 
در گلدکاپ، بلاروس )2 بــار در بازی های 
دوســتانه( و فیلیپین در مسابقات انتخابی 
المپیک 2۰2۰ باخته بــود و حالا در مقطع 
کنونی، شکســت برابر فیلیپین در انتخابی 
المپیک 2۰24 پاریس در کنار 2 شکســت 
مقابل بــلاروس و 2 باخت برابــر اردن در 
بازی های دوســتانه در کارنامــه تیم زنان 

ایران ثبت شده است.
آزمــون در طــول دوره ســرمربیگری اش 
در تیــم ملــی، همواره ســعی کــرده در 
صحبت های خود، مســیر تیم ملــی را رو 
به پیشــرفت نشــان بدهد اما آمــار و ارقام 
هــم از حیــث نتیجه گیری و هــم از حیث 
جوان گرایی نشــان می دهد کــه ادعای او 
صحت نــدارد. جالــب آنکه آزمون ســعی 
داشــته تا ناکامی های تیم ملی را زیر سایه 
موفقیت تیم خاتون در آسیا پوشش بدهد! 
از سوی دیگر، مهدی تاج، رئیس فدراسیون 
فوتبال همــواره در صحبت هــای خود از 
مســیر رو به پیشــرفت فوتبال و فوتسال 
زنان و موفقیت های آن ها صحبت می کند؛ 
آن هم در حالی که کاملًا واضح است که تاج 
نمی داند بدترین روزگار تیــم ملی زنان در 

حال رقم خوردن است!

هیئت رئیسه برنامه های کمیته فنی فدراسیون 
فوتبال را بررسی کرد

هیئت رییسه فدراسیون فوتبال در جلسه روز یکشنبه خود برنامه های 
کمیته فنی این فدراسیون را بررسی کرد.

 هیئت رئیسه فدراســیون فوتبال در مرکز ملی فوتبال ایران جلسه ای 
را پیرامون بحث های کلی مرتبط با کمیته تدوین و توســعه، بررســی 

وضعیت تیم های فوتبال پایه و نتایج تیم ملی بزرگسالان برگزار کرد.
در این جلســه که همچنان با غیبت خداداد افشاریان همراه بود بحث و 

تبادل نظر درباره نظرات مشورتی کمیته فنی صورت گرفت.
شایان ذکر اســت مقدمات برگزاری مجمع عمومی فدراسیون فوتبال 
که 2۵ آذرماه به صورت آنلاین )برخط( خواهــد بود هم مورد تصویب 

قرار گرفت.

قوانین نقل وانتقالات علیه بازگشت 2 ستاره
مذاکره با قایدی و محبی فقط در حد یک شایعه!

با وجود شایعات مطرح شــده، خبری از بازگشت مهدی قایدی و محمد 
محبی به اســتقلال نیســت و این 2 بازیکن در قامت لژیونر کار خود را 

دنبال خواهند کرد.
 اســتقلالی ها زودتر از ســایر مدعیان خیز ورود به بازار نقل وانتقالات 
زمســتانه برداشــته اند و با توجه بــه تغییر و تحولات اعمال شــده در 
کادرفنی، پیتســو موســیمانه در تلاش اســت تا وضعیت فهرســت 
استقلال را دگرگون کند و در این مسیر، سرمربی آفریقایی آبی پوشان 
چشم انتظار بازگشت پنجره نقل وانتقالات زمستانی است؛ هر چند که 
موســیمانه زودتر از موعد، فعالیت خود را آغاز کــرده و در حال حاضر، 
مسعود جمعه برای تقویت خط حمله اســتقلال به اردوی آبی ها اضافه 
شده تا در صورت تایید پیتسو موسیمانه، نام مهاجم کنیایی به فهرست 

استقلال اضافه شود.
موســیمانه که فعلًا تمرکز خود را روی تقویت خط حمله آبی پوشــان 
گذاشــته، درخواســت جذب جوئل کوجــو را هــم در نقل وانتقالات 
زمستانی داده که گفته می شود فرآیند جذب این مهاجم قرقیزستانی-

غنایی هم در حال نهایی شدن است. 
در کنار جذب احتمالی جمعه و کوجو، در روزهای گذشــته شــایعات 
پرشماری پیرامون تلاش مدیران اســتقلال برای جذب مهدی قایدی 
و محمد محبی مطرح شده که پیگیری های بیشــتر نشان می دهد که 
هیچ کدام از این شــایعات صحت ندارد و بازگشــت قایدی و محبی در 
مقطع کنونی به استقلال، شــبیه به یک رویاپردازی و به دور از واقعیت 

است.

قایدی هم بخواهد، پای 2 باشگاه در میان است
مهدی قایدی بعد از بازگشت درخشانی که به استقلال داشت و پس از 
اتمام قرارداد قرضی اش با آبی ها به فوتبال باشــگاهی امارات بازگشت، 
از شــباب الاهلی به اتحاد کلبا قرار داده شد و فصل گذشته روی 22 گل 
تیمش در نقش گلزن، گل ساز و یا پنالتی گیر موثر بود که البته او 16 بار 
دروازه رقبا را باز کرد تا بهترین فصل فوتبالــی خود را بگذراند. مدیران 
باشگاه اتحاد کلبا قرارداد قرضی مهدی قایدی را تمدید کردند و ستاره 
ایرانی در فصل جدید هم تاکنون توانسته در ۷ بازی، 3 گل بزند و روی 3 

گل تیمش هم موثر باشد.

ستاره خوش تکنیک فوتبال ایران تا پایان فصل جاری به صورت قرضی 
تحت قرارداد باشــگاه اتحاد کلبا اســت و عملًا انتقال او به استقلال در 
بازار زمستانه ناممکن است؛ ضمن آنکه کلبایی ها حساب ویژه ای روی 
درخشــش مهدی قایدی باز کرده اند و در حالی کــه او هنوز یک فصل 
دیگر با شــباب الاهلی قرارداد دارد، به دنبال دائمی کردن خرید قایدی 
هستند و این مســئله بدان معناســت که نه تنها در بازار نقل وانتقالات 
زمســتانه، بلکه حتی در پایان فصل هم جذب دوبــاره مهدی قایدی از 

شباب الاهلی بیشتر شبیه به یک رویا برای آبی ها است.

موتور محبی روشن شد، معادلات تغییر کرد
محمد محبی هم که فصل جدید را با مصدومیت آغاز کرد اما رفته رفته 
به روزهای اوج خود بازگشــته و هم در عرصه باشگاهی و هم در عرصه 
ملی می درخشد، تحت قرارداد باشگاه روســتوف است و هنوز 2 فصل 

دیگر از اعتبار قرارداد او باقی مانده است.
 در حالی که زمزمه هایی مبنی بر فروش محبی به گوش می رســید اما 
اوج گیری ستاره بوشــهری معادلات را تغییر داده و به نظر می رسد که 
او حداقل تا پایان فصل در فوتبال باشــگاهی روسیه و تیم روستوف کار 

خود را دنبال می کند.
محبی به واسطه درخشــش هایی که داشــته، توانســته ارزش خود 
در ترانســفرمارکت که یکی از معتبرترین ســایت های ارزش گذاری 

بازیکنان است را به 3.۵ میلیون یورو برساند.
 با توجه به قانون ســقف بودجــه و چالش هایی که اســتقلالی ها در 
مســیر ثبت قرارداد بازیکنان و اعضای کادرفنی خــود گذراندند و 
همچنان این چالش ها پابرجاســت، به نظر می رسد از حیث قوانین 
نقل وانتقالات و ســقف بودجه ای هم فعلًا جذب محبی برای آبی ها 
میسر نباشد تا برخلاف شــایعات مطرح شده، مهدی قایدی و محمد 
محبی کاملًا دور از دســترس آبی ها باشــند و آنچه مشــخص است 
اینکه آن ها قصــد دارند همچنان در قامت لژیونــر کار خود را دنبال 

کنند.

بازی های آسیایی ناشنوایان - مالزی
وزی برای دختر شگفتی ساز  دومین پیر

 بدمینتون ایران
ملی پوش بدمینتون ایــران به دومین پیروزی خــود در دهمین دوره 

بازی های آسیایی ناشنوایان دست پیدا کرد.
رقابت های بدمینتون دهمین دوره بازی های آسیایی از روز دوشنبه به 
میزبانی مالزی آغاز شد که در نخســتین روز ژیلا مبشری ورزشکار 1۵ 
ساله ایران پس از شکست دادن حریفی از کره جنوبی، ورزشکار هندی 

را هم از پیش رو برداشت.
مبشــری که جوان ترین عضو کاروان ورزش ناشــنوایان ایران است در 
دومین مسابقه خود برابر حریفی از هند به برتری دو بر صفر دست یافت 
و راهی مرحله بعد شد. این ملی پوش ناشــنوای ایران در این مسابقه با 

نتایج 21 بر 18 و 21 بر 14 حریف هندی خود را شکست داد.
مسعود محسن پور دیگر ملی پوش بدمینتون ایران در نخستین مسابقه 
خود برابر حریفی از چیــن تایپه به پیروزی رســید و راهی مرحله بعد 

رقابت های این رشته در بازی های آسیایی شد.
 دهمین دوره بازی های آسیایی ناشــنوایان از 1۰ تا 18 آذر 14۰3 در 
کشــور مالزی برگزار می شــود و ایران نیز با کاروانی 1۵۰ نفره در این 

مسابقات حاضر شده است.



رئیس   – یزد  دینی   –سمیه شرف  یزد 
پارک علم وفناوری استان یزد با اشاره به فعالیت 
آموخته  دانش  4هزار  اشتغال  و  580شرکت 

دانشگاهی در این مرکز گفت : خوشبختانه با 
اقدامات زیر ساختی صورت گرفته شده در حال 
حاضر هیچ شرکتی در صف انتظار پذیرش پارک 

علم وفناوری استان قرار ندارد.
سید حبیب الله میر غفوری به مناسبت هفته 
پژوهش درنشست خبری با اصحاب رسانه استان 
اظهارداشت : پارک علم وفناوری استان به لحاظ 
قدمت و تعداد شرکتهای مستقر که هم اکنون 
580شرکت اعم از هسته های فناور ،شرکت 
های مرحله رشد و شرکتهای رشد یافته هستند 
به عنوان دومین پارک علم وفناوری بزرگ کشور 

شناخته می شود .
وی افزود : پارک علم وفناوری استان جزو پارک 
های سطح یک کشور می باشد و این پارک نقش 
محوری د رتوسعه اقتصاد دانش بنیان و اشتغال 

فازغ التحصیلان دانشگاهی در استان دارد .
این مسئول به سهم خو ب پارک علم وفناوری 
استان درزمینه جذب و اشتغال فازغ التحصیلان 
دانشگاهی اشاره کرد و گفت :در حال حاضر بالغ 

بر 4هزار نفر از فازغ التحصیلان دانشگاهی به 
طور مستقیم در این مجموعه مشغول به فعالیت 

هستند .
رئیس پارک علم وفناوری استان با اشاره به 
اقدامات سال های اخیر در حوزه زیر ساختی 
پارک تصریح کرد: خوشبختانه با این اقدامات 
به  مشکل جذب و پذیرش شرکتهای جدید 
دلیل محویت فضای فیزیکی مرتفع شده به 
طوری که درحال حاضرهیچ شرکتی درصف 
انتظار پذیرش پارک علم وفناوری استان قرار 

ندارد.
وی از اقدامات حمایتی پارک از شرکتهای فناور 
مستقر در پارک با پرداخت تسهیلات تبصره 
ای خبر داد و افزود : طی سالهای گذشته بیش 
از 500میلیارد تومان تسهیلات به این شرکتها 

پرداخت شده است .

میر غفوری در بخش دیگری از سخنان خود از راه 
اندازی مرکز رشد شهرستان اشکذر با همکاری 
دانشگاه علم وهنر خبر داد و گفت: همچنین مرکز 
رشد شرکت فناور تفت با همکاری دانشگاه پیام 
نور ایجاد شده ودرحال پیگیری فرایند جذب 
شرکت های متقاضی که البته شرایط مغتنم برای 
استقرار شرکت ها ی تحقیقاتی صنایع مستقر در 
شهرک صنعتی تفت نیز فراهم نموده ، مهیا کرده 

است .
وی به انعقاد تفاهم نامه ای بین پارک و مرکر 
اخیر  های  هفته  در  دفاعی  صنایع  تحقیقات 
اشاره کرد و افزود : بر این اساس تفاهم نامه 
20میلیارد تومانی جهت انعقاد قرار داد و حمایت 
از شرکتهای فناور فعال در زمینه صنایع دفاعی 
تخصیص یافته وحتی قول افزایش این حمایتها 

تا 100میلیارد تومان داده شده است .

رئیس پارک علم وفناوری استان :

هیچ شرکتی در صف پذیرش پارک علم وفناوری یزد قرار ندارد

افتتاحیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری، صنایع 
دستی و هتل داری استان:

بازدید استاندار اصفهان از غرفه صنایع دستی 
شهرداری بیده 

اصفهان-مریم مومنی  آیین افتتاحیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی 
گردشگری، صنایع دستی و هتل داری استان اصفهان با حضور مسئولان 

کشوری، استانی و جمعی از فعالان گردشگری داخلی و خارجی برگزار شد.
در این نمایشگاه که با هدف معرفی ظرفیت ها و پتانسیل های گردشگری و صنایع 
دستی برپا گردیده است شهرداری شهر بیده شهرستان سمیرم نیز حضور داشته 

و به معرفی شهرستان سمیرم، بخش پادنای علیا و شهر بیده پرداخت.
شهردار بیده گفت: شهرداری شهر بیده در این نمایشگاه در قالب یک غرفه در 
داخل سالن و یک سیاه چادر عشایری در محوطه بیرونی نمایشگاه به همراه 

جمعی از مدیران حوزه گردشگری و صنایع دستی شرکت نموده است.
وی در خصوص معرفی ظرفیت های شهرستان سمیرم و بخش پادنای علیا 
گفت: تلاش کردیم ضمن استفاده از مدیران و هنرمندان حوزه گردشگری در 
قالب معرفی بخش و شهر بیده به صورت چهره به چهره، در قالب پخش بروشور 
و استفاده از ظرفیت فضای مجازی و همچنین معرفی و فروش سوغات و … در 

چادرهای عشایری نیز جهت معرفی بهره بگیریم.
در اولین روز از نمایشگاه علاوه بر علاقه مندان به گردشگری و طبیعت گردی 
، استاندار استان اصفهان ،تعدادی از مسئولان میراث فرهنگی ،گردشگری و 

صنایع دستی استان و شهرستان از غرفه شهر بیده بازدید کردند

مدیرعامل شرکت آبفا استان:

بیش از 3 فقره انشعاب غیرمجاز آب در کردستان 
تبدیل به مجاز شد

سنندج-فاطمه ملایی  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کردستان 
گفت: از ابتدای امسال تاکنون سه هزار و ۶22 فقره انشعاب غیرمجاز در استان به 

مجاز تبدیل شده است.
محمد فرهاد با بیان این مطلب اظهار کرد: بیشترین انشعاب های غیرمجاز آب در 

استان مربوط به شهرستان های سنندج، مریوان و بانه است.
وی به اقدامات شرکت آبفا در حوزه فرهنگ سازی برای تبدیل انشعاب غیرمجاز 
آب به مجاز اشاره کرد و گفت: در همین راستا از طریق بسترهای موجود، از جمله 
شبکه های اجتماعی، رسانه ها، نصب بنر و همچنین برقراری تعامل با شهروندان 
با حضور در محل و آگاه سازی و ارائه توضیحات در خصوص دلایل و فواید تبدیل 

انشعاب غیرمجاز به مجاز، فرهنگ سازی انجام می شود.
مدیرعامل شرکت آبفا کردستان افزود: با هدف تسهیل در فرآیند مجاز کردن 
انشعاب های غیرمجاز، اقدامات لازم در خصوص قسط بندی هزینه های عمومی 
خرید انشعاب )تبدیل انشعاب های غیرمجاز به مجاز( انجام و شرایط پرداخت 

اقساطی برای متقاضیان فراهم شده است.
وی تاکید کرد: از آنجا که نعمت آب همگانی و برخورداری از آن حق همه مردم 
است، انتظار داریم مالکانی که از انشعاب غیرمجاز استفاده می کنند، نسبت به 
مراجعه و تبدیل آن به مجاز اقدام کنند تا عدالت اجتماعی و برخورداری یکسان 

آحاد جامعه برقرار شود.

 با ۴۶ درصد رشد در سال جاری

منابع بانک قرض الحسنه مهر ایران به همت رسید

بوشهر –رضا حیدري  منابع بانک قرض الحسنه مهر ایران با 4۶ درصد رشد 
در سال جاری به 400 هزار میلیارد تومان بالغ شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی قرض الحسنه، بانک قرض الحسنه مهر ایران در 
سال های اخیر همواره بیشترین رشد تعداد مشتریان و به تبع آن بیشترین رشد 

منابع را در سطح شبکه بانکی کشور داشته است.
در حال که تعداد مشتریان بانک از مرز 1۹ میلیون نفر گذشته و این بانک را در 
زمره یکی از فراگیرترین نهادهای مالی کشور قرار داده، منابع بانک نیز از 400هزار 

میلیارد تومان عبور کرده است.
با اعتماد روزافزون مشتریان به این بانک و استقبال از خدمات و طرح های آن، 
بانک قرض الحسنه مهر ایران اکنون در شاخص منابع بالاتر از بسیاری از بانک های 

باسابقه کشور قرار دارد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان چهارمحال و بختیاری:

وگاه خورشیدی مددجویان کمیته امداد    ۱۰ نیر
به شبکه سراسری برق وصل شد

شهرکرد -مصطفوی   تعداد 10 نیروگاه خورشیدی مددجویان کمیته امداد 
در استان چهارمحال و بختیاری به شبکه سراسری برق وصل شد.

 به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان چهارمحال و بختیاری 
مهندس مجید فرهزاد مدیر عامل این شرکت گفت : 10 نیروگاه خورشیدی )5 
کیلوواتی ( که توسط مدد جویان کمیته امداد امام خمینی)ره( در برخی از نقاط 
استان راه اندازی شده بود، جمعا به طرفیت تولید 50 کیلووات به شبکه سراسری 
برق متصل شد.  وی در ادامه خبر افزود : مدد جویان می توانند با بهره مندی از 
تسهیلات کمیته امداد امام خمینی )ره ( نسبت به احداث نیروگاه خورشیدی به 

میزان پنج کیلو وات ،  اقدام و در آمد زایی ماهانه داشته باشند.
گفتنی است : درامد زایی این نیروگاه ها ، سالیانه بر اساس نرخ تورم افزایش 

می یابد و وزارت نیرو برق تولیدی را به مدت 20 سال تضمینی خرید می کند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سمنان
در آبان ماه سال جاری صورت گرفت؛

ثبت ۳ میلیون و ۳۸ هزار تردد بین استانی وسایل نقلیه در محورهای سمنان 
سـمنان-رضا سـروش  تـردد اسـتان سـمنان رییـس 
مرکـز مدیریـت راه هـای  اداره کل راهـداری و حمـل و نقـل 
جـاده ای اسـتان سـمنان از ثبـت ۳ میلیـون و ۳8 هـزار تردد 
بیـن اسـتانی وسـایل نقلیـه در محورهای اسـتان سـمنان در 

آبان مـاه امسـال خبـر داد.
 مهدی مقیمی گفت: متوسط تردد ساعتی در محورهای 
ورودی استان در این بازه زمانی هزار و 8۳۷ وسیله نقلیه بوده 

است.
رییس مرکز مدیریت راه های  اداره کل راهداری و حمل و 

نقل جاده ای استان سمنان گفت: با توجه به آمار احصا شده 
از سامانه های هوشمند، جمعه یازدهم  آبان ماه سال جاری 

پرترددترین روز  طی آبان ماه  بوده است.
مقیمی، با اشاره به سهم تردد وسایل نقلیه سنگین از ترددهای 
یک ماهه گذشته افزود: در آبان ماه  امسال، سهم وسایل نقلیه 
سنگین از کل ترددها در راه های ارتباطی این استان 22.۹ 

درصد بوده است.
رییس مرکز مدیریت راه های  اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان سمنان با اشاره به اینکه پرترددترین محور 

استان سمنان در آبان ماه امسال محور ایوانکی – شریف آباد 
بوده، اظهار کرد:به طور متوسط روزانه 22 هزار و ۹1۹ تردد در 

این محور پرتردد ثبت شده است.
مقیمی از سامانه ارتباطی 141 به عنوان پل ارتباطی بین 
راهداری و کاربران جاده ای نام برد و با اشاره به استفاده 
کاربران جاده ای این استان از تلفن گویای راهداری در یک 
ماهه آبان ماه امسال گفت: در این یک ماهه تعداد هفت هزار 
و ۷0۹ نفر از هموطنان از خدمات تلفن گویای 141 مرکز 

سمنان استفاده کردند.

مشهد-سمیه باقرزاده   مدیرعامل شرکت گاز استان 
خراسان رضوی گفت: ارتقای راندمان تجهیزات گازسوز و 
استفاده از راهکارهای مدیریت انرژی در بخش صنعت، زمینه 

ساز مصرف بهینه است.
حسن افتخاری در نشست هم اندیشی راهکارهای مصرف 
بهینه گازطبیعی در بخش صنعت که با حضور، هیات رئیسه 
انجمن مدیران صنایع و مدیران شرکت های بزرگ تولیدی 
صنعتی استان برگزار شد، ظهار کرد: متاسفانه در روزهای سرد 
پاییز و زمستان نمودار مصرف بخش خانگی نشان می دهد 
مصرف نامتعارف بخش خانگی به شکلی غیر قابل مهار رشد 
می کند که این مهم موجب ایجاد محدودیت برای دیگر بخش 

های مصرفی استان می شود.وی گفت: برای رفع ناترازی گاز 
راهکارهای کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدتی وجود دارد 
که تعامل شهروندان برای صرفه جویی در بخش خانگی به 
عنوان یک راهکار کوتاه مدت و بدون هزینه موجب کاهش 10 
درصدی مصرف گاز بخش خانگی می شود. این عدد در میزان 
۶0 میلیون مصرف روزانه خراسان رضوی در پیک سرما حدود 

شش میلیون مترمکعب است که چشمگیر است.
مدیرعامل شرکت گاز استان  خراسان رضوی به بحث هدررفت 
انرژی اشاره کرد و افزود: ارتقای راندمان تجهیزات گازسوز و 
بخش صنعت،  در  انرژی  مدیریت  راهکارهای  از  استفاده 
زمینه ساز مصرف بهینه است.وی ادامه داد: بخش بزرگی از 

مشترکین گاز استان شاغل در واحدهای تولیدی صنعتی 
هستند که همراهی خانواده های آنان با مقوله مصرف بهینه 
هم می تواند اثر بزرگی در صرفه جویی و تخصیص گاز بیشتر به 

واحدهای تولیدی صنعتی و تداوم تولید داشته باشد.
افتخاری بیان کرد: شرکت گاز خراسان رضوی در کنار اجرای 
طرح های فنی گسترده، با استفاده از ظرفیت های اطلاع 
رسانی و فرهنگی اقدامات خوبی در زمینه مدیریت افکار 
عمومی و آگاهی بخشی به شهروندان در زمینه راهکارهای 
از  انجام داده که نمونه آن رونمایی  مدیریت مصرف گاز 
سامانه نظارت مردمی بر مصرف بهینه گاز است. در این طرح 
شهروندان می توانند به عنوان همیاران گاز مصرف گاز در 

ادارات و اماکن دولتی و خصوصی یا رستوران ها و … را رصد 
و گزارش تخلف عدم رعایت دمای رفاه یا استفاده از گرماتابش 

در فضاهای روباز را اطلاع دهند.

خراسان رضوی
  مدیرعامل شرکت گاز استان مطرح کرد : 

مدیریت مصرف گاز در دستور کار صنایع استان خراسان رضوی

کرج-ترنم مظفری  شهردار کرج از پیشرفت حدود ۶0 
درصدی پروژه تقاطع غیرهمسطح میدان جمهوری خبر 

داد.
مهرداد کیانی در گفت وگو با پایگاه خبری مدیریت شهری 
کرج، هدف از اجرای این پروژه را تسهیل در عبور و مرور 
ترافیکی محور شریانی بلوار جمهوری اسلامی و  معابر 
منتهی به آن عنوان و اضافه کرد: با احداث دو تقاطع میدان 
جمهوری و همچنین تقاطع شهدای غزه در بلوار موذن عملا 
دسترسی به بزرگراه شمالی کرج در هسته مرکزی تسهیل 

می یابد.
شهردار کرج، میزان پیشرفت طرح را ۶0 درصد ارزیابی و 
بیان کرد: از هشت پایه قابل احداث در تقاطع، تاکنون تعداد 

هفت تقاطع عرشه احداث و کامل شده است.  
کیانی همچنین از اجرای عملیات بتن ریزی عرشه غرب به 
شمال این پروژه نیز خبر داد و افزود: علاوه بر این عملیات 

اتصال روگذر غرب به شرق که به عنوان پل اصلی در مسیر 
غرب به شرق به سمت ماهان شرقی تعیین شده، آغاز شده 

است.  
به گفته این مسئول، تاکنون عملیات خاکبرداری و سازه ای 
شرق،  زیرگذرهای  شمع گذاری  و  خاکبرداری  همچون 

غرب و جنوب نیز انجام گرفته است.  
در حال حاضر سه بخش از عرشه زیرگذر هم احداث شده که 
پس از تکمیل طرح می توانیم نسبت به تخلیه خاک های زیر 

عرشه اقدام کنیم.
وی با تاکید بر اینکه پیمانکار طرح با قدرت و سرعت بسیار 
خوبی پروژه را پیش برده است، رفع معارضات و جابجایی 
تیرهای برق را به عنوان دیگر پیشرفت های طرح عنوان و 
ابراز امیدواری کرد: با پایان طرح در زمان مناسب یکی از 
مسیرهای پرترافیک شهری اصلاح شده و تردد شهروندان 

با آرامش و آسایش بیشتری انجام گیرد.

البرز
شهردار کرج  خبرداد:

وژه تقاطع غیرهمسطح میدان جمهوری  پیشرفت  ۶۰ درصدی پر
بیش  به  وقف  مدعیان  گرگان-مهنازمحمدزمانی  
از ۳0 هزار هکتار از جنگلهای شهرهای گرگان و رامیان و 

کردکوی هجوم آوردند.
سنت حسنه وقف با اهداف مختلف اجتماعی و مذهبی و 
خیرخواهانه از دیرباز مورد توجه افراد خیر جامعه بوده است.

اما در چندماه اخیر عده ای وقف را بهانه قرار داده و در پوشش 
وقف یک دانگ یا کمتر از عرصه های جنگلی استان که 
وسعت قابل توجه و نگران کننده ای را نیز دارد سعی دارند 
تا عرصه های ملی و عمومی جنگلهای کم نظیر هیرکانی را 
تصاحب نمایند این اقدامات عمدتاً با نیت خوش نشینی و 
ویلا سازی و در نهایت سودجویی برخی افراد با ادعاهایی بی 

اساس مطرح و دنبال می گردد.
اخیراً صدور دادنامه هایی به نفع اشخاص و برعلیه منابع 
طبیعی و با پیشینه وقف باعث هجوم بیش از پیش این افراد 
و طرح دادخواست و دعاوی در دادگستری شده و متاسفانه 

برخی از آنها به صرف ادعای وقف بودن و سند ثبتی بدون 
حکم قضایی یا مجوز اداری اقدام به قطع درختان جنگلی 
نمودند که نگرانی مردم محلی و طبیعت دوستان را نیز 

بهمراه داشته است.
برابر فتاوای مراجع عظام تقلید و مقام معظم رهبری وقف 

جنگلها و مراتع صحیح و شرعی نمی باشد.
مکاتبات متعددی با مراجع قضایی و نظارتی صورت گرفته 
است و با مستندات قانونی متعددی تقاضای رسیدگی 
شده است که در دو ماه اخیر در حال رسیدگی و پیگیری 
می باشد. در سال 1400 نیز وقف حدود 5000 هکتار از 
عرصه های جنگلی شهرستان ساری مطرح ولی در نهایت 
با تقاضای منابع طبیعی مازندران و دستور رییس محترم 
قوه قضاییه و حکم شعبه اول دیوان عالی کشور حکم صادره 
علیه منابع طبیعی نقض گردیده و جنگلهای آقمشهد 

ساری به منابع طبیعی اعاده گردید

گلستان
 طی چند ماه اخیر صورت گرفت؛

هجوم مدعیان وقف به جنگلها و مراتع گلستان

شهرکرد -مصطفوی   به منظور پیگیری اجرای برنامه 
های پیشگیری و مقابله با قاچاق فرآورده های نفتی جلسه 
کارگروه تأمین سوخت و پیشگیری از عرضه خارج از شبکه 
فرآورده های نفتی استان در شرکت ملی پخش فرآورده های 
گزارش  برگزار شدبه  وبختیاری  منطقه چهارمحال  نفتی 
روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
چهارمحال و بختیاری،بررسی روند تبدیل سوخت و پیگیری 
در راستای تبدیل سوخت مصرف کنندگان عمده از قبیل 
مرغداری ها، کارخانه های تولید آجر وسایر مصرف کنندگان 
روند  وبررسی  سوخت  مصرف  سازی  بهینه  بر  بانگاهی 
سازماندهی فرآیندهای تخصیص، عرضه و مصرف فرآورده 

های نفتی در بخش های صنعت و معدن و بخش های مرتبط 
با جهاد کشاورزی و سوخت ادوات کشاورزی از مباحث مطرح 
شده این نشست بود .در این جلسه از سوی مدیر شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه ساسان تیموری برموضوعاتی 
چون نیاز سنجی ناوگان نفتگاز سوز درون شهری متناسب با 
تعداد پروانه های فعالیت صادره ، بررسی صدورصورت وضعیت 
صوری و بارنامه های غیر واقعی و نحوه کنترل و پایش ناوگان 
نفتگاز سوز با اسناد صادره مربوطه، امکان سنجی گاز کشی به 
نقاط فاقد گاز طبیعی با نگاهی به مصرف بهینه انرژی،تعیین 
سهمیه و توزیع گاز مایع از طریق شرکت های موزع گاز مایع 
از طریق بستر بانکی و توزیع الکترونیکی و راستی آزمایی 

مشتریان سهمیه بگیر فرآورده های نفتی تأکید گردید .این 
مقام مسئول تشدید نظارت بر شبکه توزیع فرآورده های نفتی 
و تحلیل اطلاعات مکشوفه ها را در پیشگیری از عرضه خارج 
از شبکه سوخت مایع موثر دانست و راهکارهای پیشنهادی 
در این خصوص ارائه شد .در این جلسه نمایندگانی از اداره 
کل اطلاعات، مدیرکل امنیتی و انتظامی وامور روستایی و 
شوراهای استانداری، شرکت گاز، تعزیرات حکومتی، اداره کل 
حمل  و  نقل جاده ای، معاونت فاوا فرماندهی انتظامی ، پلیس 
امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی ،اداره کل راه و شهرسازی 
،شهرداری شهرکرد، جهاد کشاورزی،شرکت توزیع نیروی 

برق و سازمان صنعت، معدن و تجارت استان حضور داشتند..

چهارمحال و بختیاری
به منظور پیگیری اجرای برنامه های پیشگیری و مقابله با قاچاق فرآورده های نفتی؛

وه تأمین سوخت چهارمحال و بختیاری برگزار شد جلسه کارگر

منطقه ای  برق  عامل  مدیر  مومنی    اصفهان-مریم 
اصفهان گفت: صنایع پرمصرف ترین مشترکان صنعت برق 
استان اصفهان هستند که البته عمده برق این گروه نیز توسط 

51 مشترک صنعتی بزرگ مورد استفاده قرار می گیرد.
محسنی، مدیرعامل برق منطقه اصفهان نیز در نشست شورای 
گفت وگو دولت با بخش خصوصی در اصفهان که با حضور 

استاندار اصفهان برگزار شد، اظهار کرد: بزرگ ترین پروژه های 
نیروگاهی انژی خورشیدی کشور در استان اصفهان در حال 
اجرا است که علی رغم پیشرفت های قابل توجه، باوچالش هایی 
نیز در مسیر توسعه مواجه هستند. وی افزود: در حوزه انرژی 
تجدیدپذیر و خورشیدی، استفاده از یک هزار و ۳00 مگاوات 
انرژی خورشیدی و ۳5 هزار سامانه خورشیدی خانگی در 

دستور کار است.
مدیر عامل برق منطقه ای اصفهان تصریح کرد: وزارت نیرو 
در راستای رفع چالش های ناترازی برق، موظف به تشکیل 
صندوق سبز است. با کمک این صندوق می توان منابع مالی 
لازم برای ایجاد و توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر را تامین 
کرد. محسنی افزود: علاوه بر ناترازی انرژی، فرسودگی شبکه، 
کاهش میزان تولید و افزایش تقاضا برای مصرف، از دیگر 
چالش های این صنعت در استان است که برای تحقق عدالت 

مصرف انرژی باید صنایع و مردم به طور جدی به بهینه سازی 
مصرف توجه جدی داشته باشند.

مدیرعامل برق منطقه ای اصفهان یادآور شد: تابستان امسال 
پیک بار غیرهمزمان استان به ۶ هزار و 280 مگاوات رسید و 
در برخی مقاطع زمانی، محدودیت هایی برای تأمین انرژی 
به وجود آمد. صنایع پرمصرف ترین مشترکان صنعت برق 
استان اصفهان هستند که البته عمده برق این گروه نیز توسط 

51 مشترک صنعتی بزرگ مورد استفاده قرار می گیرد.
وی گفت: اصفهان حدود سه میلیون مشترک دارد و برای 
خدمت رسانی به آنها، ۷0 هزار کیلومتر خط انتقال انرژی در 

استان احداث شده است.
سید عبدالوهاب سهل آبادی، رئیس خانه صنعت و معدن و 
تجارت استان اصفهان نیز در این نشست، مشکلات صنعتگران 
را یادآور شد و گفت: باید منابع مالی و زیرساختی مورد نیاز 

صنایع از جمله انرژی تامین شود تا نگرانی و دغدغه صنعتگران 
از این بابت رفع شود.

امیر کشانی ، رئیس اتاق بازرگانی اصفهان  نیز در این نشست 
گفت: بی توجهی به موضوع تولید انرژی تجدیدپذیر مانند 
انرژی خورشیدی باعث سوزاندن سوخت های فسیلی می شود 
که به محیط زیست اصفهان آسیب می رساند. وی افزود: در 
شرایطی که دو هزار مگاوات مشکل ناترازی برق وجود دارد، 
حتی در صورت مشارکت صنایع بزرگ اصفهان، نمی توان از 
خاموشی برق در استان جلوگیری کرد. بنابراین مردم باید به 
این باور برسند که مشکل کمبود برق وجود دارد و دولت هم 
باید برای رفع این چالش تصمیم گیری کند. وی ادامه داد: در 
این راستا اقدامات لازم از جمله فراهم نمودن زیرساخت های 
لازم برای ایجاد و توسعه نیروگاه های خورشیدی برای تامین 

برق مورد نیاز استان به ویژه صنایع اولویت دارد.

اصفهان
مدیر عامل برق منطقه ای استان:

صنایع پرمصرف ترین مشترکان صنعت برق در اصفهان هستند 



ح بنزین به نفر، قاچاق سوخت و واردات  طر
بنزین را کاهش می دهد

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اســلامی اجرای طرح بنزین به 
نفر به میزان یک لیتر در روز و تغییر شــیوه تخصیص بنزین را اقدامی 
مؤثر برای کاهش قاچاق ســوخت و مدیریت بهتر مصــرف بنزین در 
کشور دانست علی شــهرکی، نماینده سیســتان و بلوچستان و عضو 
کمیسیون انرژی مجلس شورای اســلامی در خصوص طرح بنزین به 
نفر و تغییر شــیوه تخصیص بنزین گفت: »این طــرح یکی از اقدامات 
ضروری برای بهبود وضعیت ســوخت در کشور اســت. در استان هایی 
مانند سیستان و بلوچســتان که به دلیل قاچاق ســوخت با مشکلات 
زیادی روبه رو هســتیم، طرح تخصیــص بنزین به نفر و تغییر شــیوه 
تخصیص می توانــد تأثیرات مثبتی در کاهش قاچــاق و مدیریت بهتر 
مصرف سوخت داشته باشــد.«وی ادامه داد: »در اســتان سیستان و 
بلوچستان که مدت هاست این طرح اجرا شــده، مردم به یک تعادل در 
مصرف بنزین رســیده اند. برخی از مردم مصرف بنزین خود را با کارت 
ســوخت تنظیم کرده اند و این اقدام باعث شــده کــه از قاچاق بنزین 
جلوگیری شــود. همچنین با توجه به اینکه در این استان ها کارت های 
آزاد ســوخت وجود ندارد، مردم از ســوخت های قاچاق کــه در بازار 

غیررسمی به فروش می رسد استفاده نمی کنند.«
عضو کمیسیون انرژی مجلس، به مزایای این طرح در سایر استان ها نیز 
اشاره کرد و گفت: »اگر این طرح در سراسر کشور به ویژه در استان های 
دیگر نیز اجرا شود، می تواند به کاهش واردات سوخت و کاهش فشار بر 
درآمدهای ارزی کشــور کمک کند. این طرح باعث می شود که دولت 
مجبور نباشد برای تأمین بنزین وارداتی اقدام کند، بلکه با تغییر شیوه 

تخصیص، مصرف سوخت به نحو مطلوب تری مدیریت شود.«
وی با اشاره به تجربه موفق اســتان های مرزی در این زمینه افزود: »در 
استان های مرزی به دلیل وجود قاچاق ســوخت، این طرح چند سال 
است که در حال اجراســت و مردم به نوعی خودشان تعادل در مصرف 
بنزین را پیدا کرده اند. این روش باعث می شود که مردم از سوخت های 

قاچاق استفاده نکنند و در عوض مصرف خود را تنظیم کنند.«
شهرکی در پایان تأکید کرد: »ما به شدت از دولت می خواهیم که طرح 
بنزین به نفر و اعطای یــک لیتر بنزین به هر نفر در هر روز را در ســطح 
کشــور اجرایی کند و تخصیص بنزین به نفر را در دستور کار قرار دهد 
تا مشــکلات مربوط به قاچاق ســوخت و عدم مدیریت صحیح مصرف 

بنزین به تدریج کاهش یابد.«
این عضو کمیسیون انرژی گفت: در حال حاضر بودجه ی کلانی صرف 
واردات بنزین می شــود در حالی که می توان با اجرای این نوع طرح ها و 
اصلاح برخی دیگر از مؤلف ها مثل کیفیــت خودروها مصرف بنزین را 
در کشور کاهش داد و بودجه ای که در این حوزه صرف می شود را صرف 

توسعه زیر ساخت ها و سایر مسائل ضروری کشور کرد.

وگاهی ایران در بین ۱۲ کشور با بازدهی بالای نیر
 بررسی وضعیت بازدهی )راندمان( نیروگاهی حاکی است کشورمان از 

این نظر در بین 12 کشور با بازدهی بالا قرار دارد.

بازدهــی )راندمان( بــالای نیروگاهی یکی از شــاخص هــای مهم در 
مدیریت مصرف ســوخت و افزایش تولید برق محســوب می شــود. به 
اعتقاد کارشناســان، هر میزان بازدهی نیروگاه بالاتر باشــد ضمن آنکه 
از مصرف سوخت کاســته می شــود، میزان برقی هم که تولید می شود 
بیشتر است.با وجود آنکه برخی نیروگاه ها هنوز با بازدهی مناسب فاصله 
دارند، اما آنگونه که وزارت نیرو اعلام کرده، راندمان نیروگاه های حرارتی 
ایران در سال های گذشــته به واسطه اقدام های توســعه ای و استفاده 
از فناوری های روز جهان به شــکل قابل ملاحظه ای افزایــش یافته و از 
39.3 درصدی در سال گذشــته به 39.۵6 درصد در سال جاری رسیده 
است و بر این اساس ایران جزو 12 کشــور با راندمان بالای نیروگاه های 
حرارتی قرار دارد.82 درصد از ظرفیت نیروگاهی کشــور به نیروگاه های 
حرارتی اختصاص دارد و بیش از 94 درصد برق مصرفی کشــور توسط 
نیروگاه های حرارتی تأمین می شــود که این مهم توســط 146 نیروگاه 
و در قالب 629 واحد نیروگاهی انجام می شود.ســال های گذشته اقدام 
های گســترده ای برای افزایش ظرفیت تولیــد نیروگاه های گازی، رفع 
محدودیت تولید از نیروگاه های بخاری و احــداث واحدهای نیروگاهی 
جدید کلاس اف با راندمان بالای ۵8 درصد انجام شــد که در ســایه این 
اقدام ها متوسط راندمان نیروگاهی کشور به بیش از 39.۵ درصد رسید.
طبق آخرین بررســی ها، ایران به لحاظ راندمان نیروگاه های حرارتی در 
بین 19۷ کشــور جهان در رتبه دوازدهم قرار دارد و از این حیث نسبت 
به بسیاری از کشورهای جهان، حتی کشورهای توسعه یافته که به طور 
متوسط 3۵ درصد مصرف برق خود را از طریق نیروگاه های زغال سنگ 

سوز با راندمان بسیار پایین تولید می کنند، بالاتر است.
در همین زمینه، »خلیل بهبهانی« مدیرعامل بخش برق گروه صنعتی 
مپنا به هدف گذاری برای تبدیل نیروگاه های بخاری و سیکل ساده به 
ســیکل ترکیبی که راندمان بالاتری دارند اشاره کرد و گفت: طرحی را 
آماده داریم که بر اساس آن، بخشــی از نیروگاه هایی که متعلق به مپنا 
است را در یک بسته و بخشــی از نیروگاه های غیردولتی را در بسته دوم 
آماده کردیم که برای تبدیل واحدهای ســیکل ساده به سیکل ترکیبی 
در مجموع به ظرفیت چهار هزار مــگاوات به عنوان هدف گذاری آینده 

پیشنهاد دهیم.
 

مدیرعامل توانیر عنون کرد
درخواست ترکیه برای تبادل انرژی با ایران

مدیرعامل توانیر با نمایندگان 8 حوزه انتخابیه مجلس شورای اسلامی 
پیرامون موضوعاتی چون افزایش بودجه شــبکه، تاسیس شرکتهای 

برق استانی و برق روستایی در توانیر دیدار و گفت وگو کرد.
 مصطفی رجبی مشهدی مدیرعامل شــرکت توانیر در ادامه دیدارهای 
جداگانه نمایندگان مجلس شــورای اســلامی به پیگیری در خواست 

نمایندگان در 8 حوزه انتخابیه رسیدگی کرد.
این نشســت ها که با حضــور ســنگدوینی نماینده گــرگان و آق قلا، 
گودرزوند چگینی نماینده رودبار، کوچکی نژاد نماینده رشت و خمام، 
رضایی نماینده دشتستان، باقری بنابی نماینده بناب، عبدلی نماینده 
نطنز، بــادرود و قمصر، مصری نماینده کرمانشــاه و نجف زاده نماینده 
خوی در توانیر برگزار شد، با صدور مصوباتی پیرامون مباحثی چون هم 
افزایی درخصوص بودجه توانیر در جهت بهبود وضعیت شبکه های برق 
در کشور، درخواست های پیمانکاران و تولید کنندگان تجهیزات برقی، 
استقلال و تأسیس شــرکت های برق استانی، برق رســانی روستایی، 
تبدیل شــبکه به کابل خودنگهــدار، تقویت روشــنایی معابر، احداث 
خطوط و پستهای برق قدرت و جذب و تبدیل وضعیت کارکنان همراه 
بود که جهت اجرا در مدت تعیین شــده به معاونان و مجریان ذی ربط 

توانیر و شرکت های برق مربوطه جهت پیگیری ارجاع شد.

کارنامه ۸ ماهه بانک تجارت زیر ذره بین
درآمد عملیاتی وتجارت ۳۲ درصد رشد کرد

بانک تجارت در 8 ماهه نخســت ســال جــاری موفق شــده تا درآمد 
عملیاتی اش را از محل سود تسهیلات، سپرده گذاری نزد بانکها، اوراق 

بدهی، سرمایه گذاری در بازار سهام و دیگر بازارها و ... افزایش دهد.
 به نقل از روابط عمومی بانک تجارت، بانک تجارت در 8 ماهه نخســت 
سال جاری موفق شده تا درآمد عملیاتی اش را از محل سود تسهیلات، 
سپرده گذاری نزد بانک ها، اوراق بدهی، سرمایه گذاری در بازار سهام و 
دیگر بازارها و ارائه خدمات به مشتریان 32 درصد افزایش دهد و به رقم 

82۵ هزار و 448 میلیارد و 3۰8 میلیون ریال برساند.
این گــزارش می افزاید: مانده تســهیلات بانک تجــارت در پایان آبان 
امســال به رقم ۷۰92 هزار و 41۵ میلیارد و 388 میلیون ریال رسیده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشــته با رشد 24 درصدی مواجه شده 
است. این در حالی اســت که هزینه عملیاتی بانک یادشــده در 8 ماه 
گذشته از سال جاری نسبت به مدت مشــابه سال قبل ۵9 درصد رشد 
داشــته که یک علت عمده آن، افزایش هزینه تمام شده پول در شبکه 
بانکی اســت به نحوی که 82 درصد از هزینه عملیاتی وتجارت ناشی از 

پرداخت سود به سپرده گذاران بوده است.
ترکیب ســپرده های بانک تجارت در پایان آبان ســال 14۰2 نشان از 
رشــد 2۵ درصدی مانده منابع ارزی و ریالی بانک دارد که بیشــترین 
رشد منابع به ســپرده های ســرمایه گذاری بلندمدت به میزان 136 
درصد، ســپرده های پس انداز ارزی به میزان 1۰2 درصد، سپرده های 
ســرمایه گذاری بلندمدت ارزی بــه میزان 86 درصد و ســپرده های 
قرض الحســنه جاری ارزی به میزان ۷6 درصد اختصــاص پیدا کرده 
اســت. مانده منابع ارزی و ریالی وتجارت در پایان آبان امســال به رقم 
8219 هزار و 8۷9 میلیارد و 3۵9 میلیون ریال رســیده اســت. به این 
ترتیب اقبال به ســپرده گذاری بلندمدت و همچنین ســپرده گذاری 
ارزی نزد وتجارت گویای این است که پایداری منابع و خدمات مطلوب 
به مشتریان باعث شده تا بســیاری از فعالان اقتصادی و بنگاه ها و البته 

مردم، بانک تجارت را به عنوان بانک منتخب خود انتخاب کنند.
بانک تجارت همچنان ســعی دارد تا در بــازار کارمزد دســت برتر را 
داشته باشــد به نحوی که در مقایســه با 8 ماهه نخست سال گذشته، 
ســهم خالص درآمد کارمزد از درآمد عملیاتی وتجارت از 14 درصد به 
16 درصد رشــد کرده و حدود یک چهارهم خالص کارمزد بانک های 

منتخب به این بانک تعلق دارد.

خالص درآمد کارمزد 13 بانک حاضر در بازار ســهام شامل بانک های 
تجارت، ملت، صادرات، اقتصادنوین، پارســیان، پاســارگاد، سامان، 
کارآفرین، سینا، گردشــگری، دی، خاورمیانه و پســت بانک در 8 ماه 
نخست اســمال 428 هزار و 249 میلیارد و ۵22 میلیون ریال برآورد 
شده که بانک تجارت با رشد ۵۰ درصدی درآمد سهم 2۵.1 درصدی را 

در اختیار داشته است.

مدیرعامل بانک ملی:
بانک ها ملزم به آزادسازی منابع منجمد شدند

رئیس شورای هماهنگی بانک ها گفت: براســاس پیگیری های وزارت 
اقتصاد، همــه بانک ها در جهــت پیگیری منابع منجمــد در برخی از 
بانک ها ملزم شده در جهت آزادســازیی این منابع و خروج و واگذاری 

بنگاه ها، اقدام کنند.
رئیس شورای هماهنگی بانک ها گفت: براســاس پیگیری های وزارت 
اقتصاد، همــه بانک ها در جهــت پیگیری منابع منجمــد در برخی از 
بانک ها ملزم شده در جهت آزادســازیی این منابع و خروج و واگذاری 

بنگاه ها، اقدام کنند.

ابوالفضل نجارزاده - مدیرعامل بانک ملی ایران - در حاشــیه نخستین 
همایــش تامین مالی تولیــد از بنــگاه داری به بنگاه ســازی در جمع 
خبرنگاران در رابطه با اقدامات صورت گرفته در جهت خروج بانک ها از 
بنگاه داری، گفت: همانطور که گفته شد، امسال از سوی مقام معظم به 
عنوان سال جهش تولید با مشــارکت مردم نامگذاری شده است و مقام 
معظم رهبری بالغ بر یک دهه اســت که دغدغه مسائل تولید و اقتصاد 
کشور را داشته که در شعارهای هر سال از ســوی ایشان رهنمود شده 

است.
وی خاطر نشــان کرد: موضوع اصلی که امروز مطرح شد، بحث حبس 
منابع مالی بانک ها در بنگاه ها است که بخشی از این بنگاه داری از سوی 
بانک ها اختیاری نبوده و براســاس سیســات های کلی نظام، بانک ها 
سرمایه گذاری انجام داده و برخی از شــرکت ها که امروز تحت  نظارت 

بانک ها است مربوط به ادوار گذشته است.
رئیس شــورای هماهنگی بانک ها ادامه داد: با توجه به سیاســت ها 
و رهنمودهــای مقام معظم رهبری و براســاس سیاســت های کلی 
نظام، برنامه هفتم توســعه و همچنیــن برنامه های دولت چهاردهم 
که توســط وزارت امور اقتصادی و دارایی در حال پیگیری اســت، 
همه بانک ها در جهــت پیگیری منابع منجمــد در برخی از بانک ها 
ملزم شــده در جهت آزادســازیی ایــن منابع و خــروج و واگذاری 
بنگاه ها، اقدام کنند تا شــاهد تامین مالی مناسب تری از سوی نظام 
بانکی کشور باشــیم و از آنجایی که بخشــی از منابع نظام بانکی در 
بنگاه هــای بانک ها محبوس شــده، امیدواریم که بــا واگذاری، هم 
شــاهد رونق اقتصادی و هم شــاهد تامین مالی بهتر از سوی نظام 

بانکی باشیم.
نجارزاده در پاسخ به سوال خبرنگاران در رابطه با ضرب العجل اعطا شده 
به بانک ها در جهت خروج از بنگاه داری گفــت: وزیر اقتصاد یک برنامه 
ریزی انجام داده تا براساس آن بتوانیم از تمام ظرفیت ها و پتانسیل های 
قانونی و با تعمال با مجلس شورای اســلامی، بتوانیم ابزارهای جدیدی 
را در اختیار نظام بانکی کشــور قرار داده تا فرابند واگذاری ها را به شکل 
مطلوب تری محقق سازیم و سوالی که در این میان مطرح می شود و از 
سوی رئیس مجلس شــورای اسلامی نیز مطرح شــد، این است که در 
صورت واگذاری، این منابع به چه کسانی و کجا واگذار بشود. برای مثال 
باید بخش هایی که قرار است بنگاه ها به آنها واگذار شود از ظرفیت لازم 

برخوردار باشند.
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 رئیس مرکز ملی فضای مجازی تأکید کرد

وم ایجاد زمینه حکمرانی در هوش مصنوعی لز

رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره  خریدار 
به اینکه انقلاب صنعتی سهولت هایی در زندگی 
اجتماعی ایجاد کــرد و توانمندی مشــابهی که 
انسان داشت تضعیف شــد، گفت: در حوزه هوش 
مصنوعی ســوال اصلی اینجاست قرار است کدام 
بعُــد زندگی ما را تســهیل و جایگزیــن کند که 
در نهایت منجر به این می شــود کــه در آن حوزه 

احساس نیاز ما کاهش پیدا کند؟
 ســید محمدامین آقامیری - دبیر شورای عالی 
و رئیس مرکــز ملی فضای مجازی- در نشســت 
»تحول الگوی حکمرانی اسلامی ایرانی پیشرفت 
در علوم انســانی، اجتماعی و هنــر؛ جایگاه بین 
رشته ای و بهره مندی از فضای تکمیلی فیزیکی و 
مجازی« که صبح امروز )12 آذر( در فرهنگستان 
علوم برگزار شد، با اشاره به اینکه مسئله حکمرانی 
با بروز و ظهور فضای مجازی چالش های جدیدی 
پیدا کرده اســت، گفــت: الگــوی حکمرانی در 
فضای فیزیکی با ســبقه و پیــش فرض هایی که 
ما داریم و بــا توجه به کارهایی کــه در دنیا انجام 
شده و سالیان سال حکومت ها آن را پیش بردند، 
همواره بر تدوین قانون متمرکز بوده و براســاس 
قانون، نهادها و دستگاه ها کار خودشان را سامان 

می دادند.
آقامیری با بیان اینکه ابــزار اعمال حکمرانی یک 
موضوع پیشــفرض بدیهی در فضــای فیزیکی 
و سنتی بوده اســت چراکه قالب، محتوا و نیروی 
انســانی در ید قدرت حکمران قرار داشت اما در 
فضای مجــازی الگوهای حکمرانــی تغییر کرده 
است، اظهار کرد: اگر فرض بگیریم همه قوانین و 
چارچوب ها مشخص شده باشد، مسئله ای که در 
فضای مجازی اهمیت دوچندانی دارد و در فضای 
فیزیکی و ســنتی ما با آن درگیر نیستیم، اعمال 
حکمرانی اســت و این یکی از خلأهایی است که 

پیچیدگی زیادی دارد.  
رئیس مرکز ملی فضای مجــازی با بیان اینکه در 
حوزه تدوین مقررات برخی کشورها پیشروتر از ما 
هستند و در حوزه های مختلف کارهای متعددی 
در حال انجام اســت و در حیطه خدمــات و بازار 
در فضای مجــازی قوانین متعدد و گســترده ای 
را تدویــن و تصویــب کردند، خاطرنشــان کرد: 
اما مســئله مهم ابزار اعمال قانون است و امروزه 

کشورها بصورت متنوع ســراغ آن رفتند؛ برخی 
کشورها به سمت الگوی سنتی برگشتند و برخی 
کشورها ســمت فناوری ها و قدرت های نرم برای 

اعمال حکمرانی حرکت کردند.
وی افزود: یکی از سوالات جدی در این عرصه که 
باید جواب آن را بدهیم این است که الگوی ما برای 
حکمرانی در فضای مجازی با حکمرانی در فضای 
فیزیکی چه تفاوت هایی دارد و بر کجا باید دست 
گذاشت و روی آن تمرکز کرد؟ اگر ما بر مدل های 
ســنتی خودمــان در حکمرانــی در حوزه های 
محتوایی و فرهنگی، اصرار داشته باشیم آیا موفق 
خواهیم بود؟ بعنــوان مثال نظــام تنظیم گری 
محتوایی در کشور و قوانین ما، قالب محور است. 
در حوزه وزارت ارشاد ما معاونت مطبوعات داریم 
که از کاغذ مطبوعات تا محتوای منتشــر شده را 
رســیدگی و نظارت می کند، معاونت سینمایی، 
معاونت هنری و... هرکدام قالب انتشــار را اعم از 
نشریات، فیلم و سریال و... در دست دارند و از این 
مسیر اعمال حکمرانی می کنند اما در حالتی که 
ما با سکوها مواجه هستیم، سکوها واسطه ای بین 

عرضه کننده و خدمات گیرنده هستند.
آقامیری با بیان اینکه در فضای ســنتی ما با دو 
بازیگر روبه رو بودیم اما در فضا مجازی ســکوها 
بعنوان واســطه و یا بازیگر سوم شــروع به کار 
کردند، تصریح کرد: در این شــرایط، حکمران 
در مزیت مدیریت قالب دچار مشــکل شــده و 
از این ابزار نمی تواند اســتفاده کند لذا یا باید بر 
سر راه ســکوها مانع ایجاد کند که منجر به عدم 
شــکل گیری بازار اقتصادی در این حوزه و بروز 
و ظهور خلاقیت ها می شــود و یا اغماض کند و 
دائماً از حکمرانی خودش نزول پیدا کند که در 
این حالت اعمال حکمرانــی و ایجاد چارچوب 
برای تامین منافع مردم و نیازمندی های کشور 
را از دســت می دهد. این ســوالات، ســوالات 
مهمی اســت که الگوی حکمرانی ما در فضای 
مجازی چیســت و نیاز داریم نگاه های جدیدی 
تزریق کنیم و این نگاه هــای جدید کار را پیش 

ببرد.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی در بخش دیگری 
از ســخنان خود، به مبحث هوش مصنوعی اشاره 
کرد و گفت: یکی از ســاحت های جدی که هوش 

مصنوعی دارد و باید بــرای آن تدبیر کرد، تاثیری 
اســت که بر عامــل اجتماعی می گــذارد. بعد از 
انقلاب صنعتی که ماشــین بخار اختراع شــد و 
ســهولت هایی در زندگی اجتماعــی ایجاد کرد، 
توانمندی مشــابهی که انســان داشت تضعیف 
شد و کار به دســتگاه ها واگذار شــد و هرچه این 
گسترش یافت، نیازمندی بشر به قدرت فیزیکی 

کاهش پیدا کرد.
وی ادامه داد: ســوال اصلی اینجاســت که هوش 
مصنوعی قرار است کدام بعُد زندگی ما را تسهیل 
و جایگزیــن کنــد کــه در نهایت منجــر به این 
می شود که در آن حوزه احســاس نیاز ما کاهش 
پیدا کند؟ این سوال، ســوال مهمی است و خلأ و 
مسئله جدیدی اســت که با آن مواجه هستیم و 
نیاز داریم حکمرانی در هــوش مصنوعی و توازن 
را حفظ کنیم؛ از طرفی هوش مصنوعی وابستگی 
شــدیدی پیش مــی آورد و قــدرت خلاقیت را 

کاهش می دهد که باید برای آن هم فکری کرد.
آقامیری با اشــاره بــه اینکه هــوش مصنوعی 
موضوعاتــی را در کنــار خود ایجــاد می کند که 
نیازمند فکر و برنامه ریزی اســت، اظهار داشت: 
یکی از این موضوعــات بحث اخــلاق در هوش 
مصنوعی اســت که امروزه یونسکو در حال کار بر 
روی آن اســت و تبعات آن را در سطح بین المللی 
باید چارچوب گذاری کــرد. در هوش مصنوعی 
باید این مسائل جدید و خلأها را در کنار هم دیگر 
تبدیل بــه موضوعاتی کنیم که اســاتید در علوم 
انســانی و علوم اجتماعی چارچوب نظام مسائل 
آن را مشــخص کنند و کمک کنیم که ان شاءالله 

پاسخ های مناسبی به آنها بدهیم.
رئیــس مرکز ملــی فضــای مجــازی در پایان 
خاطرنشــان کرد: چالــش اصلی مــا در الگوی 
حکمرانی در فضای مجازی هم خلأهایی اســت 
که بخاطــر تغییرات ســریع در این حــوزه با آن 
مواجه هســتیم و هم موضوعــات بدیعی که نیاز 
به چارچوب گذاری دارد؛ امیدوارم در فضایی که 
مزیت آن مســتقل بودن از مکان و زمان باشد، با 
تلاش آحاد مردم ما و همچنین مردم کشورهای 
دوست و شــخصیت هایی که علاقه مند به زیست 
در این فضا هســتند، این مســیر را پیش ببریم و 

برای این موضوعات پاسخ مناسب پیدا کنیم.

خریدار  معاون ارزی بانک مرکزی با بیان اینکه 
سهولت در معامله ســهولت در دسترسی خریدار 
و فروشــنده و ســرعت معامله جزو ویژگی های 
ســامانه مرکز مبادله اســت، گفت: دامنه نوسان 
قیمــت ارز در ســامانه حداکثر مثبــت منفی ۵ 

درصد خواهد بود.
 محمد آرام معاون ارزی بانک مرکزی در نشست 
آشنایی فعالان اقتصادی با سامانه معاملات بازار 
ارز تجاری با اشاره به ساز و کار های سامانه مبادله 
ارز و طلا گفت: هدف اصلی در ایجاد این ســامانه، 
قدم گذاشتن به ســوی بازار ارز کارا و تک نرخی 
شدن است. بنیان بازار بر اســاس عرضه و تقاضا 
خواهد بود و ایــن عرضه و تقاضا بر اســاس یک 
الگوریتم مچینگ خواهد بود و بر اساس آن کشف 

قیمت خواهد شد.
وی  ادامه داد: بنابراین بر اســاس میانگین موزون 
معاملات قیمت پایانی و نهایــی و پایه قیمت روز 
آتی کشف خواهد شــد. مرکز مبادله عملا وظیفه 
مچینگ و تســویه و اطمینان از اینکه خریدار به 

ارز و فروشنده به ریالش برسد اتفاق می افتد. 
آرام با اشــاره به ارز اشــخاص گفت: این سامانه 
چون یک ثبت سفارش با کد تخصیص معتبر را به 
صورت خریدار و یک فروشنده با کوتاژ مشخص را 
به هم وصل می کند و مشکلات سابق ارز اشخاص 

را حل خواهد کرد.
سهولت در معامله ســهولت در دسترسی خریدار 
و فروشنده و سرعت معامله جزو ویژگی های این 

سامانه است.
وی ادامه داد: چون این سامانه نیازی ندارد به یک 
نفر یا یک گروه خاص بفروشــید، عملا دسترسی 
شــما به ارز بهتر و مرغوب تر سریع تر خواهد شد 

و هزینه معاملات و کارمزد ها نیز در این ســامانه 
بسیار پایین تر است و همچنین قابل رصد است.

وی ادامــه داد: مثلا دلاری که در چین هســت با 
دلاری که در اروپا هســت در این ســامانه تفاوت 
دارد و همگی عنوان خاص خود را دارند. بنابراین 
اگر تفاوتی بین یورو در ترکیه و یــوروی در اروپا 

وجود دارد در این سامانه قابل مشاهده است.
آرام گفت: از تاریخ 26 آذرماه عملا ارز اشــخاص 
به عنوان اولین گروهی که در این ســامانه مورد 
معامله قرار میگیرد هم محــل تخصیصش مرکز 
مبادله است و هم محل رفع تعهد آن در این مرکز 

خواهد بود. 
وی افزود: کل معاملات ارزی کشور ۵۰ درصد آن 
نیما، 2۵ درصد ارز ترجیحــی و 2۵ درصد آن ارز 

اشخاص است.
ارز اشــخاص حدود 2۵ درصد کل ارز کشور است 
کــه نیمــی از آن 12-13 درصد بــرای مصارف 
خودشان اســت و حدود 12 درصد آن واگذاری 

به غیر اســت و این بازار عملا طراحی شده برای 
12 درصد ارز اشخاص واگذاری به غیر و در ادامه 

ما می توانیم دیگر گروه ها را نیز به آن بیفزاییم.

 دامنه روزانه نوسان ارز کشور
 1.4 درصد است

وی ادامه داد: در خصوص دامنه نوســان قیمت، 
ما دامنه نوســان حداکثر مثبــت منفی ۵ درصد 
خواهد بود البته دامنه نوسان ارز در کشور روزانه 

حدود 4/1 درصد بوده است.

تامین ارز موبایل در برابر صادرات سیمان 
و لبنیات

آرام افزود: در حال حاضر برای شــروع کار طرف 
عرضــه کشــتیرانی، روانکار، ســیمان، لبنیات، 
کاشی و … و طرف تقاضا موبایل، تبلت، خودرو، 
سی بی یو و کشــنده هم اکنون می توانند در این 

مرکز، مبادلات خودشان را انجام دهند.

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک 8۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
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معاون ارزی بانک مرکزی:

خ ارز در مرکز مبادله تعیین دامنه نوسان ۵ درصد نر


